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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β´ 

Συνεδρίαση 20ής Δεκεμβρίου 2012 
Ώρα έναρξης: 12.05 μ.μ. 

Αρ. 18 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλή σας μέρα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο,  κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν ως επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012», «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 7) του 2012» και «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές με την παράκληση να συνέλθουν, για να τα μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις 
σχετικές εκθέσεις.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2013 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.266-2012).  

Συγκοινωνιών και Έργων    Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 492/2011 που Ρυθμίζει την 
Ελεύθερη Κυκλοφορία των Εργαζομένων 
στο Εσωτερικό της Ένωσης Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.267-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3.  O περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2013 
Νόμος του2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.268-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.269-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί της Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου 
Υδρογονανθράκων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.273-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Δικαιώματα) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.085-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

7.  Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.086-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

8.  Οι περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας 
(Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.087-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

9.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.088-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

10.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.089-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

11.  Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και Δικαιώματα 
του Επίσημου Παραλήπτη) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.090-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

12.  Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιώματα) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.091-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

13.  Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.092-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

14.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.093-2012). 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

15.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων (Καθορισμός Τύπων, Τελών και 
Επιβαρύνσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.094-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Τώρα προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Παρακαλώ για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Ορίστε, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Κατετέθη τώρα, αυτή τη στιγμή, η αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας για την ΚΡΕΤΥΚ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πολύ σωστά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εάν υπάρχει δυνατότητα, η επιτροπή Εμπορίου να συνέλθει τώρα, γιατί δεν υπάρχει άλλη ευκαιρία, για 
να δει η ολομέλεια της Βουλής τη συγκεκριμένη αναπομπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ακριβώς.   

 Είχα επικοινωνήσει ακριβώς με το Προεδρικό Μέγαρο, επειδή υπήρχε αυτή η ανησυχία.  Μόλις βεβαίως 
παρελήφθη εδώ στις υπηρεσίες της Βουλής και μου κοινοποιήθηκε. Επομένως, θα παρακαλέσω την επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας να συνέλθει στο περιθώριο και κατά τη διάρκεια αυτής της συνεδρίας, για να μας 
ετοιμάσει τη θέση της. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4, που τιτλοφορούνται «Ο περί Δημιουργίας Μητρώου Γεωργών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012», «Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, αναβάλλονται. 

 Ορίστε, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα και εσάς και τους συναδέλφους να αναβάλουμε και το υπ’ αριθμόν 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Να πάει πίσω στην επιτροπή, σε μία προσπάθεια κάτω από την καλή διάθεση και του προέδρου της 
επιτροπής να βρεθεί η λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ωραία.   

 Ο κ. πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε…  Αποδεχόμαστε την αναβολή βεβαίως.  Είναι εθιμικό δίκαιο της 
Βουλής, όμως να πω ότι εσυζητήθηκαν όλα τα θέματα.  Δεν υπάρχει τίποτε άλλο να συζητηθεί.  Το μόνο που 
παραμένει είναι οι θέσεις των πλευρών, ποιοι τάσσονται υπέρ, ποιοι τάσσονται εναντίον.  Οπόταν, δε θεωρώ 
ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όπως ξέρετε, θα υπάρξει νέα συνεδρία της Βουλής εντός Ιανουαρίου. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το ξέρω.  Να μπει στην ατζέντα στις 17 του μήνα και να τοποθετηθούν οι πλευρές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ορίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τα θέματα 2 και 3 αποδεχόμαστε φυσικά την αναβολή, ωστόσο να πούμε ότι θα 
μπορούσαν να συζητηθούν αυτά τα θέματα και δε βλέπουμε το λόγο γιατί να αναβληθούν δύο τόσο σημαντικά 
θέματα, στα οποία υπήρξε μια διαβούλευση, υπήρξε ένας βαθύς διάλογος.  Νομίζω εκαταλήξαμε.  Υπάρχουν 
κάποιες τροπολογίες, θα μπορούσαν αυτές οι τροπολογίες να τεθούν ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Σημειώνεται η αίτησή σας. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εγώ προσωπικά διαφωνώ με την αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Συνεπώς, τα θέματα 2, 3 και 4 αναβάλλονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα…  

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Λουκαΐδη.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς νιώθουμε την ανάγκη, για να έχει έννοια και η αναβολή, το θέμα που αφορά το 
ΚΥΣΑΤΣ να πάει πίσω στην επιτροπή.  Υπάρχουν οργανωμένα σύνολα που δεν καλέστηκαν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ωραία.   

 Ο κ. Τορναρίτης; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …οπόταν είναι θερμή παράκληση να πάμε πίσω στην επιτροπή να το δούμε, να καλεστούν οι 
εμπλεκόμενοι φορείς και μετά να επανέλθουμε.  Για αυτό είχαμε ζητήσει και την προηγούμενη φορά αναβολή.  
Δυστυχώς, δεν υπήρξε η δυνατότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μια τελευταία προσπάθεια, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν αρνηθήκαμε ποτέ το διάλογο, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαρίστως να συγκληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ.   

 Συνεπώς, και το υπ’ αριθμόν 5 θέμα αναβάλλεται.   

 Προχωρούμε στα θέματα 6 και 7.  Να υπενθυμίσω ότι είναι εξ αναβολής.  Έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο περί Δήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2012» 
Παρόντες: 
 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου  Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Δημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Νοεμβρίου και στις 6 Δεκεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, των 
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επαρχιακών διοικήσεων, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου 
Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της ΠΟΒΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής 
(ΠΑΣΙΚΑ) και της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου και του περί 
Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, για την πληρέστερη εναρμόνισή τους με τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά. 

 Ειδικότερα, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται η ρύθμιση των απαιτήσεων της υπό αναφορά 
Οδηγίας σχετικά με τα χρονικά πλαίσια και τις προθεσμίες μέσα στις οποίες οι τοπικές αρχές οφείλουν να 
ανταποκρίνονται στις αιτήσεις του κοινού για έκδοση αδειών που εμπίπτουν στους τομείς των αρμοδιοτήτων 
τους, με τη διασφάλιση της διαφάνειας αναφορικά με τις προϋποθέσεις και τα κριτήρια έγκρισης των αδειών 
αυτών και τους όρους που πιθανόν να τις συνοδεύουν, καθώς και με την ανάγκη ενημέρωσης των 
ενδιαφερόμενων αιτητών ως προς τα μέσα έννομης προστασίας που διαθέτουν σε περίπτωση αρνητικής 
απάντησης της αρμόδιας αρχής.  Περαιτέρω, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια διαφοροποιούνται οι 
περιπτώσεις διαδικασιών αδειοδότησης από τις περιπτώσεις επιβολής δικαιωμάτων σε νομικά πρόσωπα για 
την άσκηση διάφορων ειδών επιχειρήσεων και τέλος καθορίζονται λεπτομερώς οι χώροι και τα υποστατικά τα 
οποία πρέπει να εξασφαλίζουν άδεια από το συμβούλιο του οικείου δήμου ή της οικείας κοινότητας.    

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά Οδηγία έχει ενσωματωθεί στην εσωτερική έννομη τάξη με τον περί της 
Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμο 
[Νόμος αρ. 76 (Ι) του 2010], νόμος πλαίσιο ο οποίος προϋποθέτει την προώθηση των αναγκαίων 
τροποποιήσεων σε επιμέρους επηρεαζόμενες νομοθεσίες, μεταξύ των οποίων και οι υπό αναφορά βασικές 
νομοθεσίες, ώστε να καταστούν συμβατές με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την εν λόγω Οδηγία, που 
ρυθμίζει την παροχή υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά της ΕΕ. 

 Σημειώνεται επίσης ότι κατά την εξέταση των υπό αναφορά νομοσχεδίων η επιτροπή άρχισε παράλληλα 
τη μελέτη σχετικής με αυτά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Ειδικότερα, σκοπός της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Δήμων Νόμου, ώστε να διαγραφεί η πρόνοιά του σύμφωνα με 
την οποία πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των δημοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου 
υποχρεούται να λαμβάνει και άλλη επαγγελματική άδεια από οποιοδήποτε άλλο δήμο, στις περιπτώσεις που 
παραμένει εντός των ορίων του άλλου δήμου για σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του επιτηδεύματος, της 
εργασίας ή του επαγγέλματός του για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως. Σημειώνεται ότι με τα 
υπό συζήτηση νομοσχέδια προτείνεται η τροποποίηση του άρθρου των βασικών νομοθεσιών, αντίστοιχα, που 
περιλαμβάνει τη συγκεκριμένη πρόνοια, η οποία όμως δεν καταργείται. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων και της υπό αναφορά πρότασης νόμου η 
επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την ανάγκη άμεσης εναρμόνισης των προνοιών των υπό τροποποίηση 
βασικών νομοθεσιών με τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική 
αγορά, αποφάσισε, λόγω των στενών περιθωρίων που είχε στη διάθεσή της, όπως στο παρόν στάδιο 
επικεντρωθεί στη συζήτηση μόνο των προνοιών των δύο νομοσχεδίων και συνεχίσει σε μεταγενέστερο στάδιο 
τη μελέτη της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η κατάθεση 
των υπό συζήτηση τροποποιητικών νομοσχεδίων προέκυψε έπειτα από δημόσιο διάλογο που 
πραγματοποιήθηκε στα πλαίσια προγράμματος ελέγχου, αξιολόγησης και λήψης νομοθετικών μέτρων για 
προσαρμογή των επηρεαζόμενων εθνικών νομοθεσιών με τις πρόνοιες του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης 
Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμο, καθώς και της Οδηγίας 
2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2006 σχετικά με τις 
υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων απλοποιούνται οι διαδικασίες λειτουργίας των τοπικών αρχών, ενισχύοντας παράλληλα τους 
μηχανισμούς διαφάνειας και χρηστής διοίκησης αναφορικά με τις διαδικασίες υποβολής, εξέτασης και 
διεκπεραίωσης της εξέτασης των διάφορων αιτήσεων που υποβάλλονται με βάση τις πρόνοιες των υπό 
τροποποίηση βασικών νομοθεσιών.  

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου ως θέση αρχής, διατύπωσαν παράλληλα ορισμένες 
επιφυλάξεις επί των προνοιών του.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, οι εν λόγω εκπρόσωποι υπέβαλαν στην 
επιτροπή τις πιο κάτω επιφυλάξεις: 
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1. Διαφώνησαν με την προτεινόμενη πρόνοιά του αναφορικά με την αδειοδότηση επαγγελματικών 
υποστατικών εντός των δημοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου, στην οποία καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις, τα κριτήρια και οι όροι για την έκδοση των σχετικών αδειών, γιατί, όπως υποστήριξαν, η 
πρόνοια αυτή δεν παρέχει στο δημοτικό συμβούλιο τη δυνατότητα επιβολής δικαιωμάτων για την 
άσκηση ορισμένων ειδών επιχειρήσεων.  Ειδικότερα, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, πέρα από την εν λόγω 
προτεινόμενη αδειοδοτική πρόνοια, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο πρέπει να περιληφθεί και σχετική 
φοροθετική πρόνοια, ώστε να μην αφαιρεθεί η προβλεπόμενη στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
δυνατότητα επιβολής των καθοριζόμενων σ’ αυτή δικαιωμάτων από τους δήμους, ειδικά σε μια τόσο 
δύσκολη οικονομική περίοδο.  Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν, πιθανόν εκ λάθους ή 
αβλεψίας να μην έχει περιληφθεί στο υπό αναφορά νομοσχέδιο η εν λόγω πρόνοια, δεδομένου ότι στο 
δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο περιλαμβάνεται αντίστοιχη πρόνοια, σύμφωνα με την οποία 
παρέχεται στα κοινοτικά συμβούλια η δυνατότητα επιβολής δικαιωμάτων για την άσκηση ορισμένων 
ειδών επιχειρήσεων. 

2. Όσον αφορά την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία απαιτείται η εξασφάλιση άδειας λειτουργίας 
από το δημοτικό συμβούλιο οποιουδήποτε δήμου για οικοδομή ή υποστατικό ή χώρο ή αντίσκηνο με 
εμβαδόν πέραν των 50 τ.μ. που χρησιμοποιείται για τους σκοπούς που καθορίζονται σ’ αυτήν, 
υποστήριξαν ότι  το εν λόγω εμβαδόν καθορίστηκε, ώστε να συνάδει με τις απαιτήσεις του περί Κέντρων 
Αναψυχής Νόμου για εξασφάλιση σχετικής άδειας λειτουργίας κέντρου αναψυχής.  Επειδή όμως εντός 
των δημοτικών ορίων δήμων λειτουργούν πολλά κέντρα αναψυχής με εμβαδόν μικρότερο των 50 τ.μ., 
για τα οποία κρίνεται σκόπιμο να απαιτείται η διασφάλιση των προϋποθέσεων λειτουργίας των κέντρων 
αναψυχής που προτείνονται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο για την ασφάλεια των θαμώνων των εν 
λόγω κέντρων, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν όπως το ελάχιστο εμβαδόν οικοδομής ή υποστατικού ή 
χώρου ή αντίσκηνου για το οποίο θα απαιτείται η εξασφάλιση άδειας λειτουργίας μειωθεί στα 30 τ.μ.  Η 
τελευταία εισήγηση κρίνεται αναγκαία, γιατί στην πράξη λειτουργούν εντός των δημοτικών ορίων πολλά 
κέντρα αναψυχής με εμβαδόν μικρότερο των 50 τ.μ.  

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη με τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια πρόνοια σύμφωνα με την οποία οι αιτήσεις για χορήγηση οποιωνδήποτε αδειών με βάση τις 
διατάξεις των υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών, αντίστοιχα, θα εξετάζονται εντός προθεσμίας έξι μηνών 
από το χρόνο παραλαβής όλων των απαιτούμενων εγγράφων που πρέπει να τις συνοδεύουν.  Ειδικότερα, 
όπως ανέφεραν, η εν λόγω προθεσμία κρίνεται μεγάλη, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν όπως μειωθεί στους τρεις 
μήνες και στα δύο υπό αναφορά νομοσχέδια. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ διαφώνησαν με την προτεινόμενη στο πρώτο και δεύτερο νομοσχέδιο πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των δημοτικών ή κοινοτικών ορίων 
οποιουδήποτε δήμου ή κοινότητας, αντίστοιχα, υποχρεούται να λαμβάνει και άλλη επαγγελματική άδεια από 
οποιοδήποτε άλλο δήμο ή κοινότητα στις περιπτώσεις που παραμένει εντός των ορίων του/της για τους 
σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του επιτηδεύματος, της εργασίας ή του επαγγέλματός του για περίοδο 
πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως.  Ειδικότερα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή ότι, ενώ ένας 
μεγάλος αριθμός επιχειρήσεων διατηρούν γραφεία εντός των ορίων κάποιου δήμου ή κοινότητας, 
δραστηριοποιούνται σε διάφορους άλλους δήμους και κοινότητες για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών, 
με αποτέλεσμα οι εν λόγω επιχειρήσεις να καταβάλλουν χιλιάδες ευρώ κάθε χρόνο για επαγγελματικές άδειες 
σε διάφορους δήμους και κοινότητες.  Συναφώς, όπως επισήμαναν οι ίδιοι εκπρόσωποι, οι πολλαπλές και 
μεγάλες φορολογίες που επιβάλλονται στις επιχειρήσεις, που δε δικαιολογούνται για το μέγεθος της Κύπρου, 
πλήττουν τις δυνατότητες ανάπτυξής τους, αφού εν μέσω οικονομικής κρίσης με δυσκολία μπορούν να 
συνεχίσουν να εργοδοτούν το προσωπικό τους, με συνεπακόλουθο την απώλεια εσόδων των ίδιων των δήμων 
και των κοινοτήτων, δεδομένου ότι τα έσοδά τους στηρίζονται στην ανάπτυξη.  Περαιτέρω, ανέφεραν ότι η 
δυνατότητα επιβολής πολλαπλών και διαφορετικών χρεώσεων από κάθε δήμο ή κοινότητα απαιτεί τεράστιο 
διοικητικό κόστος είσπραξής τους από τις τοπικές αρχές, ενώ παράλληλα δημιουργεί προβλήματα στην 
καταβολή τους από τους ιδιώτες, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν την τροποποίηση των εν λόγω νομοθεσιών. 

 Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν την τροποποίηση της προτεινόμενης με το πρώτο και 
δεύτερο νομοσχέδιο πρόνοιας σύμφωνα με την οποία πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των 
δημοτικών ή κοινοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου ή κοινότητας, αντίστοιχα, υποχρεούται να λαμβάνει και 
άλλη επαγγελματική άδεια από οποιοδήποτε άλλο δήμο ή κοινότητα στις περιπτώσεις που παραμένει εντός 
των ορίων του/της για σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του επιτηδεύματος, της εργασίας ή του 
επαγγέλματός του για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως, ώστε η εν λόγω άδεια να απαιτείται 
μόνο από το δήμο ή την κοινότητα όπου το εν λόγω πρόσωπο διατηρεί το μόνιμο τόπο εργασίας του.  
Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν την τροποποίηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ώστε να καθοριστεί σ’ αυτά ότι 
κάθε δήμος ή κοινότητα θα μπορεί να επιβάλλει μια μόνο χρέωση σε κάθε πρόσωπο, η οποία θα διαβαθμίζεται 
ανάλογα με τις παρεχόμενες από αυτούς υπηρεσίες και θα περιλαμβάνει όλα τα προβλεπόμενα τέλη και 
δικαιώματα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών ανέφεραν 
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στην επιτροπή ότι η πλειοψηφία των εταιρειών ανάπτυξης γης και οικοδομών διατηρεί τα γραφεία της σε 
συγκεκριμένο δήμο, αλλά ανεγείρει οικοδομές σε διάφορες περιοχές, για τις οποίες απαιτούνται οικοδομικές 
εργασίες για χρονικό διάστημα που υπερβαίνει τις δεκαπέντε μέρες, με αποτέλεσμα να απαιτείται η εξασφάλιση 
επαγγελματικής άδειας από κάθε δήμο ή κοινότητα στην οποία δραστηριοποιούνται.  Συναφώς, εξέφρασαν τη 
διαφωνία τους σε σχέση με την προτεινόμενη στα υπό αναφορά νομοσχέδια πρόνοια σύμφωνα με την οποία 
πρόσωπο που κατέχει επαγγελματική άδεια εντός των δημοτικών ή κοινοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου ή 
κοινότητας, αντίστοιχα, υποχρεούται να λαμβάνει και άλλη επαγγελματική άδεια από οποιοδήποτε άλλο δήμο ή 
κοινότητα στις περιπτώσεις που παραμένει εντός των ορίων του για σκοπούς διεξαγωγής της επιχείρησης, του 
επιτηδεύματος, της εργασίας ή του επαγγέλματός του για περίοδο πέραν των δεκαπέντε ημερών ετησίως, για 
τους ίδιους λόγους που ανέφεραν και οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ.   

 Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν την ικανοποίησή τους για την προτεινόμενη στα υπό 
αναφορά νομοσχέδια πρόνοια σύμφωνα με την οποία η εξέταση αίτησης για την έκδοση οποιασδήποτε άδειας, 
με βάση τις πρόνοιες των υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών, θα ολοκληρώνεται εντός προθεσμίας έξι 
μηνών, ενώ σε διαφορετική περίπτωση η άδεια θα θεωρείται ότι έχει εκδοθεί, γιατί, όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η 
ρύθμιση αυτή αποτελούσε πάγιο αίτημα του συνδέσμου τους και πρέπει να επεκταθεί και να καθιερωθεί. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΚΑ δήλωσαν πως η προτεινόμενη στα υπό αναφορά νομοσχέδια πρόνοια με 
την οποία απαιτείται η εξασφάλιση άδειας λειτουργίας από το συμβούλιο οποιουδήποτε δήμου ή κοινότητας για 
οικοδομή ή υποστατικό ή χώρο ή αντίσκηνο με εμβαδόν πέραν των 50 τ.μ. που χρησιμοποιείται για τη 
δημιουργία χώρων αναψυχής ενισχύει την παράνομη λειτουργία κέντρων αναψυχής και τον αθέμιτο 
ανταγωνισμό με τα υπόλοιπα, αφού το εν λόγω ελάχιστο εμβαδόν που προτείνεται κρίνεται ιδιαίτερα χαμηλό.  
Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως οποιοδήποτε υποστατικό, ανεξαρτήτως μεγέθους, προσφέρει 
υπηρεσίες κέντρου αναψυχής, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Κέντρων Αναψυχής Νόμου, πρέπει να 
εξασφαλίζει όλες τις απαραίτητες άδειες λειτουργίας.   

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν στην επιτροπή ότι η προθεσμία των έξι μηνών που 
προτείνεται στα υπό συζήτηση νομοσχέδια για την εξέταση αίτησης για έκδοση οποιασδήποτε άδειας με βάση 
τις πρόνοιες των υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών θεωρείται υπερβολική.  Παράλληλα, όπως ανέφεραν 
οι ίδιοι, δε διασαφηνίζεται κατά πόσο η εν λόγω προθεσμία αφορά μόνο τις περιπτώσεις εξέτασης αιτήσεων για 
έκδοση νέων αδειών ή και τις περιπτώσεις εξέτασης αιτήσεων για ανανέωση αδειών.  Συναφώς, εισηγήθηκαν 
την τροποποίηση της εν λόγω πρόνοιας, ώστε ο αιτητής να ενημερώνεται σχετικά με τον απαιτούμενο χρόνο 
διεκπεραίωσης της αίτησής του εντός δεκαπέντε ημερών από την ημερομηνία υποβολής στην αρμόδια αρχή 
όλων των απαιτούμενων εγγράφων, καθώς και για τυχόν αλλαγές στα κριτήρια και στους όρους έκδοσης των 
σχετικών αδειών.  Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν τον καθορισμό της διάρκειας των εν λόγω αδειών 
στα τρία τουλάχιστον χρόνια.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλες τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν 
από τις ενδιαφερόμενες πλευρές, ζήτησε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας όπως διαμορφώσουν το κείμενο του πρώτου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σε σχέση με την αδειοδότηση επαγγελματικών 
υποστατικών εντός των δημοτικών ορίων οποιουδήποτε δήμου, στην οποία καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις, τα κριτήρια και οι όροι για την έκδοση των σχετικών αδειών, ώστε να παρέχεται στα 
δημοτικά συμβούλια η δυνατότητα επιβολής δικαιωμάτων για την άσκηση ορισμένων ειδών 
επιχειρήσεων, όπως ισχύει σήμερα με βάση την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία. 

2. Με την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία το συμβούλιο θα 
δημοσιοποιεί, μεταξύ άλλων, τις προϋποθέσεις έκδοσης και τους όρους που θα επιβάλλονται στις 
εκδιδόμενες άδειες πλανοδιοπώλησης, ώστε να απαιτείται δημοσιοποίηση και της διαδικασίας που θα 
ακολουθείται για την έκδοση των εν λόγω αδειών. 

 Περαιτέρω, λαμβάνοντας υπόψη ότι ανάλογη πρόνοια σε σχέση με τη δημοσιοποίηση των 
προϋποθέσεων έκδοσης και των όρων που θα επιβάλλονται στις εκδιδόμενες άδειες πλανοδιοπώλησης 
περιλαμβάνεται και στο δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η επιτροπή ζήτησε από τους ίδιους εκπροσώπους 
την αντίστοιχη τροποποίησή της όπως στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένα κείμενα των υπό συζήτηση νομοσχεδίων στη βάση των πιο πάνω 
θέσεών της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί 
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σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού τροποποιηθούν 
οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αντίστοιχα. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν στις πρόνοιες των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της στο σώμα για τη λήψη τελικής απόφασης από την ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ο κ. Λαμάρης έχει ζητήσει το λόγο και μετά ο κ. Κυπριανού.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Μετά ο κ. Συλλούρης;  Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε όλες οι πλευρές συμφωνήσει σε μια διαφοροποίηση.  Είναι στη σελίδα 10 του 
τροποποιητικού νομοσχεδίου, στο άρθρο 7, η περίπτωση που υπαγορεύει ότι εντός έξι μηνών θα εξεταστεί μια 
αίτηση και θα θεωρείται εκδομένη, αν δεν υπάρξει απάντηση.  Ζητούμε να γίνουν τέσσερις οι μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ να σημειωθεί. 

 Ο κ. Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε καταθέσει τροπολογία ακριβώς για το συγκεκριμένο άρθρο, ούτως ώστε να 
γίνουν τρεις οι μήνες.  Μέσα σε τρεις μήνες οι δημοτικές και τοπικές αρχές να εκδίδουν οποιαδήποτε άδεια.  
Θεωρούμε ότι αυτό είναι στα πλαίσια του εκσυγχρονισμού της δημόσιας διοίκησης.  Δεν μπορεί ο πολίτης να 
υποβάλλει αίτηση για μια οποιαδήποτε άδεια και να έχει δικαίωμα ο δήμος ή η κοινότητα να τον καθυστερεί για 
έξι μήνες.  Εξάλλου, αντιλαμβάνεστε ότι στα πλαίσια της προσπάθειας για περαιτέρω ανάπτυξη της οικονομίας 
του τόπου αυτές οι άδειες πρέπει να εκδίδονται όσο το δυνατόν συντομότερα.  Θα συμφωνήσουμε στους 
τέσσερις μήνες, για να είναι ομόφωνη η ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Πολύ ωραία! 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Περδίκης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτός ο νόμος, αυτή η αλλαγή που αντιστρέφει το βάρος στις υπηρεσίες από τον 
πολίτη, όπως ήταν προηγουμένως, είναι μια μεγάλη καινοτομία, μια πολύ σημαντική μεταρρύθμιση της 
λειτουργίας των υπηρεσιών.  Μια μεταρρύθμιση όμως η οποία θα πρέπει να αλλάξει και νοοτροπίες και τρόπο 
λειτουργίας, για να μπορεί να εφαρμοστεί αυτός ο νόμος σωστά.  Γι’ αυτό κάνω έκκληση προς όλες τις 
υπηρεσίες οι οποίες εμπλέκονται να δουν με ποιο τρόπο θα ανταποκριθούν σ’ αυτή τη νομοθεσία, για να μην 
έχουμε στρεβλώσεις, τέτοιες στρεβλώσεις που να δημιουργήσουν επιχειρήματα εναντίον αυτής της πολύ 
σωστής μεταρρύθμισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι είναι ορθολογιστικό βήμα να μεταφέρεται η ευθύνη στη διοίκηση για την 
έκδοση αδειών, αλλά, επειδή το θέμα αυτό είναι ιδιαιτέρως κρίσιμο, θεωρώ ότι αυτό το βήμα πρέπει να είναι 
πετυχημένο, πρέπει να είναι και σοφό και καλά μελετημένο.  Το κυβερνητικό νομοσχέδιο, κατά τη δική μου την 
άποψη, είναι η πρώτη σωστή κίνηση προς τη σωστή κατεύθυνση.  Και όπως σας έχω πει ήδη, εμείς 
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επιμένουμε στους έξι μήνες.  Εάν η πλειοψηφία θέλει τέσσερις, ας περαστεί με τέσσερις, αλλά εμείς 
υποστηρίζουμε τους έξι μήνες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Άρα, θα θεωρήσω…  

 Ο κ. Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι και εμείς θα συμφωνήσουμε με τους τέσσερις μήνες.  Νομίζω ότι είναι 
μια σημαντική αλλαγή η οποία θα αποβεί προς όφελος του πολίτη και σίγουρα είναι θέμα των υπηρεσιών να 
ενεργούν σωστά, ούτως ώστε μέσα σε αυτό το χρονικό πλαίσιο να μπορούν να ανταποκρίνονται στα διάφορα 
αιτήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ.   

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οι τέσσερις μήνες νομίζω ότι είναι λογικό χρονικό διάστημα.  Πρέπει οι υπηρεσίες να αναγκαστούν να 
λειτουργήσουν σωστά και να παίρνουν έγκαιρα τις αποφάσεις τους.  Γι’ αυτό θα συμφωνήσουμε και εμείς με 
αυτή την τροποποίηση, από έξι να γίνει τέσσερις μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Να αντιληφθώ ότι… Διότι βλέπω τροπολογία ΔΗΣΥ για το υπ’ αριθμόν 6 και τροπολογία ΔΗΣΥ για το 
υπ’ αριθμόν 7. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αποσύρονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Αποσύρονται.   

 Συνεπώς, να θεωρήσω ότι τώρα πλέον υπάρχει μία τροπολογία για τους τέσσερις μήνες που 
εκπροσωπεί όλα τα κόμματα πλην των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, την οποία και θα θέσω σε ψηφοφορία. 

 Θέτω σε ψηφοφορία αυτή την τροπολογία ως έχει διαμορφωθεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, όχι.  Υπέρ της τροπολογίας.   

 Παρακαλώ, μετρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
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 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ και μία εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Συνεπώς, τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 104 έως 109 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση του άρθρου 110 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 111 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 112 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 137Α.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων;   

 Δεν υπάρχει.  Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 7 νομοσχέδιο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ισχύει η τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ισχύει η τροπολογία, ως έχει αποφασίσει η Βουλή, για το υπ’ αριθμόν 6. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι.  Έχουν έρθει και τα μέλη της επιτροπής Εμπορίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει η ένσταση του κ. Περδίκη, αντιλαμβάνομαι.  Άρα, με σαράντα έξι ψήφους υπέρ και μία εναντίον, 
εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 85 και 85Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 86 έως 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 92 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 



1135 

 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 116Β.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Δεν υπάρχει.  Πολύ ωραία! 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Νοεμβρίου και στις 4 και 11 Δεκεμβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Δημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου (ΔΕΦΑ), ο Διαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς 
Ηλεκτρικής Ενέργειας, καθώς και εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/73/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 σχετικά με τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά φυσικού 
αερίου και την κατάργηση της Οδηγίας 2005/55/ΕΚ. 

 Σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραμμα εναρμόνισης, σύμφωνα με το σχετικό άρθρο της Οδηγίας τα κράτη 
μέλη όφειλαν να συμμορφωθούν με αυτήν το αργότερο μέχρι τις 3 Μαρτίου 2011 με εξαίρεση το άρθρο 11 της 
Οδηγίας, που αφορά την πιστοποίηση σε σχέση με τρίτες χώρες, το οποίο εφαρμόζουν από τις 3 Μαρτίου 
2013.  Να σημειωθεί ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή την 1η Νοεμβρίου 2012. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η ευρωπαϊκή Οδηγία 
2009/73/ΕΚ θεσπίζει κοινούς κανόνες που αφορούν τη μεταφορά, τη διανομή, την προμήθεια και την 
αποθήκευση του φυσικού αερίου.  Η ίδια Οδηγία ορίζει τους κανόνες σχετικά με την οργάνωση και λειτουργία 
του τομέα του φυσικού αερίου, την πρόσβαση στην αγορά, τα κριτήρια και τις διαδικασίες χορήγησης αδειών 
για τη μεταφορά, τη διανομή, την προμήθεια και την αποθήκευση φυσικού αερίου και για την εκμετάλλευση των 
δικτύων.  Οι κανόνες που θεσπίζονται με τη νέα Οδηγία 2009/73/ΕΚ για το φυσικό αέριο, 
συμπεριλαμβανομένου του υγροποιημένου φυσικού αερίου, ισχύουν αδιακρίτως και για το βιοαέριο, καθώς και 
άλλα είδη αερίου, εφόσον τα αέρια αυτά είναι τεχνικώς δυνατό να διοχετεύονται με ασφάλεια στο σύστημα 
φυσικού αερίου και να μεταφέρονται μέσω αυτού. 

 Όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, με τη νέα Οδηγία 2009/73/ΕΚ η Κύπρος έχει εξασφαλίσει 
ονομαστική παρέκκλιση από τις πρόνοιες του ιδιοκτησιακού διαχωρισμού του Διαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς από την καθετοποιημένη επιχείρηση, ενώ σχετικά με την εφαρμογή του ιδιοκτησιακού διαχωρισμού 
στους Διαχειριστές Συστήματος Διανομής δίδεται η δυνατότητα εφαρμογής παρέκκλισης για τις περιπτώσεις 
που εξυπηρετούνται λιγότεροι από 100 000 καταναλωτές.  Σημειώνεται επίσης ότι η Κύπρος εξασφάλισε 
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ονομαστικά το δικαίωμα παρέκκλισης από την εφαρμογή ορισμένων διατάξεων της Οδηγίας 2009/73/ΕΚ στη 
βάση της απομονωμένης και της αναδυόμενης αγοράς. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο τροποποιούνται διατάξεις του βασικού περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου Νόμου που αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Tην ενίσχυση των αρμοδιοτήτων και καθηκόντων της ΡΑΕΚ. 

2. Την ενίσχυση της ασφάλειας εφοδιασμού και του ανταγωνισμού. 

3. Τα δικαιώματα των καταναλωτών. 

4. Την επαναφορά των άρθρων του βασικού νόμου που αναστάλθηκαν με τον τροποποιητικό νόμο Ν. αρ. 
199(Ι) του 2007. 

5. Την προσθήκη σχετικής πρόνοιας σε αντίστοιχα άρθρα του βασικού νόμου για τη διασφάλιση του 
δικαιώματος παρεκκλίσεων σε αναδυόμενη και απομονωμένη αγορά, που χορηγείται ονομαστικά στην 
Κύπρο από την Οδηγία 2009/73/ΕΚ. 

6. Την παροχή και ρύθμιση της πρόσβασης σε ανάντη δίκτυα αγωγών και την επίλυση διαφορών. 

7. Την προσθήκη αναφοράς στον Κανονισμό 994/2010 σχετικά με τα μέτρα κατοχύρωσης της ασφάλειας 
εφοδιασμού με αέριο, καθώς και τον καθορισμό αρμόδιας αρχής για τη διασφάλιση της εφαρμογής των 
μέτρων που ορίζονται στον εν λόγω Κανονισμό. 

8. Την προσθήκη των σχετικών διατάξεων της Οδηγίας 2009/73/ΕΚ που αφορούν νέες υποδομές. 

9. Τη μετατροπή των νομισματικών ποσών των προστίμων από λίρες Κύπρου σε ευρώ με βάση τη σχετική 
σταθερή ισοτιμία και με στρογγυλοποίηση. 

Σημειώνεται ότι παραμένει σε ισχύ η πρόνοια που υπάρχει σήμερα στο βασικό νόμο, όπως, στην 
περίπτωση που αποφασιστεί παρέκκλιση, το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς, που δημοσιεύονται 
στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, οι οποίοι διέπουν τη λειτουργία της αγοράς του φυσικού αερίου, για 
όσο χρόνο ισχύουν οι εν λόγω παρεκκλίσεις. 

Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής κατατέθηκαν τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Οι εργασίες για την εναρμόνιση άρχισαν αμέσως μετά τη δημοσίευση της εν λόγω Oδηγίας με τη 
σύσταση τεχνικής ομάδας, απαρτιζόμενης από εκπροσώπους της Υπηρεσίας Ενέργειας του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και εκπροσώπους της ΡΑΕΚ, της ΑΗΚ και της 
ΔΕΦΑ (σε ορισμένες από τις συσκέψεις της ομάδας συμμετείχε και εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας).  Αρχικά είχε ετοιμαστεί ένα πρώτο απλουστευμένο προσχέδιο 
νομοσχεδίου από την ΑΗΚ και μετέπειτα άλλα δύο εκτενέστερα προσχέδια από τη ΡΑΕΚ, ενώ το 
προσχέδιο του νομοσχεδίου που είχε τεθεί προς δημόσια διαβούλευση ετοιμάστηκε από το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, μετά από σχετική επεξεργασία του δεύτερου προσχεδίου από τη  
ΡΑΕΚ. 

2. Κατά το στάδιο της ετοιμασίας του νομοσχεδίου προέκυψαν διάφορα ζητήματα (τεχνοκρατικής, νομικής 
ή/και πολιτικής φύσεως), τα οποία έπρεπε να επιλυθούν.  Τα βασικότερα από αυτά αφορούσαν την 
πλήρη ή μερική χρήση του δικαιώματος παρέκκλισης σε αναδυόμενη και απομονωμένη αγορά που 
χορηγείται ονομαστικά στην Κύπρο από την Οδηγία, το πλαίσιο λειτουργίας της αγοράς, καθώς και τις 
εξουσίες και αρμοδιότητες του κράτους σε σχέση με αυτές της ΡΑΕΚ επί διάφορων θεμάτων της 
Οδηγίας.  Εν τέλει, το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε στη βάση των πολιτικών αποφάσεων που λήφθηκαν για 
μερική χρήση του δικαιώματος παρέκκλισης σε αναδυόμενη και απομονωμένη αγορά, των 
αποτελεσμάτων και σχολίων/παρατηρήσεων από τη δημόσια διαβούλευση που έγινε μεταξύ της 24ης 
Μαΐου και της 25ης Ιουνίου 2012 (σχετική δημόσια ακρόαση έλαβε χώρα στις 25 Ιουνίου 2012), καθώς 
και της συζήτησης του θέματος κατά τη συνάντηση που έγινε στις 2 Οκτωβρίου 2012 μεταξύ 
εκπροσώπων της ΡΑΕΚ, της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και εκπροσώπων της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι της ΡΑΕΚ κατέθεσαν ενώπιον της 
επιτροπής εκτενές υπόμνημα στο οποίο περιλαμβάνονται οι απόψεις/τοποθετήσεις τους επί του θέματος, 
μέρος των οποίων αναφέρθηκε και στα πλαίσια της προφορικής τους τοποθέτησης κατά την εξέταση του 
προτεινόμενου νόμου στις συνεδρίες της επιτροπής.  Στο υπόμνημα αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι κατά το 
στάδιο της προετοιμασίας του νομοσχεδίου προέκυψαν διάφορα ζητήματα στα οποία υπήρξε διάσταση 
απόψεων μεταξύ της ΡΑΕΚ και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τα οποία έπρεπε να 
επιλυθούν. Το υπουργείο υπέβαλε τελικά στο Υπουργικό Συμβούλιο νομοσχέδιο για έγκριση στο οποίο δε 
λήφθηκαν υπόψη οι θέσεις της ΡΑΕΚ επί συγκεκριμένων σημείων.  Στο ίδιο υπόμνημα η ΡΑΕΚ εισηγείται 
επιμέρους τροποποιήσεις στις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  
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 Οι εκπρόσωποι της ΑΗΚ, σε υπόμνημα που κατέθεσαν, αναφέρουν μεταξύ άλλων ότι η προτεινόμενη 
νομοθεσία δεν ενσωματώνει καμία από τις ήδη ειλημμένες αποφάσεις και παραπέμπει εκ νέου για πολιτική 
απόφαση στο Υπουργικό Συμβούλιο. Στο ίδιο υπόμνημα αναφέρεται ότι, ενώ στο αρχικό προσχέδιο του 
νομοσχεδίου η ΔΕΦΑ καθοριζόταν ως ‟προμηθευτής έσχατης ανάγκης” για το φυσικό αέριο χωρίς να της 
αναγνωρίζεται οποιοσδήποτε επιπρόσθετος ρόλος και ενώ η ΑΗΚ είχε εισηγηθεί τον καθορισμό της ΔΕΦΑ ως 
‟μοναδικού προμηθευτή” για την εσωτερική αγορά και ‟ιδιοκτήτη και διαχειριστή συστήματος μεταφοράς και 
διανομής”, το τελικό νομοσχέδιο αφαιρεί και τον καθορισμό της ΔΕΦΑ ως ‟προμηθευτή έσχατης ανάγκης”.  
Επιπρόσθετα, στο ίδιο υπόμνημα αναφέρεται ότι η ΑΗΚ έχει την άποψη ότι η απόφαση για μερική μόνο χρήση 
του δικαιώματος παρέκκλισης που έχει η Κύπρος, καθώς και η αναστολή των όσων αποφάσεων ήδη έχουν 
ληφθεί αποτελεί σημαντική οπισθοδρόμηση στην πορεία για έγκαιρη διάθεση φυσικού αερίου στην κυπριακή 
αγορά. Η άρση των ήδη ειλημμένων αποφάσεων, προστίθεται, με νέα πολιτική απόφαση αποσταθεροποιεί το 
πλαίσιο λειτουργίας της αγοράς φυσικού αερίου και κυρίως το επενδυτικό περιβάλλον, με κίνδυνο να υπάρξει 
καθυστέρηση στη δυνατότητα  διάθεσης φυσικού αερίου στην κυπριακή αγορά. 

 Οι εκπρόσωποι της ΔΕΦΑ κατέθεσαν τις απόψεις τους σε δύο υπομνήματα. Στο πρώτο υπόμνημα 
αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι με τις συνεχείς τροποποιήσεις δημιουργείται μεγάλη σύγχυση και δεν μπορεί να 
υπάρχει συνοχή των κειμένων, γι’ αυτό και πρέπει να ετοιμαστεί ένας νέος ενοποιημένος νόμος. Η ΔΕΦΑ, 
σημειώνεται, συμμετείχε μόνο στα αρχικά στάδια της ετοιμασίας της νέας πρότασης και ακολούθως 
ετοιμάστηκε νομοσχέδιο στο οποίο δε λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις και οι προβληματισμοί της. Στο ίδιο 
υπόμνημα αναφέρεται ότι η ΔΕΦΑ δεν αναφέρεται πουθενά στο νομοσχέδιο και επιπρόσθετα δεν αξιοποιείται 
η δυνατότητα για τις παρεκκλίσεις που δόθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση και που κερδήθηκαν με μεγάλο 
κόπο.  Επιπλέον, αναφέρεται ότι η έλλειψη ξεκάθαρης πολιτικής για τη διάκριση των καθηκόντων και το 
άνοιγμα της αγοράς σε τέτοιο πρώιμο στάδιο δε θα επιτρέψει στις απαραίτητες υποδομές να αναπτυχθούν, με 
συνέπεια τον εγκλωβισμό του Κυπρίου καταναλωτή και της εσωτερικής αγοράς στο υφιστάμενο ενεργειακό 
ισοζύγιο της άμεσης και απόλυτης εξάρτησης από τα υγρά καύσιμα. Τέλος, αναφέρεται ότι με τη νέα 
τροποποίηση ανοίγει εντελώς η αγορά φυσικού αερίου και τίθεται σε άμεσο και μεγάλο κίνδυνο η τρέχουσα 
διαδικασία για την ενδιάμεση προμήθεια φυσικού αερίου, καθώς και η βιωσιμότητα της ΑΗΚ.  

 Στο δεύτερο υπόμνημα της ΔΕΦΑ γίνονται συγκεκριμένες εισηγήσεις για επιμέρους τροποποιήσεις επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν τροπολογίες από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Η τροπολογία η οποία κατατέθηκε από το συνάδελφο τον Άγγελο Βότση θα αποσυρθεί με την ευχή και 
την ελπίδα ότι θα λειτουργήσουν όλα ομαλά και ανάλογα με την προώθηση και εφαρμογή της εν λόγω 
νομοθεσίας ενδεχομένως να επανέλθουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Αποσύρεται η τροπολογία την οποία είχε καταθέσει το Δημοκρατικό Κόμμα και ρωτώ τώρα εάν 
υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.   

 Δε βλέπω να υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 7Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 7Δ, 7Ε και 7ΣΤ.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13.  

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 23.  Άρθρο 25. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 26. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 24.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 30. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 31. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 33. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 34. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 35. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 37. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 33 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 38. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 39. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 41. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 42. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 43.  

 Αναρίθμηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 44. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 45. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 46. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 47. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 45.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 46.  Άρθρο 49. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 50. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 51. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 44Α του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 52. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 53. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 54. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 56. 

 Αναρίθμηση των άρθρων 49 και 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 57. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 55 και 56.  Άρθρο 58. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου και τροποποίησή του.  Άρθρο 59. 

 Άρση της αναστολής άρθρων του βασικού νόμου.  Άρθρο 60. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Δεν υπάρχει ένσταση, άρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 
2012». 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εισηγούμαι να τα αφήσουμε στο τέλος, να προχωρήσουμε με τα υπόλοιπα, να δούμε και εκείνα τα 
έκτακτα που ήρθαν και μετά να επανέλθουμε, αναμένοντας την απάντηση που έχουμε όλοι συνεννοηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Συνεπώς, εάν δεν υπάρχει ένσταση, θα προχωρήσω στο υπ’ αριθμόν 12, που είναι «Ο περί 
Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης  

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 Δεκεμβρίου 2012.  Στη συνεδρία αυτή της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΑΣΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου, 
ώστε, στα πλαίσια των όσων έχουν συμφωνηθεί με την τρόικα, να καθορίζεται ρητά ότι ο Έφορος, η Επιτροπή 
και η ΥΕΑΣΕ δε δύνανται να ασκούν οποιαδήποτε δραστηριότητα η οποία αποσκοπεί στην ανάπτυξη των 
εργασιών (business development) των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (ΣΠΙ).   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση της επωνυμίας της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών σε Υπηρεσία Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΣΕ).  Περαιτέρω, 
γίνεται εισήγηση όπως οι αναφορές στον Έφορο και στην Επιτροπή αντικατασταθούν με αναφορές σε Έφορο 
Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών και Επιτροπή της Υπηρεσίας Εποπτείας Συνεργατικών 
Εταιρειών, αντίστοιχα.  Η προτεινόμενη ρητή απαγόρευση της άσκησης δραστηριοτήτων που αποσκοπεί στην 
ανάπτυξη των εργασιών των ΣΠΙ στοχεύει στη νομική διασφάλιση ότι η ΥΕΣΕ, ως εποπτική αρχή, δε θα 
παρέχει τις εν λόγω υπηρεσίες.  

 Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο νομοθέτημα αποτελεί μέρος της δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων 
που έχουν κατατεθεί από την κυβέρνηση στα πλαίσια της υιοθέτησης των όσων έχουν συμφωνηθεί σε 
τεχνοκρατικό επίπεδο μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας, με βάση την καταρχήν συμφωνία που έχει 
επιτευχθεί, και για το λόγο αυτό το νομοσχέδιο πρέπει να τύχει άμεσου χειρισμού και να ολοκληρωθεί η 
εξέτασή του από τη Βουλή πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προτεινόμενων διατάξεων 
κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αλλαγή της επωνυμίας της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 Δεκεμβρίου 2012. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2013 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για το μήνα Ιανουάριο του 2013 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2012 το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανουάριο του 2012. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2013. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία κατατίθεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Ιανουάριο του 2013. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2012. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του έτους 2013 ποσού 
που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 
2012 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 
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2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2013. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτής της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει ως επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012».   

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Γι’ αυτό το νομοσχέδιο νομίζω ότι θα πρέπει να ζητηθεί αναβολή, γιατί θεωρώ ότι κάποιες πτυχές 
ενδεχομένως να μην έχουν εξεταστεί επαρκώς.  Και να εξηγήσω τι εννοώ:  Πρώτον, νομίζω ότι δεν είναι 
ολοκληρωμένο το κείμενο.  Όταν κάποιος δει και διαβάσει το νομοσχέδιο, βλέπει ότι δεν έχει αποσαφηνιστεί 
πότε θα έχουν υποχρέωση να πληρώσουν αυτά τα τέλη οι φορολογούμενοι.  Ήρθε το νομοσχέδιο και έχει 
τελείες εκεί που θα έπρεπε να ήταν η ημερομηνία υποχρέωσης πληρωμής αυτών των τελών.  Δεύτερον, είχαμε 
ρωτήσει, αλλά δυστυχώς δεν πήραμε απάντηση, κατά πόσο είναι συνταγματικό να αλλάζει η νομοθεσία, έτσι 
ώστε να εφαρμόζεται αναδρομικά τέλος.  Η απάντηση που πήραμε είναι ότι η Νομική Υπηρεσία το εξέτασε και 
περιλαμβάνεται η άποψή της στην αιτιολογική έκθεση.  Η αιτιολογική έκθεση αφορά άλλο νομοσχέδιο και όχι 
αυτό που έχουμε ενώπιόν μας.  Το κείμενο επίσης έχει λάθη.  Η πρώτη παράγραφος του νομοσχεδίου έχει ήδη 
ψηφιστεί με το νόμο που είχαμε ψηφίσει πριν από λίγες μέρες.   

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να καταλάβουμε κάτι, ότι, αν προχωρήσουμε να ψηφίσουμε αυτό 
το νομοσχέδιο, ενδεχομένως να πρέπει να πληρώσουν αναδρομικά όλοι όσοι έχουν ανενεργές εταιρείες και για 
το 2012.  Άλλο πράγμα είναι να αλλάζεις το νόμο, για να ξέρει ο φορολογούμενος ότι για το μέλλον 
ενδεχομένως να έχει μια υποχρέωση, και άλλο πράγμα να τον αλλάζεις και να διαμορφώνεται η κατάσταση για 
το παρελθόν.  Να πάρω ένα παράδειγμα:  Ένα δικηγορικό γραφείο που έχει εταιρείες στο ράφι με πρόθεση να 
τις πουλήσει, αν έχει τριάντα εταιρείες, ξαφνικά θα πρέπει να καταβάλει €10.000-€10.500 για το 2012.  Εάν 
γνωρίζει ένα γραφείο ότι αυτό θα το πληρώσει στο μέλλον, ίσως να αποφάσιζε να τις διαγράψει, αλλά δεν το 
γνώριζε, όταν τις ενέγραφε, ότι θα έχει να πληρώσει αυτό το ποσό.  Και γι’ αυτούς τους λόγους θεωρώ ότι θα 
πρέπει να τα συζητήσουμε αυτά όλα τα ζητήματα, να δούμε αν έχουν σκεφτεί καλά από πλευράς του 
Υπουργείου Εμπορίου όλες αυτές τις πτυχές, να μας απαντήσει και η Νομική Υπηρεσία τα συνταγματικά 
ζητήματα που ενδεχομένως να εγείρονται, να μας επεξηγηθεί αν είναι απαίτηση της τρόικας, επειδή σίγουρα 
αυτό θα είναι ένα γεγονός που θα έχει ιδιαίτερη βαρύτητα πάνω στις αποφάσεις μας.  Για όλα αυτά ακόμη δεν 
έχουμε απαντήσεις και κάπου νιώθω ότι πάμε να ψηφίσουμε πρόχειρα ένα νομοσχέδιο που μπορεί στο τέλος 
της ημέρας να πρέπει να το ψηφίσουμε, αλλά δεν έχει συζητηθεί επαρκώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Φαντάζομαι η Βουλή δε θα έχει ένσταση βεβαίως να εξετάσει τρόπους για το συγκεκριμένο ποσό, αλλά, 
αν μου επιτρέπετε, έτσι να καταθέσω και την ταπεινή μου νομική άποψη.  Νομίζω όχι νομικός αλλά όποιος 
διαβάσει το σύνταγμα, ένας απλός πολίτης, σε ό,τι αφορά την αναδρομικότητα είτε φόρων είτε τελών θα 
διαπιστώσει ότι είναι πασίδηλος και αυτόδηλος η αντισυνταγματικότητα.  Δικαιούμαι να έχω την άποψή μου. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δηλαδή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ότι δεν μπορεί να υπάρξει αναδρομικότητα.  Αυτή είναι η δική μου η άποψη.  

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εγώ δεν είμαι νομικός, θέλω να τοποθετηθώ επί της ουσίας.  Η ουσία είναι απλή.  
Έρχεται μια πρόταση σ’ αυτές τις συγκεκριμένες συνθήκες, για να πληρώσουν το 2012, και η πρόταση έρχεται 
εντός του 2012 και οι εταιρείες αυτές είναι αδρανείς τάχατες!  Ξέρετε, πάντα εγώ σκέφτομαι με απλό τρόπο.  
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Γιατί ένας γράφει δέκα αδρανείς εταιρείες;  Άρα, προσδοκά σε κέρδος.  Ωραία! Προσδοκώντας στο κέρδος, θα 
πληρώνει και το φόρο του! 

 Δεύτερον, αν με ρωτάτε εμένα, όσοι εδώ μέσα είναι δικηγόροι τζιαι λογιστές έπρεπε να ζητήσουν 
αυτοεξαίρεση σήμερα, διότι έχουν έννομο συμφέρον.   

 Τρίτον, όταν κόβκουμε από εκείνους που εκόψαμε, ανάπηρους τζιαι δεν ξέρω ’γώ ποιους άλλους, εν 
έχουμε έτσι ευαισθησίες, για το πόσο καλά έν’ διατυπωμένοι οι νόμοι.  Όταν επρολάβαμε να κατακόψουμε το 
13ο, εν υπήρχε πρόβλημα.  Επιτέλους, να γίνουμε ειλικρινείς!  Ο καθένας βλέπει ’πού μια συγκεκριμένη οπτική 
γωνία τα πράματα.  Ορισμένοι αρρωστούν κυριολεκτικά, μπας τζιαι φορολογηθούν εταιρείες!  Ας μην τις 
γράφουν τις αδρανείς εταιρείες και, όταν θα εύρουν αγοραστή, να τις γράψουν.  Εγώ εν πείθομαι ’πού τούτο 
που μου είπες.  Γράφει την, περιμένοντας ότι εννά έρτει που τον ουρανό κάποιος να αγοράσει την εταιρεία!  
Θέλεις, κύριε, να εξυπηρετείσαι;  Θα πληρώνεις!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα, επειδή υπεβλήθη ένα αίτημα για αναβολή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Να συνεχίσω;   

 Τελειώνει, εάν αναβληθεί, δεν μπορεί να πληρώσουν για το 2012.  Όι να περιπαιζούμαστε μεταξύ μας 
δηλαδή!  Να είμαστε ειλικρινείς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή. 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Να πείτε «εμείς δε θέλουμε να πληρώνουμε»!  Και δε θυμούμαι περίπτωση που να ήρτε κάτι για 
εταιρείες τζιαι ο φίλος μου ο Νικόλας να εσυμφώνησε ποττέ του! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας και ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, μπορεί ο φίλος μου ο Νίκος ο Κατσουρίδης να πιάστηκε στο 
επιχείρημα που είπε ο Νικόλας, αλλά οι πολλές χιλιάδες εταιρείες δεν αφορούν την περίπτωση που είπε ο 
Νικόλας.  Ξέρετε, με ψύλλου πήδημα και οι δικηγόροι και οι λογιστές δασκαλεύκουν τον κόσμο να κάμνει 
εταιρείες.  Άμα κάμεις μια εταιρεία, είναι σάννα κάμνεις ένα κοπελλούιν!  Πάρα πολύς κόσμος για ψύλλου 
πήδημα έγραψεν εταιρείες και είναι χιλιάδες οι εταιρείες.  Μετά διαπιστώνουν ότι δεν μπορούν να τις 
λειτουργήσουν και είναι χιλιάδες οι εταιρείες που είναι αδρανείς του απλού κόσμου.  Δεν είναι σωστό αυτή η 
πολιτεία να έρτει τωρά εκ των υστέρων να του πει «πκιέρωσε €350».  Δηλαδή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Άρα, ποιος φταίει; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη!  Αυτό είναι τουρκικό χαράτσι!  Δε γωνιάζει...    

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Άρα, ποιος φταίει; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, με όλο το σεβασμό...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ρωτώ σε:  Ποιος φταίει;  Οι δικηγόροι!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, αλλά τωρά δικάζει η Βουλή και η Βουλή έχει αρκετό μυαλό να μην πέσει στην γκάφα να βάλει 
αναδρομική φορολογία.   
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 Κύριοι συνάδελφοι, λλίην υπομονή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω να επικεντρωθούμε κυρίως εις το θέμα της αναβολής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα είναι μεγάλη αδικία για τις χιλιάδες κόσμου που έχουν ανενεργές εταιρείες να 
έρτει αυτή η Βουλή να βάλει φόρο.  Τζιαι ξέρετε τι θα γίνει;  Θα μείνει πά’ στες κόλλες, κανένας εν κραεί 
μπακκίρα!  Όι να κόφκει ο νους τους τζιαι να κατεβάζει στο υπουργείο ότι θέλουν ριάλια!  Πού να τα βρουν; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή.  Παρακαλώ να αποφεύγουμε να είμαστε επί της ουσίας, να κάνουμε 
τοποθέτηση επί της ουσίας. 

 Ο κ. Γεωργιάδης, παρακαλώ. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα όσα έχουν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά είναι ο κ. Άριστος Δαμιανού και μετά ο κ. Ιωνάς και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Τα όσα έχουν λεχθεί τόσο από τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, αλλά κυρίως και από εσάς όχι 
μόνο αναβολή επιβάλλουν, αλλά και άμεση καταψήφιση.  Τίθεται ζήτημα κατάφωρης παραβίασης του 
συντάγματος, τίθεται βεβαίως και ένα ζήτημα προχειρότητας, επειδή η Βουλή καλείται να ψηφίσει μια 
νομοθεσία που στο χώρο της ημερομηνίας εφαρμογής εμπεριέχονται τρεις τελείες, αλλά βεβαίως τίθεται και 
ζήτημα ουσίας.   

 Επειδή την ευαισθησία, όταν περικόπταμε κοινωνικά επιδόματα, την έχουμε μετρήσει με τον πήχη που 
έχει καθορίσει η ίδια η κυβέρνηση, επειδή κυβερνητικά νομοσχέδια ψηφίσαμε, αλλά προφανώς στη 
φορολογία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Δηλαδή ό,τι φέρνει η κυβέρνηση το ψηφίζεις;  Μα, δουλεύκεις με;  

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Προφανώς, στη φορολογία, κύριε Πρόεδρε, κάποιοι είναι έτοιμοι να παν πέρα και πάνω από αυτά που 
το μνημόνιο επιβάλλει.  Στα φορολογικά μέτρα για το 2012, τα οποία στο μνημόνιο περιέχονται στη σελίδα 11, 
δεν υπάρχει αυτή η απαίτηση.  Αυτή η απαίτηση στο μνημόνιο υπάρχει για το 2013 στη σελίδα 14.  Όταν είναι 
να φορολογήσουμε και στη συγκεκριμένη περίπτωση να φορολογήσουμε πιθανώς εταιρείες οι οποίες είναι 
ετοιμοθάνατες και ανήκουν σε μικρομεσαίους ή ανήκουν σε πρόσφυγες, και είναι εκεί καταγεγραμμένες, 
εγγεγραμμένες, και για συμβολικούς λόγους, είμαστε έτοιμοι όχι μόνο να τις φορολογήσουμε -και αυτό το 
έχουμε στο κάτω κάτω αποφασίσει την περασμένη εβδομάδα- αλλά να πάμε και αναδρομικά και τιμωρητικά!  
Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, αναβολή σίγουρα, εάν όχι και άμεση καταψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάποια πράγματα πλέον είναι προκλητικά.  Δε θα συγκρίνουμε επίπεδο νομικών 
γνώσεων, αλλά διά στόματος Γενικού Εισαγγελέα, όταν θέλαμε να δικαιολογήσουμε αυτά τα οποία ψηφίσαμε 
τις τελευταίες μέρες και εβδομάδες, έγινε επίκληση του δικαίου της ανάγκης.  Δηλαδή το δίκαιο της ανάγκης 
ισχύει μόνο για τους φτωχούς και τους ανήμπορους σε τούτο τον τόπο; 

 Σημείο δεύτερο, υπάρχει έμμεση φοροδιαφυγή από αδρανείς εταιρείες και το κράτος έχει τεράστια 
διαφυγόντα έσοδα από πολλές αδρανείς εταιρείες που καθεχρονικά δεν υποβάλλουν ετήσιες εκθέσεις.  Δηλαδή 
θα επιβραβεύσουμε και την παρανομία σήμερα;   

 Σημείο τρίτο, εάν επιμένουν κάποιοι συνάδελφοι στο θέμα της αναδρομικότητας, τότε επιβεβαιώνεται 
αυτό που είπε ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, ότι η σκοπιμότητα είναι έκδηλη:  Να γείρει το 2012, για να 
μην μπορεί να υπάρξει εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Και το τελευταίο σημείο, κύριε Πρόεδρε, για να μην επανέλθω... 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι δευτερολογίες, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάτι μικρό... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έχω πάρα πολλούς ομιλητές, συγγνώμη! 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Για να μην επανέλθω, για εξοικονόμηση χρόνου να μου επιτρέψετε εκ προοιμίου, αν θα ψηφίσουμε, να 
δικαιολογήσω την αποχή μου, διότι, συνεργαζόμενος με δικηγορικό γραφείο, θεωρώ ότι με βάση τον κανονισμό 
της Βουλής πρέπει να αυτοεξαιρεθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Έχω στον κατάλογο τον κ. Ιωνά Νικολάου, μετά τον κ. Συλλούρη, μετά τον κ. Νικολαΐδη, μετά τον κ. 
Περδίκη και μετά τον κ. Παπαδόπουλο, διότι ζήτησε δευτερολογία ως πρόεδρος της επιτροπής, και, αν υπάρχει 
χρόνος, να δούμε, κύριε Κουλία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής, όι προσωπικές απόψεις, α!  Διαφορετικά, θα δευτερολογήσω τζιαι εγώ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω να επικεντρωθούμε στο αίτημα της αναβολής, να παρακαλέσω θερμά! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την ώρα που κάποιοι συνάδελφοι ήγειραν θέματα συνταγματικότητας, νομίζω ότι 
έχουμε κάθε λόγο, για να επιμένουμε στο να δοθεί αυτή η αναβολή.  Και δεν μπορεί κανένας εδώ με όλες τις 
γνώσεις τις νομικές είτε είναι δικηγόρος είτε δεν είναι δικηγόρος...  Φαίνεται σήμερα έχουμε πολλούς οι οποίοι 
δίδουν νομικές συμβουλές σ’ αυτή την αίθουσα, κάποιοι απέκτησαν από μόνοι τους τα πτυχία της νομικής και 
έτσι ερμηνεύουν νόμους, συντάγματα κ.λπ. και καθορίζουν και αποφασίζουν για όλους! 

 Από την ώρα που εγείρονται αυτά τα θέματα, έχουμε υποχρέωση να ακούσουμε το Γενικό Εισαγγελέα 
και να ζητήσουμε γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα, αν θέλουμε πραγματικά να γνωρίζουμε την άποψή 
του, και οφείλουμε να τη γνωρίζουμε, γιατί έχουμε υποχρέωση να ψηφίζουμε συνταγματικά πάντοτε.  Με αυτό 
τον τρόπο, γι’ αυτό το λόγο πρέπει να δοθεί η αναβολή οπωσδήποτε. 

 Όμως, πέραν αυτού, κύριε Πρόεδρε.... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε στην ουσία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θέλω να εγείρω ένα θέμα...   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θέλω να κάμω μια διόρθωση.  Είπε ότι για τις αδρανείς εταιρείες θα επιβάλλεται φορολογία από το 
2013.  Και θα ήθελα πολύ να έχω την προσοχή κάποιων συναδέλφων που έχουν ιδιαίτερες ενστάσεις.  Για τις 
αδρανείς εταιρείες, λέω, από το 2013 θα επιβάλλεται φορολογία.  Εκείνο το οποίο θα πρέπει να μας 
προβληματίσει, κύριοι, είναι το γεγονός ότι κάθε φορά με μια φορολογία παίρνουμε εξ απροόπτου τον πολίτη 
και του επιβάλλουμε μια φορολογία.  Και να σας πω το εξής:  Δεν είναι οι αδρανείς εταιρείες που έχουν κάποιοι 
επιχειρηματίες που μας νοιάζουν, είναι για την αδρανή εταιρεία την οποία έχει ένας φτωχός άνθρωπος, ο 
οποίος πριν μερικούς μήνες έκαμνε μια εργασία και τη σταμάτησε και δε διέγραψε την εταιρεία του.  Και όλοι 
αυτοί... 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Να την κλείσει με €200! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, κύριε...   

 Και όλοι αυτοί, για παράδειγμα, που μπορεί και για χρόνια να κρατούσαν κάποιες εταιρείες δεν είχαν 
κανένα λόγο να τις διαγράψουν και δεν τις διέγραψαν.  Και αύριο θα τους πούμε ότι πρέπει να πληρώσουν και 
€350 για το 2012, γιατί δεν τις διέγραψαν, για να παν να τις διαγράψουν το 2013.  Θα μπορούσαμε, κύριοι, να 
δώσουμε μια ευκαιρία σ’ αυτούς -και αυτό θα γίνει- να τις διαγράψουν.  Αλλά, να σας πω ακόμα ένα πράγμα το 
οποίο εκάμαμε για το 2013...   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι πολλά επί της ουσίας. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ξέρετε ότι εβάλαμε φορολογία €350 για τις εταιρείες που μπορεί να έχουν μόνο περιουσία στα 
κατεχόμενα και να μην έχουν καμιά άλλη περιουσία και να μη δραστηριοποιούνται πουθενά, μπορεί να έχουν 
το άλφα ξενοδοχείο στα κατεχόμενα και να μην έκαμαν καμιά άλλη δραστηριότητα.  Θα πκιερώννουν €350 
όμως, θα πκιερώσουν τζιαι €350 για το 2012 αυτοί, εάν περάσει αυτή η νομοθεσία.  Και γι’ αυτό το λόγο πρέπει 
να προβληματιστούμε πάνω σε κάποια πράγματα.  Για το προηγούμενο του 2013, κύριε Πρόεδρε, δεν είπαμε 
κάποιοι κάτι, αφήσαμέν το, γιατί ήταν στα πλαίσια του μνημονίου και δεν μπορούσε να συζητηθεί, αλλά να μην 
έρθουμε τώρα να γίνουμε υπέρτεροι των υπερτέρων για το 2012, απλώς για να περάσουμε κάτι.  Μη 
δαιμονοποιούμε οποιονδήποτε έχει εταιρεία, ότι σημαίνει ότι είναι εκείνος που έχει τον πλούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς, να πω ότι θεωρώ ότι η συζήτηση γίνεται επί της ουσίας και όχι λόγω του 
αιτήματος για αναβολή, διότι και στο αίτημα της αναβολής ο εισηγητής μπήκε στην ουσία, όπως και όλοι οι 
προλαλήσαντες.   

 Εάν είχαμε στην Κύπρο 45 000 φτωχούς και ανήμπορους που έγραψαν εταιρεία, δε θα ήμασταν στο 
μνημόνιο.  Είναι 45 000 αυτές οι εταιρείες, που δεν πλήρωσαν το 2012, παρ’ όλο που εψηφίσαμε το νόμο.  Εάν 
πλήρωναν τα €350 αυτές οι εταιρείες, σίγουρα δε θα χρειάζετο αυτή η τροποποίηση και σίγουρα, μαζί και με 
άλλα, πιθανόν να είχαμε ελαφρότερα βαρίδια από την τρόικα. 

 Σε άλλες συνθήκες πιθανόν να προβληματιζόμουν και εγώ, δέκα μέρες πριν τη λήξη του χρόνου.  Σε 
άλλες συνθήκες, και αν ιδιαίτερα επλέρωναν όλες οι εταιρείες, δε θα δεχόμουν να μπει δέκα μέρες πριν το 
τέλος του χρόνου ούτε ένα ευρώ, για να πληρώσει οποιαδήποτε εταιρεία, αλλά μιλούμε για τες εταιρείες εκείνες 
που...  Εγώ δέχομαι, ναι, ότι πέντε, δέκα, εκατό, χίλιες είναι πράγματι αδρανείς.  Πέντε χιλιάδες.  Αλλά μιλούμε 
για 45 000.  Αν έχουμε 45 000 αδρανείς εταιρείες εδώ, τότε υπάρχει μια μεγάλη στρέβλωση, έστω και αν λέμε 
ότι -και εγώ πιστεύω στη μεταρρύθμιση του κράτους, διότι χωρίς σωστή μεταρρύθμιση δε θα αντιμετωπίσουμε 
την οικονομική κρίση- θα βοηθήσουμε να διορθωθεί αυτή η στρέβλωση.  Εγώ καταλαβαίνω κάποιοι δικηγόροι 
που ασχολούνται, έστω και πεντακόσιοι δικηγόροι, να έχουν από τρεις, τέσσερις εταιρείες έτοιμες εκεί.  Είναι 
για 45 000 εταιρείες που μιλούμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Όσον αφορά το συνταγματικό, ε, εγώ δεν είμαι δικηγόρος, αλλά εγώ θεωρώ ότι, όταν ψηφίζεται τώρα, 
πριν το τέλος του χρόνου, και εφαρμόζεται μέχρι το τέλος του χρόνου, δεν είναι αναδρομικό.  Αναδρομικό θα 
γινόταν, αν το αναβάλλαμε και πηγαίναμε το Γενάρη.  Δεν είναι τούτο που κάμνουμε, το ψηφίζουμε σήμερα.  
Και τι θέλουμε να κάμουμε, αν πράγματι χρειαζόμαστε αυτό το έσοδο;  Και μπορεί να δίνεται στην τρόικα αυτό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να συντομεύσουμε όμως λίγο. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τελειώνω τώρα. 

 Θα πρέπει να έρθουμε ίσως το Μάρτη σ’ αυτές που φάνηκαν εντάξει και δεν έπαιξαν το παιγνίδι ότι είναι 
αδρανείς τα €350 να τα κάνουμε €500.  Είναι αυτό που θέλουμε να κάνουμε;  Και πρέπει εδώ, και τελειώνω, να 
πω το εξής:  Και πρέπει, αν θέλουμε να εγκύψουμε, και ιδιαίτερα οι δικηγόροι συνάδελφοι, να δούμε τη 
στρέβλωση του πόσος χρόνος χρειάζεται, για να διαγραφεί μία εταιρεία. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σεβόμαστε απόλυτα τα περί αντισυνταγματικότητας του σχετικού νομοσχεδίου.  
Θεωρούμε όμως ότι η επίκληση της συνταγματικότητας νομοθετημάτων αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να εγερθεί 
ως θέμα, νοουμένου ότι η Βουλή ψήφισε πρόσφατα σωρεία νομοθετημάτων τα οποία νομοθετήματα, με 
παραδοχή του ίδιου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ενδεχομένως να περιέχουν αντισυνταγματικές 
ρυθμίσεις.  Είπε ότι το δίκαιο της ανάγκης υπερέχει της οποιασδήποτε αντισυνταγματικότητας αυτή την κρίσιμη 
συγκυρία.  Δεν τίθεται θέμα αναβολής της συζήτησης, γιατί αναβολή σημαίνει ακύρωσή του.  Απλά, εκείνο που 
προσπαθεί να κάνει το νομοθέτημα είναι να επεκτείνει μία ρύθμιση, την οποία ψήφισε η Βουλή για το 2013, και 
για το 2012.  Μιλούμε για ένα τέλος €350.  Και θα ήθελα να πω ακόμα κάτι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Οφείλουμε όλοι στη Βουλή και ιδιαίτερα κάποιες πτέρυγες, όταν μιλούμε για ευαισθησίες, να 
θυμούμαστε ότι χθες με αποφάσεις της Βουλής καρατομήθηκαν ολόκληρες ομάδες πληθυσμού, πραγματικά 
καρατομήθηκαν, σε αντίθεση με το τέλος των €350. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να θυμίσω, προτού καταλήξω στην τοποθέτησή μου, ότι η θέση αρχής 
των Οικολόγων είναι ότι στην προσπάθεια εφαρμογής των μέτρων λιτότητας δεν πρέπει να παραβιάζουμε τις 
αρχές μας.  Τζιαι ο σεβασμός του συντάγματος είναι μία αρχή.  Για τα περί δικαίου της ανάγκης, εγώ αναμένω 
να δω εκείνη τη νομική ανάλυση που αποδεικνύει και με βάση το δεδικασμένο ότι βρισκόμαστε σε μια 
κατάσταση όπου εφαρμόζεται το δίκαιο της ανάγκης.  Ακόμα δεν την έχω δει!  Είπε μια κουβέντα σε μια 
συνεδρίαση ο Γενικός Εισαγγελέας.  Αυτό δε σημαίνει ότι πρέπει να συνεχίζεται επ’ άπειρον και να 
δικαιολογούνται τα πάντα.  Επίσης, θέλω να σημειώσω, με αφετηρία και αυτό που ανέφερε ο κ. Συλλούρης, ότι, 
ψηφίζοντας αυτό το πράγμα που έχουμε μπροστά μας σήμερα, πιάνει τον οποιοδήποτε, ακόμα και αυτούς 
τους “κακούς” δικηγόρους, που πριν από τρία χρόνια έκαμεν αίτηση για διαγραφή.  Γιατί αυτός είναι ο 
πραγματικός χρόνος που κάμνει ο έφορος, για να κάνει τη διαγραφή.  Και μας είπε στη Βουλή “δύο”, αλλά εγώ 
ξέρω πάρα πολύ καλά -και έχω ρωτήσει- ότι είναι δυόμισι με τρία χρόνια.  Αν ένας άνθρωπος, λοιπόν, “μικρός” 
ή “μεγάλος”, με πολλές ή λίγες εταιρείες αναμένει με ευθύνη του κ. εφόρου, που είναι ένας από τους 
μεγαλύτερους εφόρους... Μιλάτε όλοι για εκσυγχρονισμό.  Πριν λίγο εψηφίσαμε -σε έξι μήνες είπα εγώ, εσείς 
είπατε τέσσερις- η δημόσια υπηρεσία να δίνει άδεια σε κάποιον που αιτείται για πολεοδομική άδεια.  Πότε θα 
ψηφίσουμε νομοθεσία, ώστε ο έφορος να σβήνει μια εταιρεία στους έξι μήνες;  Γιατί δεν περάσαμε κάτι τέτοιο;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα!  

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Γιατί δεν περάσαμε κάτι τέτοιο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και θα πρέπει τώρα να πληρώσει κάποιος ο οποίος έκαμε αίτηση πριν τρία χρόνια και, επειδή ο έφορος 
φταίει που δεν κάμνει σωστά τη δουλειά του, πρέπει να πληρώσει πάλε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ.  Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην όλη συζήτηση αγνοείται ένα γεγονός.  Το γεγονός ότι αυτό το σώμα την περασμένη 
Τετάρτη ψήφισε συγκεκριμένο νομοσχέδιο της κυβέρνησης για την επιβολή τέλους €350 και στις αδρανείς 
εταιρείες.  Και στο νομοσχέδιο που ψηφίσαμε σ’ αυτό το σώμα δε λέει ημερομηνία εφαρμογής.  Δεν είμαι 
νομικός, αλλά εσείς οι νομικοί όλοι γνωρίζετε ότι ένας νόμος ισχύει από την ημέρα της δημοσίευσής του.  Το 
μόνο που πρέπει να γίνει, παρά να μπαίνει σ’ αυτή την ταλαιπωρία το σώμα, είναι η γραμματεία του 
Προεδρικού να δημοσιεύσει αμέσως το νόμο πριν τη λήξη του έτους 2012, το νόμο που ψήφισε αυτό το σώμα 
την περασμένη Τετάρτη για αυτό το ζήτημα.  Δε χρειάζεται δεύτερη νομοθεσία για το ίδιο θέμα.  Και ο νόμος 
που ψηφίσαμε την περασμένη Τετάρτη, κύριε Πρόεδρε, δε λέει €350 από το 2013.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και παρακαλώ να εξεταστεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Άρα, εννοείτε ότι, αφού ψηφίστηκε την περασμένη Τετάρτη, δεν έχετε ένσταση να πληρώσουν και για το 
2012; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι!  Ό,τι λέει ο νόμος.  Μα, τον ψηφίσαμε, κύριε Πρόεδρε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ.   

 Παρακαλώ, να ολοκληρώσει.  Μετά έδωσα σειρά στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

 Μετά, κύριε Φυττή.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μετά ο κ. Κατσουρίδης ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε δείχνουμε σοβαρότητα ως πολιτεία.  Το νόμο που ψηφίσαμε την περασμένη Τετάρτη, που δεν 
παραπέμπει στο 2013, τον ψηφίσαμε το νόμο και ισχύει από την ημέρα της δημοσίευσης.  Γιατί η εκτελεστική 
εξουσία δεν έχει πρόνοια για το 2013;  Αν έχει πρόνοια για το 2013, αποσύρω ό,τι έχω πει, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, θα εξετασθεί η άποψη αυτή του κ. Αβέρωφ.   
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 Τώρα είναι ο κ. Νίκος Κατσουρίδης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, έδωσα προηγουμένως εις τον κύριο...  Ποιος εζήτησε;   

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του είχα δώσει το λόγο, όπως και στον κ. Φυττή, και μετά ο κ. Συλλούρης, διότι είναι δευτερολογίες, 
αλλά θα δώσουμε το λόγο εις τον κ. Σοφοκλή Φυττή λοιπόν, που είναι πρωτολογία.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι για τη διαδικασία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, πέστε μας. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η διαδικασία είναι η εξής:  Αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός ή ο αναπληρωτής πρόεδρός του λέει ότι δε 
διαφωνεί επί της ουσίας, νομίζω ότι θα μπορούσαμε, κύριε Πρόεδρε, και το εισηγούμαι στο σώμα και σε σας 
που προεδρεύετε, να ακολουθήσουμε την εξής διαδικασία:  Να μην το αναβάλουμε, αλλά να το αφήσουμε στο 
τέλος της συνεδρίασής μας και να γίνει τώρα μία διευκρίνιση, ώστε, αν ο νόμος που ψηφίσαμε καλύπτει και το 
2012, τότε να καταψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο.  Αν όμως δεν τον καλύπτει με βεβαιότητα, ας γίνει ένας 
πλεονασμός.  Στο τέλος της συνεδρίασης να μπει ως τελευταίο θέμα, να το ψηφίσουμε και ας συμψηφιστούν οι 
δύο νόμοι με τον τρόπο που νομίζει η Νομική Υπηρεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Το έχει πει ήδη ο κ. Συλλούρης.  Εδώ έχει ξεκαθαρίσει ένα πράγμα με την τοποθέτηση Νεοφύτου, ότι η 
διαφωνία του δεν είναι επί της ουσίας.  Να εξευρεθεί λοιπόν ο καλύτερος τρόπος και ο καλύτερος 
συνταγματικά, παρ’ όλο που συμφωνώ με τους άλλους συναδέλφους για το περί “συνταγματικότητας”, και να 
υλοποιήσουμε αυτή την εισήγηση.  Ο στόχος είναι καθαρός και για όλους.  Θέλω να πω ακόμα κάτι όμως, γιατί 
το θεωρώ επί προσωπικού, έστω τζιαι αν δεν ελέχθη το όνομά μου.  Μέχρι την ώρα που εμίλησε ο κ. 
Νικολάου, ο μόνος μη νομικός που είχε μιλήσει ήμουν εγώ.  Πρώτη φορά άκουσα στη Βουλή να επικαλείται 
κάποιος πτυχία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χάρη Γεωργιάδη) 

 Μίλησες μετά.  Μετά. 

Χ. ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Πριν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Να επικαλείται κάποιος πτυχία...  Λέω ότι είναι για όλους που το είπε, για να δικαιολογήσει ποιος έχει 
δικαίωμα να μιλήσει ή όχι.  Αν δεν κάμνω λάθος, εχτές ήταν οι προϋπολογισμοί.  Άκουσα και τον κ. Νικολάου 
να μιλά, εκτός αν είναι και εκείνος οικονομολόγος.  Δηλαδή στους προϋπολογισμούς θα μιλούν μόνο οι 
οικονομολόγοι;  Στα ιατρικά θέματα μόνο οι γιατροί;  Αυτή είναι μία απαράδεκτη προσέγγιση, άσχετη με την 
πολιτική, άσχετη με τη δημοκρατία και παρακαλώ να αποσυρθεί, διότι είναι και προσβλητική! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει το λόγο ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, η αναφορά μου δεν είχε καμία σχέση με αυτά τα οποία είπε ο κ. Κατσουρίδης.  Επειδή 
δεν είμαι από τους ανθρώπους που τους αρέσει να προκαλούν συγκρούσεις, κύριε Κατσουρίδη, εάν έτσι το 
έχετε εκλάβει, τότε λυπούμαι, δεν ήταν αυτή η πρόθεσή μου και δεν είναι αυτό που ήθελα να πω.  Όμως εκείνο 
το οποίο πράγματι θέλω να τονίσω είναι ότι κάποτε νιώθω πως κάποιοι συνάδελφοι πραγματικά διαβάζουν 
νόμους και τους ερμηνεύουν όπως, για παράδειγμα, ένας δικηγόρος, ο οποίος δίνει και γνωματεύσεις.  Είναι 
διαφορετικό το ένα με το άλλο, κύριε Κατσουρίδη.  Αυτό ήθελα να πω.  Όμως καλούμε το Γενικό Εισαγγελέα, 
γιατί είναι ο Γενικός Εισαγγελέας που είναι ο κατεξοχήν νομικός σύμβουλος δυνάμει του συντάγματος του 
κράτους, και τον καλούμε, για να μας πει την άποψή του, γιατί είναι ο νομικός σύμβουλος, γιατί είναι δικηγόρος.  
Είναι γι’ αυτό το λόγο που το είπα.  Φερ’ ειπείν, ούτε καν εγώ που είμαι δικηγόρος δεν μπορώ να πάω, για να 
πω ποια είναι η άποψή μου και να είναι δεσμευτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι.  Άλλωστε, ο αείμνηστος Ανδρέας Φάντης, ο οποίος υπηρέτησε στα έδρανα της κυπριακής 
Βουλής, εθεωρείτο άριστος νομικός. 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μετά ο κ. Ζαχαρίου. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μετά από όσα άκουσα, κύριε Πρόεδρε, από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ότι, εάν η κυβέρνηση σπεύσει να 
δημοσιεύσει το νόμο που εψηφίσαμε, και οι αδρανείς εταιρείες θα πρέπει να πληρώσουν τα €350, εγώ έχω 
πεισθεί ότι μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα, αλλά θα πρέπει να δούμε ότι πρέπει να τους δώσουμε αυτή την 
παράταση που είπε και ο συνάδελφος κ. Νικολαΐδης μέχρι τις 28 του Φεβράρη, διότι κάποιοι που 
εδημιουργήσαν πολλές από αυτές τις αδρανείς εταιρείες έχουν να πληρώσουν πολλά.  Να τους δώσουμε τους 
δύο μήνες παράταση.  Και, δεύτερον... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ένα λεπτό, συνάδελφε!  Ένα λεπτό! 

 Και, δεύτερον, εμιλήσαν κάποιοι συνάδελφοι περί προσφυγικών εταιρειών και θα ήθελα να το σχολιάσω 
αυτό το πράγμα.  Εγώ συμφωνώ ότι πρέπει να αφαιρεθούν οι προσφυγικές εταιρείες.  Όμως άκουσα και πολλά 
άλλα περί προσφύγων από συναδέλφους τους οποίους δεν άκουσα ποτέ να μιλήσουν υπέρ των προσφύγων.  
Τώρα αθθυμηθήκαν και τους πρόσφυγες!  Και θέλω να το σχολιάσω αυτό το πράγμα.  Θα πρέπει να 
αφαιρεθούν οι προσφυγικές εταιρείες, τις οποίες κάποιοι πρόσφυγες διατηρούν τες για λόγους ηθικής, για 
λόγους ανάμνησης χωρίς να δραστηριοποιούνται οπωσδήποτε.  Εάν θα κάμουμε το σωστό, να το κάμουμε και 
να θυμούμαστε τους πρόσφυγες.  Πάντα!  Όχι, όπως μας συμφέρει για άλλα πράγματα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου και η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ούτε νομικός είμαι ούτε οικονομολόγος, αλλά πιστεύω ότι έχω μια μέση λογική, τη 
λογική του Κυπρίου πολίτη, που λέει ότι, όταν το κράτος μου αδυνατεί να με εξυπηρετήσει κι εγώ έχει τρία ή 
τέσσερα χρόνια που έκαμα αίτηση διαγραφής μιας εταιρείας, οφείλω τουλάχιστον στο νόμο να λάβω υπόψη ότι 
ο συγκεκριμένος πολίτης έκαμε ήδη αίτηση.  Απλώς, είναι η αδυναμία του κυπριακού κράτους να τον 
εξυπηρετήσει που θα τον αναγκάσει αυτή τη στιγμή να πληρώνει φόρο.  Με λίγα λόγια, υπάρχουν πολλές 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν καταστραφεί τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια, που έχουν κάνει 
αίτηση διαγραφής ουσιαστικά από το μητρώο.  Το κράτος και ο Έφορος Εταιρειών αδυνατούν να τους δώσουν 
ακόμη απάντηση και σε αυτούς τους ανθρώπους δηλαδή, που καταστράφηκαν και θέλουν να κλείσουν τις 
εταιρείες τους, εμείς σήμερα θα τους βάλουμε χαράτσι;  Ας βάλουμε την απλή λογική μακριά από τη νομική και 
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τα οικονομικά, αυτήν που καταλαβαίνει ο κόσμος, που λέει ότι, αν θα ψηφίσουμε κάτι τέτοιο, πρέπει να γίνει 
τροποποίηση, ώστε η διαγραφή της εταιρείας να μετρά από την ώρα της κατάθεσης αίτησης και όχι από την 
ώρα της απάντησης του Εφόρου Εταιρειών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στο ίδιο πνεύμα που μίλησε ο συνάδελφος Ζαχαρίας θεωρώ ότι, εφόσον ψηφίζουμε αυτή τη στιγμή για 
τις ανενεργές εταιρείες, το χαράτσι των €350 για το 2012 - κι εγώ συμφωνώ με το νομοσχέδιο- εάν βρεθεί λύση 
με τον προηγούμενο νόμο, μας καλύπτει απόλυτα.  Όμως θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και να συμπληρωθεί, γι’ 
αυτό παίρνω το λόγο, αυτό στο οποίο έκανε σχόλιο ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης, δηλαδή όσες εταιρείες έχουν 
καταθέσει αίτηση διαγραφής να εξαιρούνται του συγκεκριμένου νομοσχεδίου και της συγκεκριμένης 
φορολογίας, διότι, αν έχει ευθύνη ο Έφορος Εταιρειών και αποφασίζει μετά από τόσο μεγάλο χρονικό 
διάστημα, δεν είναι ευθύνη του πολίτη, είναι ευθύνη του στρεβλωμένου κράτους και πρέπει εμείς ως βουλευτές 
να το βελτιώσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο το οποίο θέλω να πω είναι ότι δεν είμαστε εμείς που επιλέξαμε, κύριε Πρόεδρε, να φέρουμε 
αυτό το νομοσχέδιο με τη μορφή του κατεπείγοντος.  Είναι η κυβέρνηση που περίμενε την τελευταία ολομέλεια 
του χρόνου, το Δεκέμβρη, να φέρει μια τροποποίηση την οποία μας ζητά να εξετάσουμε μέσα σε μια μέρα, κατ’ 
ακρίβειαν μέσα σε λίγες ώρες.  Και επομένως δε νομίζω ότι δικαιολογείται οποιοσδήποτε να μιλά με τον 
προσβλητικό τρόπο που προηγουμένως μίλησε ο κ. Κατσουρίδης σε μας που προσπαθούμε να αναδείξουμε 
κάποιες απορίες σε σχέση με αυτό το νομοσχέδιο.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Τωρά είναι ως πρόεδρος της επιτροπής που μιλάς; 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι.  Και είναι σε ό,τι αφορά το προσωπικό θέμα που ηγέρθη προηγουμένως, με όλο το σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλοι μιλούμε ως βουλευτές εδώ. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με όλο το σεβασμό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλοι μιλούμε ως βουλευτές! 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μόνο από... 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μόνο από τα σχόλια που ακούσαμε προηγουμένως είναι ξεκάθαρο ότι ήταν ζήτημα που έπρεπε να είχε 
συζητηθεί.  Και είναι αναβολή που ζήτησα, όχι να πω ότι θα ψηφίσω εναντίον.  Και έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. 
Νεοφύτου.  Εάν προνοείται μέσα στο νόμο που ήδη ψηφίσαμε, όπως είχα πει και προηγουμένως, και είναι 
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πρόνοια του μνημονίου, το ζητά η τρόικα, τότε φυσικά και θα το δεχθούμε.  Και, εάν μπορεί να λυθεί το 
πρόβλημα με τη δημοσίευση και να εφαρμοστεί η φορολογία το 2012, το έχουμε ήδη ψηφίσει και θα το 
αποδεχτούμε, αλλά δεν αντιλαμβάνομαι για ποιο λόγο πρέπει ακριβώς να μιλάμε σ’ ένα τέτοιο επίπεδο, όταν 
ακριβώς διαπιστώνουμε ότι υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις στο πρόχειρο νομοσχέδιο που έφερε η κυβέρνηση, 
όπου ούτε καν η ημερομηνία που θα πληρώσει ο φορολογούμενος δεν υπάρχει στο νομοσχέδιο.  Εμείς φταίμε, 
επειδή είμαστε δικηγόροι, αν η κυβέρνηση, αυτό το κράτος, βρίσκεται στα πρόθυρα της κατάρρευσης και 
φέρνουν τα νομοσχέδια με έναν τέτοιο πρόχειρο τρόπο;   

 Και, με όλο το σεβασμό, είναι αστείο το επιχείρημα της αυτοεξαίρεσης.  Με όλο το σεβασμό!  Δηλαδή, 
όποτε ψηφίζουμε φορολογίες, πρέπει να αυτοεξαιρούμαστε όλοι!  Όταν αυτή η Βουλή ψήφισε να μειώσουμε τα 
τέλη των μεταβιβάσεων, όλοι που έχουμε σπίτια έπρεπε να αυτοεξαιρεθούμε.  Όταν δηλαδή εγώ διαφωνώ να 
αυξήσουμε το ΦΠΑ, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αυτοεξαιρεθώ;  Ψηφίζουμε μια νομοθεσία, ένα φόρο που αφορά 
εταιρείες, που αφορά όλους τους φορολογούμενους.  Ε, είναι ανοησία αυτό που λέχθηκε, με όλο το σεβασμό! 

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να εξεταστούν τα ζητήματα που είχα εγείρει.  Εγώ, επαναλαμβάνω, 
είναι αναβολή που ζήτησα, για να τα συζητήσουμε.  Μπορεί να έχει απόλυτο δίκαιο η κυβέρνηση.  Μπορεί να 
είναι πολύ σωστό το νομοσχέδιο.  Εάν δεν είναι όμως, θα πρέπει να μας εξηγηθεί αν ήταν θέμα κοινωνικής 
δικαιοσύνης να φορολογηθεί τούτος όλος ο κόσμος, για ποιο λόγο η κυβέρνηση δε μερίμνησε να το βάλει μέσα 
στο μνημόνιο και έρχεται παραμονή, πριν να κλείσει η Βουλή, και θέλει να μας φέρει ακόμα μια επιπρόσθετη 
φορολογία, που δε βρίσκεται στο μνημόνιο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προτού θέσω το θέμα της αναβολής, θα παρακαλέσω, εάν συμφωνείτε...  

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Να σου δώσω το λόγο, κύριε Κωνσταντίνου, μισό λεπτό. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλώς, να υπενθυμίσω και το εξής:  Η τρόικα έλεγξε τα νομοσχέδια που ψηφίσαμε και πρέπει επιτέλους 
να διαλέξει η κυβέρνηση.  Τελικά, τα νομοσχέδια που έλεγξε η τρόικα τα ελέγχει καλά και σωστά ή υπάρχουν 
λάθη, τα οποία πρέπει να διορθώνουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η πρόθεσή μου, αν συμφωνείτε βεβαίως, αν υπάρχει διαφωνία, δεν...  Θα πω στις υπηρεσίες 
της Βουλής να επικοινωνήσουν με το Υπουργείο Οικονομικών.  Αν πράγματι αυτό που είπε ο συνάδελφος ο κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου μπορεί να εξυπηρετήσει το σκοπό για τον οποίο κατετέθη το σημερινό νομοσχέδιο, τότε θα 
είναι άνευ αντικειμένου η συζήτηση.  Δηλαδή να προχωρήσουν στη δημοσίευση αυτής της νομοθεσίας.  
Διαφορετικά, να θέσω το θέμα του αιτήματος αναβολής, όπως ηγέρθη, αν συμφωνείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα απαντήσω στον κ. Παπαδόπουλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα σας δώσω το λόγο.  Έχετε το δικαίωμα ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος να ομιλήσετε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προηγείται ο κ. Κατσουρίδης, αλλά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ορίστε, ορίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Προς Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Δηλώνοντας, φίλε Ιωνά, ότι δεν έχω πτυχίο νομικής, να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο νόμος που ψηφίσαμε 
την περασμένη Τετάρτη αφορά τέσσερις γραμμές.  Το άρθρο 391 του βασικού νόμου τροποποιείται ως εξής:  
Καταργούνται δύο επιφυλάξεις στο τέλος της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 391 και καταργείται 
και το εδάφιο (4).  Και διαβάζω τι καταργήσαμε στο νόμο:  «Νοείται ότι η εταιρεία δεν υποχρεούται σε καταβολή 
τέλους σύμφωνα με τις διατάξεις του παρόντος άρθρου κατά το έτος εγγραφής της και αναφορικά με το έτος 
αυτού».  Άρα, με αυτή τη διαγραφή, με βάση τον παλιό νόμο, αν μια εταιρεία γραφόταν το 2012, δεν 
υποχρεούτο να πληρώσει για το 2012.  Θα έπρεπε να πληρώσει για το 2013.  Όμως καταργείται αυτό.  
Δεύτερον:  «Νοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση εταιρειών που ανήκουν σε συγκρότημα, δεν μπορούν να 
ξεπερνούν τις €20.000».  Δεν αφορά το ζήτημα.  Και πάω στο εδάφιο (4), που καταργήσαμε:  «Οι διατάξεις του 
παρόντος άρθρου δεν εφαρμόζονται στην περίπτωση αδρανούσας εταιρείας».  Άρα, το διαγράφουμε και άρα η 
εξαίρεση που υπήρχε στο νόμο δεν υπάρχει.   

 Ειλικρινά, διερωτώμαι εάν χρειάζεται κάποιος να έχει πτυχία νομικής...  Ψηφίζουμε διπλές νομοθεσίες, 
αφού μόλις την Τετάρτη την έχουμε ψηφίσει!  Μα, αυτό το σώμα, κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται, κατά την 
ταπεινή μου άποψη, καμία νομική γνωμάτευση.  Αν ο ναός της δημοκρατίας αυτό το απλό πράγμα, που μπορεί 
κάποιος χωρίς να έχει γνώσεις νομικής, είναι κοινός νους, είναι λογική...  Δεν μπορώ, ειλικρινά, να πιστέψω ότι 
χρειαζόμαστε κάποιον τρίτο να μας δώσει γνωμοδότηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η κοινή λογική δεν έγινε δεκτή προηγουμένως, εγώ έχω μια άλλη εισήγηση.  Ο 
πρόεδρος της επιτροπής Νομικών και ένα μέλος από κάθε πλευρά να παν να το εξετάσουν, διότι ούτε ο 
Αβέρωφ έν’ νομικός...  Μπορεί η δική του απλή λογική να είναι πιο ισχυρή ’πού τη δική μου.  Θέλω να είμαι 
σίουρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και να κάμουν και μια επικοινωνία με το Υπουργείο Οικονομικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Και να γίνει και μια επικοινωνία με το Υπουργείο Οικονομικών.  Ο στόχος είναι να κάμουμε το σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Αν γίνεται αποδεκτό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, να πω μόνο δύο λόγια και για τον κ. Παπαδόπουλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δύο λόγια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Καταρχάς, εγώ πραγματικά λυπούμαι, γιατί ό,τι και να γίνει υπάρχει μια επωδός, μια πρόχειρη, μια 
διαλυμένη, μια καταστροφική, μια σατανική κυβέρνηση.  Απλώς, εκφράζω τη λύπη μου.  Αυτό το πράγμα, όταν 
έρχεται του άλλου αυτόματα σε κάθε αναφορά του, είναι λυπηρό.  Δεύτερον, μπορούσε να μπουν οι 
ημερομηνίες και στην επιτροπή και να γίνει τηλεφώνημα, αν συμφωνά το υπουργείο με τις ημερομηνίες.  
Τρίτον, απαράδεκτη προσπάθεια γελοιοποίησης του κανονισμού που μιλά για έννομο συμφέρον.  Ήταν μια 
προσπάθεια γελοιοποίησης.  Βεβαίως, είναι ένα πράγμα, αν είναι το σπίτι μου, κύριε Παπαδόπουλε, και είναι 
άλλο πράγμα, αν εκπροσωπώ σαράντα χιλιάδες εταιρείες.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ:  

 Αν έχω εκατομμύρια περιουσία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ακριβώς!  Αν έχεις εκατομμύρια περιουσία, φίλε μου...  
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν έχω χίλιες σκάλες περιουσία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Να πληρώσεις!  Από την ώρα που έχεις τέτοια περιουσία, να πληρώσεις.  Να το δηλώσεις και να πεις 
«δηλώνω ότι έχω τούτη την περιουσία ούλλην τζιαι, παρ’ όλο που την έχω, να φορολογηθώ».  Όι να 
εξισώνουμε τωρά το ένα με το ένα εκατομμύριο, για να γελοιοποιούμε τον κανονισμό.  Γιατί εμπήκε ο 
κανονισμός;  Γιατί ισχύει τόσες δεκαετίες;  Επιτέλους, να μπει και ένα όριο, καλέ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Γιατί δεν τον εφαρμόσατε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, προκαλείς με τωρά;  Ξεκινάτε ’πού σπίτι σας!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ! 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Εάν γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ως έχει τροποποιηθεί, μάλλον συμπληρωθεί, 
από την πρόταση του κ. Κατσουρίδη, θα παρακαλέσω τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και εκπροσώπους των 
υπολοίπων κομμάτων -ορίστε τα κόμματα κάποιον που θα μετάσχει- να ερευνήσετε αυτό το θέμα.  Τώρα όμως!  
Τώρα! 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Δε θα διαφωνήσω με τη ρύθμιση και την εισήγηση την οποία κάμνετε, όμως εγώ έχω μια απορία και 
είναι εύλογη.  Εφόσον ψηφίσαμε το νόμο, και σωστά λέει ο κ. Νεοφύτου, και δε γίνεται αναφορά στο 2013, δε 
γίνεται καμία αναφορά πότε ξεκινά, που κανονικά πρέπει να έχει άμεση σχέση και το 2012, γιατί ήρθε αυτό το 
νομοσχέδιο;  Αλλά δε θα το συζητήσουμε τώρα. 

 Εκείνο που θέλω να ερευνήσει αυτή η επιτροπή που θα αναλάβει, σύμφωνα με την εισήγησή σας, είναι 
και αυτό το οποίο λέχθηκε από τρεις-τέσσερις συναδέλφους.  Όταν λέμε αδρανούσες εταιρείες, πότε ξεκινά να 
είναι αδρανούσα μια εταιρεία;  Από την ημέρα που υποβάλλει την αίτηση ή από την ώρα που αποφασίζει ο 
έφορος;  Και αυτό που ελέχθη, για δύο-τρία χρόνια, είναι εδώ το πρόβλημα.  Δηλαδή, αν θα υπάρξει μια 
εξαίρεση και αν θα συμφωνήσουμε, να γίνει έρευνα και γι’ αυτό και να έρθει η εισήγηση εδώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, έχω πει ότι θα αναλάβει μια επιτροπή, ως ήτο η εισήγηση. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό θα ήθελα...  Είμαι δώδεκα χρόνια βουλευτής και πρώτη φορά ακούω τέτοιου είδους 
διαδικασία.  Εάν θα συνέλθει, προφανώς πρέπει να συνέλθει η επιτροπή που εξέτασε την προηγούμενη 
νομοθεσία, η επιτροπή Νομικών, ή δεν ξέρω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η επιτροπή Οικονομικών, αντιλαμβάνομαι.  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πάντως, αντιπροσωπίες κομμάτων να εξετάζουν νομοθεσίες και να μας τις φέρνουν εδώ πρώτη φορά 
ακούω!  Εδώ πέρα συζητούσαμε το θέμα της αναβολής.  Είτε θα αποφασίσουμε αναβολή... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι η επιτροπή Οικονομικών. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μπράβο, ωραία!   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος είναι πρόεδρος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία!  Διότι ακούστηκε να πάει ένα άτομο ’πού κάθε κόμμα και να αποφασίσει... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εκείνοι που εκπροσωπούνται στην επιτροπή Οικονομικών. 

 Λοιπόν, να επικοινωνήσετε με το Υπουργείο Οικονομικών με τη βοήθεια και των υπηρεσιών, να 
ερευνηθεί κατά πόσο πράγματι υπάρχει κάλυψη του στόχου αυτής της νομοθεσίας και να επανέλθουμε. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 
 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 
 Χάρης Γεωργιάδης  Aνδρέας Φακοντής 

 Γιάννος Λαμάρης Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο διευθυντής του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  

  Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της Δημοκρατίας ποσού ύψους €2.700.000 για παραχώρηση έκτακτης οικονομικής βοήθειας σε μορφή εφάπαξ 
ποσού στις μονογονεϊκές οικογένειες για την κάλυψη εξόδων ενοικίου ή δόσεων/τόκων δανείων για την περίοδο 
από την 1η Ιουνίου 2012 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012, καθώς και η έγκριση πληρωμής πρόσθετων 
πιστώσεων ύψους μέχρι €3.500.000 από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, ώστε να καταστεί δυνατή η συνέχιση του προγράμματος υλοποίησης του Σχεδίου Αναβάθμισης 
των Δημόσιων Επιβατικών Μεταφορών με λεωφορείο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, μετά την 
τροποποίηση του περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικού) Νόμου του 2012, τα 
δικαιώματα των εργαζόμενων μονογονιών έχουν επηρεαστεί σε μεγάλο βαθμό, αφού, από την 1η Ιουνίου 2012, 
δεν είναι πλέον δικαιούχοι δημόσιου βοηθήματος και συναφώς δεν έχουν δικαιώματα σε επίδομα ενοικίου ή σε 
επίδομα δόσεων/τόκων δανείου, τα οποία λάμβαναν ως μέρος του δημόσιου βοηθήματός τους.  Συγκεκριμένα, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από την εν λόγω ρύθμιση έχουν επηρεαστεί συνολικά 1288 οικογένειες, από τις 
οποίες 821 έχουν παύσει να έχουν το δικαίωμα επιδόματος ενοικίου και 467 έχουν παύσει να έχουν το 
δικαίωμα κάλυψης δόσεων και τόκων δανείων.   

 Σημειώνεται ότι στους εν λόγω μονογονιούς έχουν παραχωρηθεί τα συγκεκριμένα δικαιώματα, αφού 
προηγήθηκε αξιολόγησή τους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και αφού κρίθηκε ότι πληρούσαν τόσο 
τα εισοδηματικά κριτήρια όσο και τα περιουσιακά κριτήρια.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, μετά από αλλεπάλληλες συζητήσεις που 
έγιναν στη Βουλή ως αποτέλεσμα των πολλών παραπόνων που υποβλήθηκαν από επηρεαζόμενα άτομα, τα 
Υπουργεία Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεσμεύτηκαν όπως καταβάλουν κάθε 
δυνατή προσπάθεια, ώστε να εξευρεθούν τρόποι αντιμετώπισης του θέματος μέχρι την έγκριση νέου σχεδίου 
επιδότησης ενοικίου, στα πλαίσια της διαδικασίας εκσυγχρονισμού του νόμου για το δημόσιο βοήθημα.  
Συναφώς, για σκοπούς υποβοήθησης των υπό αναφορά οικογενειών, έχει ζητηθεί από το Υπουργείο 
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Οικονομικών η έγκριση πρόσθετων πιστώσεων ύψους €2.704.800 κάτω από το άρθρο “Έκτακτα Βοηθήματα” 
του Κεφαλαίου “Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας - Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες” για παραχώρηση 
έκτακτης οικονομικής βοήθειας σε μορφή εφάπαξ ποσού στις πιο πάνω οικογένειες για κάλυψη εξόδων 
ενοικίου ή δόσεων/τόκων δανείου για την περίοδο από την 1η Ιουνίου 2012 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του στις 12 Δεκεμβρίου 2012, 
αποφάσισε την καταβολή έκτακτου επιδόματος σε μονογονεϊκές οικογένειες. 

 Όσον αφορά την ανάγκη έγκρισης πληρωμής πρόσθετων πιστώσεων ύψους μέχρι €3.500.000 από 
εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ώστε να καταστεί δυνατή η 
συνέχιση του προγράμματος υλοποίησης του Σχεδίου Αναβάθμισης των Δημόσιων Επιβατικών Μεταφορών με 
λεωφορείο με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στα ίδια στοιχεία αναφέρεται ότι, ενώ η Βουλή των Αντιπροσώπων 
ενέκρινε με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 5) του 2012 [Ν. αρ. 54(ΙΙ) του 2012] την 
αύξηση των συνολικών πιστώσεων κάτω από το άρθρο “Δημόσιες Επιβατικές Μεταφορές” του Κεφαλαίου 
“Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Πρόγραμμα Δημόσιων Οδικών Μεταφορών - Τακτικές Δαπάνες” κατά 
€21.000.000, διαπιστώθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων η έλλειψη ρευστότητας στις ανάδοχες 
εταιρείες για την καταβολή των ωρομισθίων των οδηγών λεωφορείων.    

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι το 
κονδύλι που αφορά την έκτακτη οικονομική βοήθεια σε μονογονεϊκές οικογένειες δεν είναι επαρκώς 
στοχευμένo.  Συναφώς, υπό τη διαπίστωση αυτή, η επιτροπή θεωρεί ότι η διάθεση της έκτακτης οικονομικής 
βοήθειας πρέπει να γίνει στοχευμένα, ώστε να δοθεί σε αυτούς που έχουν πραγματική ανάγκη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατόπιν διαβούλευσης και με τα υπόλοιπα κόμματα, θα καταθέσουμε μία τροπολογία, με 
στόχο να υπάρξει στόχευση στα συγκεκριμένα επιδόματα ως εξής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για τις μονογονεϊκές;  

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Όσες μονογονεϊκές οικογένειες ήταν λήπτες δημόσιου βοηθήματος πριν από την αλλαγή του νόμου, 
δηλαδή την 1η Ιουνίου 2012, και είχαν εισόδημα μέχρι €2.000, εξαιρουμένων των επιδομάτων, να πάρουν το 
επίδομα ενοικίου και το επίδομα για ενυπόθηκο δάνειο ύψους €300 αναδρομικά από την 1η Ιουνίου 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι εκφράζει όλα τα κόμματα αυτή η τροπολογία; 

 Ναι, κύριε Συλλούρη και κύριε Περδίκη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν εκατάλαβα στη σύσκεψη, θα έμπαινε και μία πρόταση για εισοδηματικά κριτήρια; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι αυτή. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ τούτο;  Εντάξει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι, αν και  δεν είχαμε το χρόνο να μελετήσουμε την κοινή εισήγηση για 
εισοδηματικά κριτήρια και στόχευση, θα το ψηφίσουμε ως Οικολόγοι επί της αρχής, δηλαδή, για να υπάρξει μία 
εισοδηματική στόχευση σε αυτή την παροχή.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση έστω και αργά 
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σκέφτηκε αυτή την καταπονημένη ομάδα ανθρώπων και ελπίζουμε ότι και η νέα κυβέρνηση θα δώσει μία 
συνέχεια, γιατί αυτό είναι εφάπαξ, δηλαδή είναι ως δώρο χριστουγεννιάτικο.   

 Να πω επίσης και για το δεύτερο κονδύλι, κύριε Πρόεδρε… 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά είναι για εφτά μήνες. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι αυτό και τέλος. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά είναι για εφτά μήνες. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ναι, είναι αυτό και τέλος.  Είναι εφάπαξ, δεν είναι επίδομα, έτσι;  Να ξεκαθαριστεί!  Είναι εφάπαξ!   

 Όσον αφορά τα €3,5 εκατομ. για τις εταιρείες των επιβατικών μεταφορών, πρέπει να πω ότι θα το 
ψηφίσουμε βεβαίως, αλλά υπενθυμίζω ότι έχουμε φθάσει στα €65 εκατομ. και πρέπει να προβληματιστούμε 
πάρα πολύ σοβαρά πού βαδίζουμε με αυτή την ιστορία με την επιδότηση των δημοσίων μεταφορών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού έχει προτεραιότητα. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία και θα προσθέσουμε ότι με την 
ευκαιρία αυτή θα θέλαμε να στείλουμε και ένα μήνυμα προς την εκτελεστική εξουσία, τη σημερινή ή την 
επόμενη, ότι ανάλογα ζητήματα ευπαθών ομάδων του πληθυσμού δεν αντιμετωπίζονται μέσα από τέτοιες 
προσεγγίσεις, μέσα από φιλοδωρηματικές δηλαδή πολιτικές.  Χρειάζονται ολοκληρωμένες πολιτικές, 
χρειάζονται ολοκληρωμένες προσεγγίσεις και όχι αποσπασματικές λύσεις όπως αυτές.  Τα μέτρα σίγουρα 
πρέπει να είναι στοχευμένα.  Διαφωνήσαμε με την κατάθεση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου από πλευράς της 
κυβέρνησης, διότι ακριβώς υπήρχε μία αστόχευτη προσέγγιση και θεωρούμε ότι, ιδιαίτερα κάτω από τις 
δυσμενείς οικονομικές συνθήκες που διαμορφώνονται λόγω της οικονομικής κρίσης, θα ήταν παράλογο και 
επιπόλαιο εκ μέρους μας να υιοθετήσουμε εμείς τέτοιες πολιτικές.  Και, τέλος, θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, 
να προσθέσω στην τροπολογία που έχει αναφέρει ο πρόεδρος της επιτροπής Εργασίας, ότι πιθανότατα, μέσα 
από την προσέγγιση που κάμνουμε, να προκύψει ένα αδιάθετο ποσό, μέσα από τη στόχευση δηλαδή της 
κατανομής.  Θα ήταν ίσως σοφό το ποσό αυτό να διανεμηθεί ξανά στους δικαιούχους, δηλαδή να πάει για το 
σκοπό για τον οποίο έχει αρχικά δεσμευτεί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα και μετά ο κ. Φυττής. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να χαιρετίσουμε και εμείς το ότι την ύστατη στιγμή, τουλάχιστον, έχει στοχευτεί αυτό το 
ποσό.  Συμφωνούμε και εμείς με την τροποποίηση, αλλά έχω την εντύπωση ότι θα πρέπει εδώ που ουσιαστικά 
υπάρχουν τα έκτακτα βοηθήματα να μπει γραπτώς αυτή η δέσμευση, ούτως ώστε, επειδή είναι προφορική η 
τροπολογία, να υπάρχει κάλυψη, όταν θα ψηφίζουμε τον έκτακτο προϋπολογισμό, να είμαστε σίγουροι ότι 
υπάρχει γραπτώς η τροπολογία, για να μπορέσουμε ακριβώς να την ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία θα ενσωματωθεί. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να ενσωματωθεί στην τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ασφαλώς! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου και ο κ. Φυττής μετά. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προσπαθήσαμε στην επιτροπή Εργασίας να λύσουμε κάποιες στρεβλώσεις ή κάποιες 
αλλαγές που παρουσιάστηκαν με τη μεταφορά του επιδόματος μονογονιού από το Υπουργείο Εργασίας στο 
Υπουργείο Οικονομικών.  Βέβαια, και αυτή η προσπάθεια μπορεί ενδεχομένως να παρουσιάσει νέες 
στρεβλώσεις.  Π.χ. μια οικογένεια, και έχουν την απόλυτη συμπάθειά μας οι μονογονεϊκές οικογένειες, μια 
οικογένεια μονογονεϊκή να έχει εισόδημα γύρω στις €3.000 και να στηρίζεται με αυτή την πρόταση, το 
νομοσχέδιο, σήμερα και άλλη οικογένεια που δεν είναι μονογονεϊκή και το συνολικό εισόδημά της να είναι μόνο 
€1.000 και να μην πάρει την κρατική βοήθεια.  Βέβαια, αυτή τη στιγμή, σε αυτό το σημείο που βρισκόμαστε, 
επειδή δεν έχουμε χρόνο να μελετήσουμε σε βάθος το νομοσχέδιο, ήρθε, θα το στηρίξουμε, θα έχει την 
απόλυτη στήριξή μας, αλλά μελλοντικά θα πρέπει να δούμε σφαιρικά το πώς καλύπτουμε όλες τις οικογένειες 
οι οποίες έχουν ανάγκη κοινωνική και είναι πιο ευάλωτες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Φέρε το μικρόφωνο μπροστά σου, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα πρέπει να χαιρετίσουμε αυτή την προσπάθεια του κράτους, με €2.700.000 να καλύψει τους εφτά 
μήνες που δεν πήραν το βοήθημα οι μονογονεϊκές οικογένειες.  Και μιλούμε για 1 288 οικογένειες, σύμφωνα με 
την έκθεση.  Όμως το θέμα δε λύεται.  Θα πρέπει αργότερα να υπάρξουν μόνιμα μέτρα στήριξης αυτών των 
οικογενειών και να είναι στοχευμένα, εάν έχουν ένα, δύο, τρία κτλ. παιδιά.  Το όριο που έβαλε το ΑΚΕΛ για 
€2.000, εντάξει, προσωρινά τώρα για τους εφτά μήνες το δεχούμαστε, αλλά αργότερα θα πρέπει να πούμε:  
Μονογονεϊκή οικογένεια… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Τούτο είναι εφάπαξ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το καταλάβαμε, ότι είναι εφάπαξ.  Μετά όμως πρέπει να τις στηρίξουμε μόνιμα και θα πρέπει να είναι 
στοχευμένα τα μέτρα, ώστε η μονογονεϊκή οικογένεια που έχει ένα παιδί και πιάνει από τόσο όριο και κάτω να 
πιάνει τόσα, που έχει δύο και ούτω καθεξής… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Και οικονομικά εισοδήματα, όχι μόνο… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν… Διότι οι μονογονεϊκές οικογένειες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Φακοντής και ο κ. Τορναρίτης. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Να συμπληρώσω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι πρόεδρος της επιτροπής, για να απαντήσει επί του θέματος.  

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για να υπάρχει μία σωστή ενημέρωση στο σώμα, να πούμε ότι ήδη γίνεται συζήτηση για 
την ετοιμασία του νέου νομοθετήματος για το δημόσιο βοήθημα το οποίο θα ρυθμίσει το θέμα του ενοικίου.  
Ετοιμάστηκε νέο σχέδιο, το οποίο θα τεθεί ενώπιόν μας σύντομα.  Άρα, από το 2013 θα έχουμε κάτι το 
διαφορετικό.  Αυτό που συζητούμε είναι μόνο για το 2012 και θα είναι εφάπαξ.  Με τη νέα χρονιά θα έχουμε το 
νέο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι νομίζω απολύτως κατανοητό.  

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω ότι σε πέντε μέρες έχουμε Χριστούγεννα, μεσολαβεί και Σαββατοκύριακο, θα σας παρακαλούσα 
να κάμετε προσωπική έκκληση προς τις υπηρεσίες, γιατί, ενώ για εφτά μήνες δεν ελειτούργησαν, δεν 
εστόχευσαν το συγκεκριμένο επίδομα, απορώ και διερωτώμαι πραγματικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς 
θα το πετύχουν σε δύο εικοσιτετράωρα.  Έχω την εντύπωση ότι οι άνθρωποι αναμένουν.  Ετοιμάστηκε.  
Ακούμε ότι ετοιμάζονται πάρα πολλά και δε βλέπουμε τίποτε.  Οπόταν, κύριε Πρόεδρε, να αναλάβετε εσείς 
πρωτοβουλία, για να μη μείνουν αυτοί οι άνθρωποι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα αναλάβω, πολύ ευχαρίστως! 

 Η κ. Μαυρονικόλα, δευτερολογία. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ίσως για σκοπούς πρακτικών θα πρέπει να πούμε ότι η τροποποίηση η οποία γίνεται 
γίνεται βάσει εισοδηματικών κριτηρίων και για οικογένειες των οποίων το μηνιαίο εισόδημα δεν υπερβαίνει τις 
€2.000. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Το μηνιαίο εισόδημα, συμφωνούμε με την κ. Μαυρονικόλα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε συνεννοηθεί στην επιτροπή Εργασίας;   

 Κύριε Φακοντή; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Ναι, αφού το έχει πει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε συνεννοηθεί;  Δέστε αν θα γίνει τροπολογία επί της τροπολογίας. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Θα γίνει στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων και για μονογενεϊκές οικογένειες των οποίων το μηνιαίο 
εισόδημα δεν υπερβαίνει τις €2.000.   

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εξαιρουμένων όλων των επιδομάτων! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εξαιρουμένων των επιδομάτων! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 …€2.000 εισόδημα, εξαιρουμένων των επιδομάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Νομίζω ότι είναι πιο ορθό να είναι το συνολικό εισόδημα στην οικογένεια, όχι εξαιρουμένων των 
επιδομάτων, γιατί μετά το… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι όλοι εδώ έχουμε συμφωνήσει ότι είναι μια ισορροπημένη διατύπωση.  Θέτω την 
τροπολογία σε ψήφιση. 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα, αντιλαμβάνομαι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγκρίνεται η τροπολογία.   

 Προχωρώ στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας 

ποσού ύψους €2.700.000 για τη χρήση του έτους που  λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 
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 Άγγελος Βότσης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χάρης Γεωργιάδης Ιωνάς Νικολάου 

 Γιάννος Λαμάρης Γεώργιος Προκοπίου 
 Πάμπος Παπαγεωργίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επιβολή τέλους για άδεια αποδέκτη Κλάσης Α ή άδεια 
εξουσιοδοτημένου αντιπροσώπου σε σχέση με την παροχή υπηρεσιών διεξαγωγής στοιχήματος σε δύο ή 
περισσότερα υποστατικά, το οποίο θα ανέρχεται σε δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) για κάθε υποστατικό, εκτός 
από το πρώτο, όταν η άδεια ισχύει για ένα έτος, ή σε τρεις χιλιάδες ευρώ (€3.000) για κάθε υποστατικό, εκτός 
από το πρώτο υποστατικό, όταν η άδεια ισχύει για δύο έτη.  Σημειώνεται ότι το τέλος αυτό θα είναι 
επιπρόσθετο του κατά περίπτωση καταβλητέου τέλους που προνοεί η υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε 
αναγκαία έπειτα από σχετική επισήμανση του προέδρου της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων.  Σύμφωνα με την εν 
λόγω επισήμανση, παρατηρείται κενό στο άρθρο 26 της υφιστάμενης νομοθεσίας για τα στοιχήματα, το οποίο 
προβλέπει την επιβολή τέλους για τη χορήγηση άδειας αποδέκτη Κλάσης Α ή Β ή άδειας εξουσιοδοτημένου 
αντιπροσώπου, όμως δεν καλύπτει τις περιπτώσεις που αποδέκτης Κλάσης Α ή εξουσιοδοτημένος 
αντιπρόσωπος παρέχει υπηρεσίες στοιχήματος σε πέραν του ενός υποστατικά.  Ως εκ τούτου, ο πρόεδρος της 
Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων επισημαίνει ότι με την υφιστάμενη ρύθμιση η Αρχή μπορεί να απολέσει σημαντικά 
έσοδα ύψους €600.000 έως και €700.000, γι’ αυτό και κρίνεται σκόπιμη η εισαγωγή της προτεινόμενης 
ρύθμισης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η αναπομπή.  Τελειώσαμε…  Είναι το θέμα της αναπομπής. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν ετελειώσαμε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Περιμένουμε…  Δεν μπορείτε στο ενδιάμεσο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε να μου διαβιβάσετε την αναπομπή, την έκθεση δηλαδή... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όχι!  Αυτό θα έλεγα, ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προτίθεμαι να διακόψω τη συνεδρίαση για κάποιο χρονικό διάστημα, που είναι απαραίτητο, για να 
επικοινωνήσουμε με την εκτελεστική εξουσία σε ό,τι αφορά τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11, για τα οποία 
είχαμε αποφασίσει ότι θέλουμε απόψεις από την κυβέρνηση. 

 Ναι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, περί της αναπομπής όμως, επειδή ολοκληρώσαμε για την αναπομπή και επειδή δεν 
υπάρχει…  Άλλωστε, δεν απαιτείται έκθεση για αναπομπή και δεν υπάρχει ευχέρεια να γίνει αυτή τη στιγμή 
έκθεση, τα κόμματα τοποθετήθηκαν στην επιτροπή, ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το ΔΗΚΟ αντιτίθενται με 
την αναπομπή του Προέδρου, η ΕΔΕΚ θα τηρήσει αποχή και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ της αναπομπής.  Με αυτά τα 
δεδομένα, αν θέλετε να θέσετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα υπάρξει έκθεση; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όμως... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Εάν είμαστε εντός των πλαισίων της τήρησης των διαδικασιών, δεν έχω καμία ένσταση.  Με 
διαβεβαιώνουν και οι υπηρεσίες της Βουλής ότι δεν υπάρχει πρόβλημα, να το θέσω. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απουσιάζουν συνάδελφοι βουλευτές από την επιτροπή όμως που πιθανόν να ήταν εδώ, 
για να μιλήσουν, τώρα που βλέπω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μιλήσουν! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και να ψηφίσουν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Βιάστηκε να το βάλει.  Τώρα που είδε ότι στους παρευρισκόμενους δεν εξασφαλίζει πλειοψηφία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

 Διακόπτω τη συνεδρίαση της Βουλής και θα ειδοποιηθείτε διά των κωδώνων να επανέλθετε. 

(Ώρα διακοπής:  2.10 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.37 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε την πρωινή συνεδρία της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
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 Όπως ξέρετε, υπάρχει αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας του νόμου περί 
υδρογονανθράκων.  Να έχω την έκθεση, παρακαλώ.   

 Υπάρχει έκθεση της επιτροπής; Έχει συνεδριάσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει σχετική έκθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Πρόκειται για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(H σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο 
περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2012» 
Παρόντες: 
 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
20 Δεκεμβρίου 2012, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στις 6 Δεκεμβρίου 2012 και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 
του συντάγματος. 

 Υπενθυμίζεται ότι ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε υπό τη μορφή πρότασης νόμου από τους βουλευτές 
κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, κ. Άγγελο Βότση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και κ. 
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του βασικού νόμου για την 
αναζήτηση, έρευνα και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων με την προσθήκη νέων εδαφίων με αριθμούς (7) έως 
(15) στο άρθρο 16 αυτού, έτσι ώστε να ρυθμιστούν διάφορα θέματα τα οποία αφορούν την ανάθεση της 
διαχείρισης των υδρογονανθράκων σε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2012, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η Κρατική Εταιρεία Υδρογονανθράκων Κύπρου (ΚΡΕΤΥΚ) Λτδ, στο εξής «η εταιρεία», συστάθηκε στις 3 
Οκτωβρίου 2012 ως ιδιωτική εταιρεία περιορισμένης ευθύνης με μετοχές και ενεγράφη στο Μητρώο 
Εταιρειών, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Εταιρειών Νόμου, Κεφ. 113, όπως τροποποιήθηκε.  Για 
να εγγραφεί η εταιρεία, συντάχθηκε σχετικό ιδρυτικό έγγραφο και καταστατικό, τα οποία παραδόθηκαν 
στον Έφορο Εταιρειών για εγγραφή και ενεγράφησαν σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Εταιρειών 
Νόμου, Κεφ. 113. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 73.493 και ημερομηνία 2 Μαΐου 2012 ανέθεσε 
στην εταιρεία, σύμφωνα με το άρθρο 16 του περί Υδρογονανθράκων Νόμου, τη διαχείριση της 
συμμετοχής της Δημοκρατίας σε δραστηριότητες αναζήτησης, έρευνας ή/και εκμετάλλευσης 
υδρογονανθράκων. 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 74.222 και ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2012 
αποφάσισε το διορισμό, όπως ορίζει και η πρόνοια του ιδρυτικού εγγράφου και καταστατικού, των 
εκτελεστικών συμβούλων της εταιρείας.  Στη συνέχεια η εταιρεία προχώρησε στην υπογραφή των 
σχετικών συμβολαίων με αυτούς. 

4. Σύμφωνα με τη νομολογία του Ανωτάτου Δικαστηρίου, εταιρεία η οποία ιδρύεται με βάση τον περί 
Εταιρειών Νόμο έχει ανεξάρτητη οντότητα, διαφορετική από εκείνη των μετόχων της, και λειτουργεί στο 
πεδίο του ιδιωτικού δικαίου, έχοντας όλα τα δικαιώματα και υποχρεώσεις και απολαμβάνοντας τις ίδιες 
ελευθερίες όπως φυσικά υποκείμενα του δικαίου. 

5. Σύμφωνα με το προτεινόμενο για προσθήκη εδάφιο (1Α) στο άρθρο 16 του νόμου, η εταιρεία 
επιβάλλεται να έχει επταμελές διοικητικό συμβούλιο, το οποίο να απαρτίζεται από ένα εκτελεστικό μέλος 
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και έξι μη εκτελεστικά μέλη, τα δε προσόντα και κριτήρια διορισμού του εκτελεστικού μέλους να 
καθορίζονται με κανονισμούς που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση.  Με το εν λόγω άρθρο επιβάλλεται ουσιαστικά στην εταιρεία ο αριθμός των 
μελών του διοικητικού της συμβουλίου, πόσα από αυτά θα είναι εκτελεστικά και πόσα μη εκτελεστικά, 
ενώ τα προσόντα και τα κριτήρια διορισμού των μελών του διοικητικού της συμβουλίου καθορίζονται με 
νομοθεσία, διατάξεις που βρίσκονται σε αντίθεση με το άρθρο 26 του συντάγματος, το οποίο 
προστατεύει την ελευθερία του συμβάλλεσθαι, όπως και την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, που 
είναι διάχυτη στο σύνταγμα. 

6. Η προτεινόμενη επίσης με το άρθρο 4 τροποποίηση του άρθρου 30 του νόμου, η οποία προβλέπει τη 
δυνατότητα καθορισμού με κανονισμούς που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο των προσόντων και των 
κριτηρίων διορισμού του εκτελεστικού μέλους του διοικητικού συμβουλίου της εταιρείας, συνιστά 
παράβαση του άρθρου 26 του συντάγματος, το οποίο κατοχυρώνει την ελευθερία του συμβάλλεσθαι, 
αφού γίνεται επέμβαση στην ελευθερία του καθορισμού από νομικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου του 
τρόπου και των προσόντων διορισμού της διοίκησής του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την απόρριψη της αναπομπής. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί 
επί της αναπομπής κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η αναπομπή απορρίπτεται με δεκαεννέα ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και πέντε αποχές. 

 Προχωρούμε στα υπόλοιπα θέματα.   

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012».  Φαντάζομαι θα 
έχετε πληροφορηθεί για τις εξελίξεις που υπήρξαν στη συνεδρία της Kοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού στην παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει 
ομόθυμη βούληση του σώματος, παρακαλώ, για αναβολή, για τις 17 Ιανουαρίου, του νομοθετήματος αυτού. 
Θέλω να σας πληροφορήσω ότι έχουμε τη συμβουλή του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σύμφωνα με 
την οποία στην προταθείσα νομοθεσία επιβάλλεται η πληρωμή του ιδίου τέλους το οποίο βεβαίως θα έπρεπε 
να είχε καταβληθεί μέχρι τις 30 Ιουνίου του 2012, άρα πρέπει να δοθεί χρόνος, παράταση δηλαδή του χρόνου 
εντός του οποίου θα καταβληθεί αυτό το τέλος.  Αντιλαμβάνομαι υπάρχει άποψη η παράταση να είναι μέχρι τις 
30 Μαρτίου 2013 και ταυτόχρονα θα πρέπει να δοθεί και το δικαίωμα ενδιαφερομένων να αποταθούν για 
διαγραφή εταιρειών.   
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 Αν έτσι είναι η βούληση του σώματος, αναβάλλεται η συζήτηση αυτού του νομοσχεδίου και παρακαλώ 
για τα περαιτέρω την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Τώρα ερχόμαστε στα νομοθετήματα τα οποία είχαμε παρακάμψει το πρωί.  Είναι το υπ’ αριθμόν 10 και 
11. Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012» και «Ο περί των Μελών του Στρατού της Δημοκρατίας 
(Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012».  Αντιλαμβάνομαι ότι και 
γι’ αυτά τα νομοθετήματα έχει γίνει κάποια συζήτηση, ενημέρωση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού.   

Γ. ΛΑΜΑΡHΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε επικοινωνία με τους αρμόδιους στα κυβερνητικά τμήματα διευκρινίστηκε ότι δεν 
μπορεί να συμβεί εκείνο για το οποίο ανησυχούσαμε κάποιοι, ότι με την αποστρατεία κάποιου, για διατήρηση 
της πυραμίδας στην Εθνική Φρουρά, πιθανότατα λόγω ηλικίας να έβγαινε με αφυπηρέτηση πριν το συντάξιμο 
χρόνο και να έμενε χωρίς σύνταξη.  Δεν υπάρχει αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή θα απολαύει όλων των ωφελημάτων; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βεβαίως!  Ο βασικός νόμος λέει ότι, αν όχι οικειοθελώς, παίρνεις τα ωφελήματά σου όλα, οπόταν δεν 
τίθεται κανένα θέμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το 11 θέμα, τον περί στρατού, θα συμφωνήσω με το συνάδελφο ότι έχει 
διευκρινιστεί ότι, στην περίπτωση στην οποία βάσει κανονισμών θα γίνουν πρόωρες αφυπηρετήσεις, οι 
άνθρωποι που θα αφυπηρετήσουν δεν έχουν να χάσουν τα οποιαδήποτε ωφελήματα.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, 
εμείς ως ΕΔΕΚ όσον αφορά το 11 θα ζητήσουμε αναβολή.  Ζητούμε αναβολή, γιατί είναι πολύ καλά γνωστό, 
κύριε Πρόεδρε, ότι με την ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου δημιουργείται επιπλέον επιβάρυνση του 
συνολικού προβλήματος που υπάρχει σήμερα στις τάξεις της Εθνικής Φρουράς.  Και είναι πάρα πολύ καλά 
γνωστό ότι η καθυστέρηση στην κατάθεση των κανονισμών, που αναμένει το κοινοβούλιο από το 2006, έχει 
δημιουργήσει μια συμφόρηση στην πυραμίδα της Εθνικής Φρουράς, όπου σήμερα αξιωματικοί έχουν να 
προαχθούν δέκα και δώδεκα χρόνια.  Όμως, αν η εκτελεστική εξουσία, κύριε Πρόεδρε…  Οι κανονισμοί μάς 
έχουν πει ότι είναι έτοιμοι στο Υπουργείο Οικονομικών, απλά λόγω τρόικας υποχρεώθηκαν να αφαιρέσουν 
μέσα από τους κανονισμούς αυτό που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  Αν δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, η εκτελεστική 
εξουσία κατέθετε ενώπιον του σώματος αυτούς τους κανονισμούς πριν ένα χρόνο, πριν έξι μήνες, μέσα στους 
κανονισμούς θα διευθετείτο και το θέμα το οποίο σήμερα έχουμε ενώπιόν μας, αλλά παράλληλα θα 
εκτονωνόταν και η όλη κατάσταση που επικρατεί σήμερα στο στράτευμα.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς ζητούμε μία 
εβδομάδα αναβολή.  Αν γίνει αποδεκτή, καλώς, αν δε γίνει, θα τοποθετηθούμε μετά στην ουσία του θέματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου, παρακαλώ. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάνω μια διευκρίνιση.  Δεν είναι πρόωρη αφυπηρέτηση, διότι, αν είναι πρόωρη 
αφυπηρέτηση…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Είπατε, ναι.  Είναι υποχρεωτική αφυπηρέτηση, διότι η υποχρεωτική αφυπηρέτηση είναι αποστρατεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Aυτό που ονομάζουμε “αποστρατεία”. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Φτάνοντας στο όριο της ηλικίας κάποιου να φύγει.  Επομένως, αν παραδείγματος χάριν υποχρεωτικά, 
βάσει του ορίου ηλικίας, είναι υποχρεωτική αποστρατεία, αφυπηρέτηση, διότι φεύγει, και είναι πενήντα έξι 
χρόνων, παραδείγματος χάριν, τότε, όπως μας είπαν οι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Διοίκησης 
Προσωπικού, εντάσσεται στην παράγραφο 9 και δικαιούται να παίρνει σύνταξη από εκείνη τη χρονολογία που 
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φεύγει, που είναι, επαναλαμβάνω, υποχρεωτική αφυπηρέτηση.  Αυτό μας ικανοποιεί.  Τώρα, το άλλο θα το 
δούμε μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μετά;  Δεν έχει μετά.  Θα ψηφίσουμε μετά!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μακάρι οι κανονισμοί να ήταν μπροστά μας!  Όμως υπάρχουν δύο σημεία.  Το δεύτερο, 
το 11, είναι εκείνο που δίνει το δικαίωμα της αποστρατείας.  Άρα, η έγνοια και ο κίνδυνος των προβλημάτων 
της πυραμίδας θα μεγαλώσει, αν το αναβάλουμε.  Το πρώτο εσυνδέετο με το δεύτερο, διότι μπορούσε να το 
ακυρώνει, αν εδεσμεύονταν με τα δύο χρόνια.  Η δική μας η άποψη είναι να ψηφίσουμε το 11  και με απόφαση 
της Βουλής να απαιτήσουμε από την εκτελεστική εξουσία, αφού είναι έτοιμη, να κατατεθούν αμέσως oι 
κανονισμοί στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου, παρακαλώ.    

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

  Κύριε Πρόεδρε, εδώ η ανησυχία που εκφράζεται είναι η εξής όσον αφορά την αναβολή ή όχι…  Είναι η 
πείρα η οποία έχουμε τουλάχιστον ως μέλη της επιτροπής Άμυνας ότι εδώ και έξι χρόνια που έληξε η 
προηγούμενη νομοθεσία με την οποία εφαρμόζονταν οι αποστρατείες εμπαιζόμαστε, μας κοροϊδεύουν, και 
μιλώ διαχρονικά, δε λέω ο υπουργός ο τελευταίος ή ο προηγούμενος, διαχρονικά, τα τελευταία έξι χρόνια 
περιμένουμε από μήνα σε μήνα, από μέρα σε μέρα, να έρθουν οι κανονισμοί.  Εδώ γίνεται μια διευκρίνιση μέσα 
στον υφιστάμενο νόμο ότι λύεται το θέμα των αποστρατειών που έχει για μένα άμεση σχέση με την ανέλιξη των 
αξιωματικών, διότι οι πλείστες βαθμίδες είναι καθηλωμένες για χρόνια στον ίδιο βαθμό, αρκετά στελέχη της 
Εθνικής Φρουράς είναι καθηλωμένα στον ίδιο βαθμό.  Εδώ δημιουργείται λοιπόν το πρόβλημα κατά πόσο θα 
έρθουν αυτοί οι κανονισμοί ή απλώς αγοράζουμε σήμερα με την έγκριση αυτών των κανονισμών μία ελπίδα, 
δίνουμε μία ελπίδα ότι μπορεί, αν και εφόσον, να έρθουν.  Αυτή είναι η ανησυχία. Και το ερώτημα το οποίο 
θέτω εγώ:  Ποιος είναι εκείνος ο αρμόδιος, ποιος είναι εκείνος ο φορέας ο οποίος θα δώσει άμεση υπόσχεση 
ότι σε δεκαπέντε μέρες -αλλά να είναι δεκαπέντε μέρες, ένας μήνας και να είναι ένας μήνας- ότι θα έρθουν οι 
κανονισμοί; 

 Λέχθηκε πρόσφατα στην επιτροπή Άμυνας ότι είναι έτοιμοι οι κανονισμοί, ότι έφυγαν από τη Νομική 
Υπηρεσία, έγινε ο νομοτεχνικός έλεγχος και βρίσκονται στο Υπουργείο Οικονομικών και σκόνταψαν στο 
Υπουργείο Οικονομικών λόγω τρόικας.  Εκεί είναι.  Το ερώτημα είναι:  Θα έρθουν αυτοί οι κανονισμοί;    Και 
άρα εκείνο που πρέπει ως Βουλή -και όχι μόνο ως επιτροπή Άμυνας, ως Βουλή- να κάνουμε είναι να 
ασκήσουμε πίεση προς το υπουργείο να έρθουν άμεσα οι κανονισμοί, για να λήξει αυτό το θέμα, το οποίο δεν 
έχει καμία ιδιαίτερη σχέση με οικονομικό κόστος.  Άμεση σχέση έχει με τη σωστή  και εύρυθμη λειτουργία της 
Εθνικής Φρουράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν έχει οικονομικό κόστος, τι λέγειν έχει η τρόικα;  Έχει λόγο η τρόικα επί θεμάτων εθνικής 
ασφαλείας;   

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα είμαστε πολύ ικανοποιημένοι από τις διευκρινίσεις που έχουν δοθεί όσον 
αφορά τα ερωτήματα που είχαν εγερθεί με τη δυνατότητα των στρατιωτικών, σύμφωνα με την υφιστάμενη 
πρακτική, να αποστρατεύονται και να λαμβάνουν τη σύνταξή τους στο χρόνο αποστρατείας τους.  Αυτή, 
νομίζω, ήταν η βασική μέριμνα όλων μας και χαιρόμαστε ειλικρινά που έχει διευκρινιστεί με αυτό τον 
ικανοποιητικό τρόπο.  Όσον αφορά τη συγκεκριμένη πρόταση, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι τα βασικά 
προβλήματα για τους στρατιωτικούς προέκυπταν από το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 10 και όχι από το 
νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 11, γιατί, όπως μας διευκρινίστηκε, είναι αυτό το οποίο κατά κύριο λόγο κατοχυρώνει, 
τρόπον τινά, τη δυνατότητα των στρατιωτικών να αποστρατεύονται πριν από τα όρια τα οποία τίθενται για τους 
υπόλοιπους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Συνεπώς, δε νομίζω ότι επιτυγχάνουμε κάτι ιδιαίτερο με την αναβολή.   Αυτό το οποίο οφείλουμε να 
κάνουμε -και θα συμφωνήσω με τους προλαλήσαντες συναδέλφους- είναι να συντονιστούμε καλύτερα, ούτως 
ώστε να επιταχυνθεί η διαδικασία κατάθεσης των κανονισμών, οι οποίοι είναι έτοιμοι, στο νομοθετικό σώμα, 
διότι είναι μέσα από τους κανονισμούς που θα λύσουμε το πρόβλημα και όχι μέσα από διαδικασίες 
οποιωνδήποτε ενδεχομένως αναβολών που μπορεί να έχουν και ευρύτερο κόστος πάνω στην κυπριακή 
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οικονομία.  Συνεπώς, να συμφωνήσουμε με ποιο συγκεκριμένο τρόπο όλες οι πολιτικές πτέρυγες θα κινηθούμε 
προς την κατεύθυνση του Υπουργείου Άμυνας, ώστε εδώ και τώρα να κατατεθούν οι κανονισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα… Ή ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εβάλαμεν πρόταση για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα δώσω και στον κ. Προκοπίου και θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, δεν είναι ακριβώς έτσι.  Όπως το περιέγραψε ο συνάδελφος ο… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Kύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, θέμα διαδικασίας.  Έχω θέσει μία πρόταση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα μπει, θα μπει!  Θα μπει η πρόταση! 

Γ. BAΡΝΑΒΑ: 

 Να μην μπούμε στην ουσία τώρα. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Γιατί, κύριε Βαρνάβα, προσπαθείτε να μας… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Να μπούμε μετά, κύριε συνάδελφε! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ασ’ το ένα λεπτό, να πούμε κάτι που μπορεί να διαφωτίσουμε καλύτερα τους συναδέλφους!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Oρίστε, κύριε Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Δεν είναι έτσι ακριβώς.  Από την εμπειρία που έχω, επηρεάζει και το οικονομικό.   Αυτό θέλω να πω στο 
φίλο μου τον κ. Τάσο το Μητσόπουλο.  Δεν είναι έτσι, γιατί το νομοσχέδιο αυτό, το 11, αν το ψηφίσουμε -που 
πάει προς τα κάτω για άλλα δύο χρόνια, και αυτή τη στιγμή υπάρχουν αξιωματικοί που βρίσκονται στον ίδιο 
βαθμό δώδεκα χρόνια- αν ισχύσει αυτό, θα παραμείνουν εκεί άλλα επτά με οκτώ χρόνια, δηλαδή κάποιοι θα 
πάνε είκοσι χρόνια.  Και καταλάβετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ένα λεπτό να ολοκληρώσω, κύριε Κατσουρίδη.   

 Και λέγω με τον κανονισμό αυτό που θα μπει, που θα έρθουν κανονισμοί και αν έρθουν, εγώ λέω ότι 
πράγματι αγοράζουμε ελπίδα, γιατί επηρεάζει και οικονομικά.  Κάποιοι θα αποστρατεύονται σε πιο μικρούς 
βαθμούς βάσει του νομοσχεδίου.  Άρα, θα είναι εύκολο η τρόικα να σου το εγκρίνει;  Εγώ αυτό το βάζω για 
προβληματισμό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία το αίτημα της αναβολής. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για να είμαι ειλικρινής… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο φορές ο κ. Προκοπίου, συγγνώμη που έν’ πά’ στο Νικόλα πάλε… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να δώσω στον κ. Παπαδόπουλο, απλώς μήπως έχει κάτι να προσθέσει. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ καθηκόντως απλώς θέλω να μεταφέρω κάτι που μας είχε πει ο Υπουργός 
Οικονομικών, ότι αυτά τα νομοσχέδια είναι από τα βασικά νομοσχέδια που ζητά να ψηφιστούν η τρόικα.  
Ιδιαίτερα το συνταξιοδοτικό είναι ένα ευαίσθητο θέμα για το οποίο έχει η τρόικα πάρα πολύ έντονες απόψεις.  
Και θέλω να καταλάβω ακριβώς για ποιο λόγο είναι που ζητείται η αναβολή, για να ξεκαθαρίσει και στο δικό 
μου το μυαλό τι είναι ακριβώς που θα γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ας μη δώσουμε ξανά νέα αιτιολογία, για να μην τελειώνουμε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να το ρωτήσω, αν υπάρχει διαφωνία σε ό,τι αφορά την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης είναι ένα θέμα, ενώ, αν υπάρχει διαφωνία για άλλες πτυχές του νομοσχεδίου τις οποίες δεν 
αντιληφθήκαμε…  Για το ξεκαθαρίσει ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αν επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξεκαθαρίστε το λοιπόν. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

  Εγώ έχω θέσει μία πρόταση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας.  Εάν και εφόσον αυτή η 
πρόταση δεν εγκριθεί από το σώμα, τότε θα τοποθετηθούμε στην ουσία του θέματος από το βήμα της Βουλής, 
κύριε Πρόεδρε. 

 Τώρα, γιατί ζητήσαμε την αναβολή.  Γιατί εμείς θεωρούμε ότι από τη στιγμή που είναι έτοιμοι οι 
κανονισμοί, κύριε Πρόεδρε, ας τους καταθέσει η κυβέρνηση αυτή τη στιγμή και ταυτόχρονα να συζητηθούν οι 
κανονισμοί με αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Το αίτημα για αναβολή του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου απορρίπτεται.  

 Επομένως, η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου 

Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
Νόμος του 2012» και «Ο περί των Μελών του Στρατού της Δημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή 

Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κουτσού 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Περδίκης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Μάριος Μαυρίδης Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13, 17 και 20 Δεκεμβρίου 2012.  Σημειώνεται ότι τα 
νομοσχέδια αυτά συμπληρώνουν τη δέσμη των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η κυβέρνηση και οι 
οποίες έχουν ήδη συζητηθεί στα πλαίσια της υιοθέτησης των δημοσιονομικών μέτρων εξυγίανσης που 
εμπίπτουν στην καταρχήν συμφωνία με την τρόικα.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Άμυνας και των ενδιαφερόμενων οργανώσεων.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η αντικατάσταση της 
υφιστάμενης νομοθεσίας για τα συνταξιοδοτικά  ωφελήματα των κρατικών υπαλλήλων και των υπαλλήλων του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα περιλαμβανομένων και των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης με νέα νομοθεσία, η 
οποία θα τεθεί σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2013 και θα εφαρμόζεται στους υπαλλήλους του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Κατοχύρωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει ο υπάλληλος για την υπηρεσία 
του μέχρι και την 31η Δεκεμβρίου 2012. 

2. Αναλογιστική μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στις περιπτώσεις οικειοθελούς πρόωρης 
αφυπηρέτησης ή παραίτησης για υπηρεσία μετά την 1η Ιανουαρίου 2013.  Σε ό,τι αφορά υπηρεσία μέχρι 
την 31η Δεκεμβρίου του 2012 θα ισχύουν οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

α. Υπάλληλος ο οποίος με βάση τον οικείο νόμο ή κανονισμούς θεμελίωσε ή θεμελιώνει μέχρι και 
την 31η Δεκεμβρίου 2012 δικαίωμα σε σύνταξη και εφάπαξ ποσό, λόγω συμπλήρωσης της 
ηλικίας των σαράντα πέντε ή σαράντα οκτώ ετών, ανάλογα με την περίπτωση, και αφυπηρετεί 
πριν από τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης δεν υπόκειται σε 
οποιαδήποτε αναλογιστική μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει για 
την υπηρεσία του μέχρι και την 31η Δεκεμβρίου 2012. 

β. Υπάλληλος ο οποίος με βάση τις διατάξεις του οικείου νόμου ή κανονισμών θεμελιώνει δικαίωμα 
σε συνταξιοδοτικά ωφελήματα με τη συμπλήρωση της ηλικίας των σαράντα πέντε χρόνων, αλλά 
δε συμπληρώνει την εν λόγω ηλικία μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012 και ο οποίος αφυπηρετεί πριν 
από τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης υπόκειται σε αναλογιστική μείωση 
των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει για την υπηρεσία του μέχρι και την 31η 
Δεκεμβρίου 2012, κατά ποσό που υπολογίζεται με βάση το εξηκοστό έτος ως ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης. 

γ. Υπάλληλος ο οποίος με βάση τις διατάξεις του οικείου νόμου ή κανονισμών θεμελιώνει δικαίωμα 
σε συνταξιοδοτικά ωφελήματα με τη συμπλήρωση της ηλικίας των σαράντα οκτώ χρόνων, αλλά 
δε συμπληρώνει την εν λόγω ηλικία μέχρι και την 31η Δεκεμβρίου 2012 και ο οποίος αφυπηρετεί 
πριν από τη συμπλήρωση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης υπόκειται σε αναλογιστική 
μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει για την υπηρεσία του μέχρι και 
την 31η Δεκεμβρίου 2012, κατά ποσό που υπολογίζεται με βάση το εξηκοστό τρίτο έτος ως ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης. 

3. Μη φορολόγηση του εφάπαξ ποσού που διασφαλίζεται για υπηρεσία που κερδήθηκε ή θα κερδηθεί 
μέχρι και την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Φορολόγηση του εφάπαξ ποσού που διασφαλίζεται για υπηρεσία 
από την 1η Ιανουαρίου 2013 και μετά, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμου όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται.   
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4. Επιλογή για καταβολή του εφάπαξ ποσού που διασφαλίζεται για υπηρεσία από την 1η Ιανουαρίου 2013 
και μετά είτε στο σύνολό του είτε με μετατροπή αυτού σε σταθερό μηνιαίο ποσό είτε με καταβολή μέρους 
αυτού και μετατροπή του υπόλοιπου σε σταθερό μηνιαίο ποσό. 

5. Υπολογισμός των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων του υπαλλήλου για την υπηρεσία του από την 1η 
Ιανουαρίου 2013 και μετά με βάση το μέσο όρο των ακαθάριστων συντάξιμων απολαβών του συνόλου 
των μηνών συντάξιμης υπηρεσίας του από την 1η Ιανουαρίου 2013 μέχρι την ημερομηνία αφυπηρέτησής 
του. 

6. Επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης κατά δύο ηλικίες (6 μήνες το χρόνο) για τους 
υπαλλήλους του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, τα μέλη της δημοτικής, μέσης και ανώτερης 
εκπαίδευσης, τα μέλη της αστυνομίας και τα μέλη του κυπριακού στρατού.  Σημειώνεται ότι για τα μέλη 
του κυπριακού στρατού η επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης θα υλοποιηθεί 
μέσω του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

7. Ένταξη των υπαλλήλων που διορίστηκαν ή θα διορίζονται σε μόνιμη θέση κατά ή μετά την 1η Οκτωβρίου 
2011 στο κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σχέδιο συντάξεων όμοιο με αυτό. 

8. Μη επιστροφή των περιοδικών εισφορών που καταβάλλει ο υπάλληλος στο Ταμείο Χήρων και Ορφανών 
στις περιπτώσεις όπου αφυπηρετεί ή παραιτείται και κατά την ημερομηνία αφυπηρέτησής του δεν είναι 
νυμφευμένος ή διαζευγμένος ή ο σύζυγος έχει αποθάνει. 

9. Κατάργηση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση νυμφευμένου κατά το χρόνο της 
αφυπηρέτησης συνταξιούχου ο οποίος λόγω θανάτου του συζύγου νυμφεύθηκε εκ νέου, ο τελευταίος 
σύζυγος καθίσταται δικαιούχος σε σύνταξη χήρας σε περίπτωση θανάτου του. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία θα τεθεί σε 
ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2013 και αφορά την αφυπηρέτηση και τις συντάξεις των μελών του Στρατού της 
Δημοκρατίας, έτσι ώστε οι ρυθμίσεις αυτές να συνάδουν με τις ανάλογες ρυθμίσεις που θα ισχύσουν για όλους 
τους κρατικούς υπαλλήλους, ως απόρροια των δεσμεύσεων που απορρέουν από την καταρχήν συμφωνία 
μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας.  Για υλοποίηση των προνοιών αυτών προτείνεται μεταξύ άλλων 
κατάργηση σχετικών κανονιστικών διατάξεων που περιλαμβάνονται σε κανονιστικές διοικητικές πράξεις και 
αφορούν τους αξιωματικούς, υπαξιωματικούς και γυναίκες υπαξιωματικούς του Στρατού της Δημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών του Στρατού της Δημοκρατίας 
κατά δύο ηλικίες (έξι μήνες το χρόνο), εκτός όσων βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια. 

2. Κατάργηση των ευνοϊκών ρυθμίσεων που περιλαμβάνονται στην περί Στρατού της Δημοκρατίας 
νομοθεσία, οι οποίες προβλέπουν αναγνώριση χρόνου πλασματικής υπηρεσίας και προαγωγής κάτω 
από ορισμένες προϋποθέσεις μελών του στρατού που αφυπηρετούν λόγω συμπλήρωσης της ηλικίας 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους, εκτός όσων βρίσκονται σε προαφυπηρετική άδεια. 

3. Αναλογιστική μείωση των συντάξεων των μελών του στρατού με αντίστοιχο ή και ανάλογο τρόπο με 
αυτόν που έγινε η αναλογιστική μείωση για τους υπαλλήλους του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου 
τομέα.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το σώμα γενικότερα εκ των 
πραγμάτων, λόγω της επικείμενης συζήτησης του αιτήματος της χώρας για ένταξη στον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Στήριξης στο επίπεδο του Eurogroup, καθώς και της συναφούς έκκλησης του Υπουργού 
Οικονομικών όπως τα θέματα αυτά τύχουν άμεσου χειρισμού και ολοκληρωθούν από τη Βουλή μέχρι τη 
δεδομένη ημερομηνία,  δεν είχαν στη διάθεσή τους τον αναγκαίο και επιθυμητό χρόνο για τη σε βάθος εξέτασή 
τους, που κανονικά απαιτείται για νομοθετήματα αυτής της φύσης. 

Για τους ίδιους λόγους, η επιτροπή θεωρεί ότι υπό τις περιστάσεις δεν είχε στη διάθεσή της τον 
απαιτούμενο χρόνο, για να πραγματοποιήσει εξαντλητικό κοινωνικό διάλογο στον απαιτούμενο βαθμό, όπως 
είθισται να πράττει για τέτοιας φύσης νομοθετήματα, τα οποία ενδιαφέρουν και επηρεάζουν ομάδες πολιτών.  
Παρ’ όλ’ αυτά, η επιτροπή, κατανοώντας την κρισιμότητα της κατάστασης που διέρχεται ο τόπος, θεωρεί ότι 
πρέπει να ανταποκριθεί στην έκκληση της εκτελεστικής εξουσίας, γι’ αυτό και έχει υιοθετήσει ταχύτερη 
διαδικασία από τη συνήθη κοινοβουλευτική διαδικασία, θεωρώντας ότι κατά τη δεδομένη στιγμή προέχει η 
άμεση λήψη των προτεινόμενων μέτρων.  Παράλληλα, η επιτροπή σημειώνει την έκκληση του Υπουργού 
Οικονομικών όπως στο στάδιο αυτό μη γίνουν διαφοροποιήσεις στα προτεινόμενα με τη δέσμη μέτρων 
νομοθετήματα, για να μην επηρεαστεί η διαδικασία που αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Η επιτροπή προτίθεται εντούτοις να μελετήσει την εφαρμογή της προταθείσας νομοθεσίας και, αν 
διαπιστωθούν αδυναμίες, κενά, λάθη, παραλείψεις ή λανθασμένες εκτιμήσεις κατά την εφαρμογή της στην 
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πράξη, να επανέλθει και να επανεξετάσει το ζήτημα υπό καλύτερες συνθήκες από απόψεως χρονικών 
περιορισμών.  

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι εκπρόσωποι της τρόικας εξέφρασαν παρατηρήσεις/διαφωνίες επί 
συγκεκριμένων προνοιών του πρώτου νομοσχεδίου και ζήτησαν όπως αυτές αναδιατυπωθούν, ώστε το 
νομοσχέδιο να ανταποκρίνεται στα συμφωνηθέντα με την τρόικα.   

 Οι εν λόγω παρατηρήσεις/διαφωνίες εμπεριέχονται σε επιστολή του ιδίου, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 
2012, και συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Υπάλληλοι που διορίστηκαν/διορίζονται από την 1η Οκτωβρίου 2011 και μετά σε μόνιμη θέση να μην 
εντάσσονται στο κυβερνητικό σχέδιο συντάξεων ή σε σχέδιο συντάξεων όμοιο με αυτό. 

2. Για την υπηρεσία από 1η Ιανουαρίου 2013 και μετά η ηλικία διασφάλισης δικαιώματος σε σύνταξη και 
εφάπαξ ποσό και η ηλικία καταβολής της σύνταξης να αυξηθεί σταδιακά κατά έξι μήνες το χρόνο, ώστε 
όλες οι κατηγορίες υπαλλήλων, ανεξαρτήτως της ηλικίας τους και της ημερομηνίας διορισμού τους, να 
διασφαλίζουν δικαίωμα σε σύνταξη και εφάπαξ ποσό με τη συμπλήρωση της ηλικίας των πενήντα ετών, 
η δε σύνταξη να καταβάλλεται με τη συμπλήρωση της ηλικίας των εξήντα ετών. 

3. Ο υπολογισμός των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων, ανεξαρτήτως της ημερομηνίας 
διορισμού τους και της ηλικίας τους, για την υπηρεσία τους μετά την 1η Ιανουαρίου 2013 πρέπει να 
γίνεται με βάση το μέσο όρο των μισθών του υπαλλήλου καθ’ όλη τη διάρκεια της καριέρας του. 

4. Η αναλογιστική μείωση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στις περιπτώσεις οικειοθελούς πρόωρης 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων που δεν έχουν συμπληρώσει την ηλικία των σαράντα πέντε ή των 
σαράντα οκτώ ετών μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012 να γίνεται για όλη την υπηρεσία τους και να ξεκινά 
από την ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, όπως αυτή καθορίζεται για κάθε κατηγορία υπαλλήλων, 
μέχρι την ηλικία διασφάλισης δικαιώματος σε σύνταξη.      

 Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, 
σχολιάζοντας τις προαναφερόμενες παρατηρήσεις της τρόικας, εξέφρασε τη διαφωνία του στο σημείο 3 της 
επιστολής, το οποίο αφορά τον υπολογισμό των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων, ανεξαρτήτως 
της ημερομηνίας διορισμού τους και της ηλικίας τους, για υπηρεσία τους μετά την 1η Ιανουαρίου 2013, ο οποίος 
σύμφωνα με την τρόικα πρέπει να γίνεται με βάση το μέσο όρο των μισθών του υπαλλήλου καθ’ όλη τη 
διάρκεια της καριέρας του.  Όσον αφορά το θέμα αυτό, υποστήριξε ότι παρεκκλίνει των όσων συμφωνήθηκαν 
μεταξύ εκτελεστικής εξουσίας και τρόικας.    

 Ειδικότερα, όπως ο ίδιος δήλωσε, φαίνεται να υπάρχει διάσταση ερμηνείας μεταξύ τρόικας και 
εκτελεστικής εξουσίας σε σχέση με τα συμφωνηθέντα για το όλο ζήτημα και για το λόγο αυτό εισηγήθηκε όπως 
παρασχεθεί χρόνος στις δύο πλευρές για περαιτέρω συζήτηση με σκοπό τη διευκρίνιση του όλου ζητήματος.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του δεύτερου νομοσχεδίου ορισμένοι βουλευτές εξέφρασαν τις επιφυλάξεις 
τους ως προς τις προτεινόμενες ρυθμίσεις για αύξηση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών του 
στρατού, προβάλλοντας κυρίως ως επιχείρημα τη διαφορετικότητα της φύσης του στρατεύματος από την 
υπόλοιπη κρατική υπηρεσία, και ζήτησαν όπως το εν λόγω ζήτημα επανεξεταστεί σε συνεννόηση με την 
τρόικα. 

 Ακολούθως, σε μεταγενέστερο στάδιο ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας με σχετική επιστολή του, 
ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2012, ενημέρωσε την επιτροπή ότι περιήλθαν για πρώτη φορά σε γνώση του από 
το διευθυντή του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού κείμενα σύμφωνα με τα οποία η τρόικα 
σαφέστατα ερμηνεύει τη σχετική πρόνοια, ότι για σκοπούς υπολογισμού των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων 
των υπαλλήλων για την περίοδο από 1η Ιανουαρίου 2013 μέχρι την αφυπηρέτησή τους πρέπει να λαμβάνεται 
υπόψη το σύνολο της υπηρεσίας τους από την ημερομηνία πρόσληψής τους μέχρι την αφυπηρέτησή τους, και 
ότι το θέμα για την τρόικα θεωρείται λήξαν.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, η οποιαδήποτε νέα 
επικοινωνία με την τρόικα όχι μόνο θα είναι άσκοπη, αλλά ενδέχεται, και δικαιολογημένα ίσως, να προκαλέσει 
αντίδραση.   

 Στη συνέχεια το Υπουργείο Οικονομικών, υιοθετώντας όλες τις παρατηρήσεις/υποδείξεις της τρόικας, 
όπως αυτές διατυπώθηκαν στην επιστολή του διευθυντή του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, 
ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012, διαμόρφωσε νέο κείμενο νομοσχεδίου, το οποίο κατέθεσε στην επιτροπή για 
λήψη τελικής απόφασης. 

 Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο και συγκεκριμένα με την προταθείσα αντίθεση βουλευτών στην 
αύξηση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών του στρατού, στην ίδια επιστολή του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2012, αναφέρεται ότι η συγκεκριμένη πρόταση 
περιλαμβανόταν σε έγγραφο, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, το οποίο απεστάλη σε όλους τους αρχηγούς 
κομμάτων από το Προεδρικό Μέγαρο, συζητήθηκε σε διήμερη συνάντηση που έγινε στο Υπουργείο 
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Οικονομικών με όλα τα κόμματα και, σύμφωνα με πληροφορίες του ιδίου, δεν εκφράστηκαν οποιεσδήποτε 
αντίθετες απόψεις.   

 Ακολούθως, το Υπουργείο Άμυνας, αφού μελέτησε εκ νέου το κείμενο του νομοσχεδίου και λαμβάνοντας 
υπόψη όλες τις πιο πάνω παρατηρήσεις, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο αυτού, ώστε, ανεξάρτητα από τις 
διατάξεις των υπό ψήφιση νόμων περί των Μελών του Στρατού της Δημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή 
Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) και περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής), μέλος του στρατού να είναι δυνατό λόγω των ιδιαιτεροτήτων της στρατιωτικής 
υπηρεσίας να αφυπηρετεί πριν από την ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, δυνάμει απόφασης που θα 
λαμβάνουν τα αρμόδια, ανάλογα με την περίπτωση, όργανα και με βάση κριτήρια, όπως αυτά θα καθοριστούν 
στους εκδιδόμενους κανονισμούς δυνάμει του υπό ψήφιση περί των Μελών του Στρατού της Δημοκρατίας 
(Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμου.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης και των δύο αναθεωρημένων κειμένων των νομοσχεδίων τα μέλη της 
επιτροπής και άλλοι βουλευτές ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις από τους αρμοδίους για τον τρόπο με τον 
οποίο εφαρμόζονται οι προτεινόμενες πρόνοιες στις διάφορες κατηγορίες υπαλλήλων.  Ζήτησαν επίσης 
ενδεικτικά συγκριτικά στοιχεία σε σχέση με το πώς διαμορφώνεται το συνταξιοδοτικό καθεστώς των 
υπαλλήλων υπολογιζόμενο σύμφωνα με τις προτεινόμενες νομοθεσίες σε σύγκριση με την ισχύουσα 
νομοθεσία. 

 Όσον αφορά ειδικότερα το νομοσχέδιο που αφορά το συνταξιοδοτικό των μελών του Στρατού της 
Δημοκρατίας και την προαναφερθείσα νέα πρόνοιά του για δυνατότητα πρόωρης αφυπηρέτησης, εκφράστηκαν 
από πλευράς των μελών της Βουλής αμφιβολίες κατά πόσο η νομοθεσία ως έχει τελικά διαμορφωθεί είναι 
ικανοποιητική, ώστε να εξυπηρετεί το σκοπό για τον οποίο προτείνεται, ή κατά πόσο στο στάδιο αυτό, και 
εφόσον δεν έχουν εγκριθεί τα σχετικά κριτήρια για την πρόωρη αφυπηρέτηση, θα είναι στο παρόν στάδιο 
ανενεργός. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ, αναφορικά με το πρώτο νομοσχέδιο, διατύπωσαν 
τη θέση ότι οι αναθεωρημένες πρόνοιές του δεν έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, γι’ αυτό και 
παραβιάζονται τα άρθρα 54, 56 και 57 του συντάγματος. 

 Οι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, καθώς και η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σημείωσαν επί του θέματος αυτού ότι, όταν η διαφοροποίηση στις πρόνοιες ενός 
νομοσχεδίου δε διαφοροποιεί τη φιλοσοφία του, τότε δεν απαιτείται να εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο 
και εν πάση περιπτώσει οι αναθεωρημένες πρόνοιες έχουν προταθεί από τον Υπουργό Οικονομικών και το 
Υπουργικό Συμβούλιο έχει ενημερωθεί επ’ αυτών με σχετικό σημείωμα.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
επανεξέτασε εκ νέου τα κείμενα, όπως αυτά διαμορφώθηκαν από τα αρμόδια υπουργεία, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών τους κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλω να πω και εγώ τα εξής:  Να κακίσω τη στάση των αρμοδίων, οι οποίοι από το 2006, και θα είμαι 
σκληρός, εμπαίζουν την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας.  Από το 2006!  Κάθε τρεις με τέσσερις μήνες 
έδιναν υπόσχεση ότι τον επόμενο μήνα θα κατατεθούν οι κανονισμοί.  Γι’ αυτό είναι απαίτηση του σώματος, και 
να ακουστεί καλά από τους αρμοδίους, από το Υπουργείο Άμυνας, να καταθέσουν πάραυτα, εντός Ιανουαρίου, 
τους κανονισμούς, για να πάψει να υπάρχει αυτή η εκκρεμότητα και αυτό το αίσθημα ανασφάλειας μέσα στην 
Εθνική Φρουρά.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι, επειδή αναφέρεται η τρόικα, όπως είπα και προηγούμενα, σε 
θέματα εθνικής ασφάλειας, ενόπλων δυνάμεων σε καμιά χώρα δεν υπήρξε οποιαδήποτε επέμβαση.  Τώρα για 
οικονομικά θέματα, εντάξει -εννοώ θέματα μισθοδοσίας, που ούτως ή άλλως αφορούν και τα μόνιμα στελέχη 
της Εθνικής Φρουράς- αλλά όχι σε θέματα ανέλιξης υπηρεσιακής, διότι, όπως ξέρετε, δεν ισχύει σε κανένα 
στρατό του κόσμου το ίδιο όριο αφυπηρέτησης που ισχύει για τους υπόλοιπους δημόσιους λειτουργούς. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου… 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι εξ αναβολής, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έχουμε τοποθέτηση επί της ουσίας. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Επί της ουσίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να ομιλήσετε επί θέματος αρχής; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Βέβαια, αφού είναι μαζί, είναι κοινή έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επί των νομοσχεδίων υπ’ αριθμόν 10 και 11 ποιοι επιθυμούν να ομιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πιθανόν να υπάρχει δυσφορία για το ότι έχω βγει στο βήμα, αλλά… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη.  Εμείς κάτω έχουμε έξι με οκτώ Ευρωπαίους που ήρθαν για θέματα 
αγνοουμένων, την πολιτική επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου, και άλλους δικούς μας και άλλους ξένους που 
ήρθαν, και διακόψαμε, για να έρθουμε εδώ.  Ήρθαμε, για να ψηφίσουμε και να φύγουμε.  Να μας επιτρέψετε να 
πάμε ένας από κάθε κόμμα, διότι είναι ντροπή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, να πάτε! 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα πρέπει να γίνει κατανοητό από τη δημόσια υπηρεσία, από κάποιους οι οποίοι βρίσκονται εντός των 
γραφείων και οι οποίοι θεωρούν ότι μπορούν να αποφασίζουν ως οι ίδιοι νομίζουν, ότι στην Εθνική Φρουρά 
δεν είναι παρόμοιου τύπου υπάλληλοι όπως οι δημόσιοι υπάλληλοι.  Αν για τους δημόσιους υπαλλήλους 
αναγκαιότητα είναι η πνευματική ικανότητα, για το στρατό είναι συνδυασμός της πνευματικής, αλλά και της 
σωματικής ικανότητας αυτών οι οποίοι υπηρετούν στις ένοπλες δυνάμεις. 

 Εγώ να πω το εξής…  Ακούγοντας μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών, ειλικρινά, αν κάποιοι φόβοι τους οποίους είχαμε εκφράσει προηγουμένως είχαν 
διασκεδαστεί, ακούγοντας σήμερα το συνάδελφο το Νικόλα Παπαδόπουλο, ειλικρινά έχουν μεγαλώσει οι φόβοι 
μας, γιατί, αν διά στόματος του Υπουργού Οικονομικών έχει λεχθεί ότι είναι απαίτηση και σκληρή απαίτηση της 
τρόικας το συγκεκριμένο θέμα, θεωρώ… 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ήσουν μπροστά. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε συνάδελφε, ήμουν μπροστά, δεν το είπα, το είπατε.  Επικαλούμαι το τι έχετε πει εσείς σήμερα 
ενώπιον της Βουλής.  Άρα, αν αυτό το οποίο έχει λεχθεί από τον Υπουργό Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, 
ευσταθεί, ειλικρινέστατα θα πρέπει να ξεκινήσουμε να φοβόμαστε, γιατί, όπως έχετε πει και εσείς, κύριε 
Πρόεδρε, απ’ όπου έχει περάσει μέχρι σήμερα η τρόικα όχι μόνο δεν έχει απαιτήσει, αλλά ούτε της έχει 
επιτραπεί να εμπλακεί στα θέματα των δυνάμεων ασφαλείας, των ένοπλων δυνάμεων, ενώ εμείς ανοίξαμε 
διάπλατα την πόρτα και δώσαμε το δικαίωμα όχι μόνο σ’ αυτό το οποίο έχετε πει προηγουμένως, κύριε 
Πρόεδρε, στο οικονομικό θέμα, αλλά παράλληλα και ιδιαίτερα σ’ αυτό το θέμα το οποίο αφορά και θέματα 
ενδοϋπηρεσιακά του ίδιου του στρατεύματος.   

 Θέλω να τονίσω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Έχετε πει και εσείς, και δεν είναι η πρώτη φορά, και φαίνεται 
ότι όλοι μας μιλούμε εις ώτα μη ακουόντων…  Και εσείς, κύριε Πρόεδρε, αν δεν κάμνω λάθος δυο-τρεις φορές 
από το επίσημο βήμα της προεδρίας καλέσατε τους αρμόδιους το συντομότερο δυνατόν να καταθέσουν 
ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων τους περιβόητους κανονισμούς.   
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Αν διαβάσετε την έκθεση την οποία έχει καταθέσει ο Υπουργός Άμυνας, όταν κατετίθετο στην 
επιτροπή Οικονομικών ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας, επικαλείται το υψηλό φρόνιμα και το 
αξιόμαχο της Εθνικής Φρουράς.  Μόνο κάποιος ο οποίος δεν έχει σχέση με το στράτευμα θα μπορούσε να 
επικαλείται και να δηλώνει ξεκάθαρα ότι σήμερα επικρατεί εντός των τάξεων της Εθνικής Φρουράς υψηλό 
φρόνιμα και αξιόμαχο.  Προσεγγίστε τους ίδιους τους αξιωματικούς, οι οποίοι έχουν να προαχθούν εδώ και 
δέκα-δώδεκα χρόνια και πιθανόν περισσότερο.  Προσεγγίστε τους υπαξιωματικούς επίσης, οι οποίοι 
στερούνται αυτού του δικαιώματος.  

Επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι το στράτευμα λειτουργεί με πολύ διαφορετικό 
τρόπο από την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία.  Δεν είναι δυνατόν, για παράδειγμα, συνάδελφοι των δικών μας 
αξιωματικών εξ Ελλάδος νεότερης σειράς να έρχονται στην Κύπρο να υπηρετήσουν και αυτοί να βρίσκονται 
στο βαθμό για παράδειγμα του αντισυνταγματάρχη, ενώ ο δικός μας, ο οποίος είναι παλαιότερης σειράς, να 
βρίσκεται στο βαθμό του ταγματάρχη.  Υπάρχει πρόβλημα και αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει, με όλο το σεβασμό, κάποιοι να 
κατανοήσουν ότι δεν μπορούν να μας εμπαίζουν.  Από της αναλήψεως της δικής μου προεδρίας της επιτροπής 
Άμυνας, εδώ και ενάμιση χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και μπορούν να το επιβεβαιώσουν οι συνάδελφοι της 
επιτροπής, κάθε φορά που είναι ο Υπουργός Άμυνας ενώπιον της επιτροπής, θέτουμε, εάν όχι εγώ, άλλοι 
συνάδελφοι, αυτό το θέμα.  Περίπου λαμβάνουμε αυτό το οποίο λέτε εσείς.   Είναι έτοιμοι, είναι στη Νομική 
Υπηρεσία, έφυγαν από τη Νομική Υπηρεσία, πήγαν στο ΓΕΕΦ, από το ΓΕΕΦ πήγαν ξανά στη Νομική 
Υπηρεσία κ.ο.κ., μέχρι που υπήρξε και δέσμευση ενώπιον της επιτροπής -και υπάρχει στα πρακτικά- ότι τον 
περασμένο Οκτώβριο θα κατετίθεντο οι κανονισμοί ενώπιον της επιτροπής μας.  Πέρασε ο Οκτώβρης και 
απέστειλα επιστολή στον Υπουργό Άμυνας, ρωτώντας τον τι μέλλει γενέσθαι με τους συγκεκριμένους 
κανονισμούς.  Η απάντηση ήταν «μα, δεν υπήρξε δέσμευση».  Είναι στα πρακτικά η δέσμευση!   

Και φτάσαμε σήμερα, κύριε Πρόεδρε, να συζητάμε ότι μας υποχρεώνει η τρόικα.  Και εγώ λέω ότι, εάν 
και εφόσον η εκτελεστική εξουσία κατέθετε αυτούς τους κανονισμούς -και επαναλαμβάνω το τι είπα από τη 
θέση μου- πριν έξι μήνες, δε θα βρισκόμασταν στη δύσκολη θέση σήμερα να εξετάζουμε κατά πόσο κάποιοι θα 
ψηφίσουν, κάποιοι θα καταψηφίσουν αυτό το νομοσχέδιο.   

Δε θέλω να ταλαιπωρήσω άλλο το σώμα, κύριε Πρόεδρε.  Να πω το εξής:  Νιώθοντας το αίσθημα της 
ευθύνης που μας διακατέχει ως πολιτική δύναμη, μόλις αντικρίσαμε αυτούς τους κανονισμούς, τους πρώτους 
κανονισμούς οι οποίοι κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής, αντιδράσαμε, κύριε Πρόεδρε.  Αντιδράσαμε και 
ζητήσαμε άμεση απόσυρσή τους.  Και ο λόγος ποιος ήταν;  Ήταν ότι αυτοί οι κανονισμοί, οι αρχικοί που είχαν 
κατατεθεί ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων, δεν κατοχύρωναν καθόλου πρώτα απ’ όλα την κατάθεση 
των κανονισμών ενώπιον της Βουλής αλλά παράλληλα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του νομοσχεδίου εννοούμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Του νομοσχεδίου, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι κανονισμοί είναι το ζητούμενο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Σωστό, του νομοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε. Απολογούμαι. 

 Και παράλληλα δεν κατοχύρωνε το δικαίωμα του Υπουργείου Άμυνας να προχωρήσει, εάν και εφόσον 
ήθελε, στις πρόωρες αφυπηρετήσεις, για να υπάρξει αποσυμφόρηση του στρατεύματος.  Αντιδράσαμε και 
ζητήσαμε την απόσυρσή του και μπορώ να πω ότι, κάτω από την πίεση την οποία το Υπουργείο Άμυνας, και 
γενικά η εκτελεστική εξουσία, ένιωσε και εδέχθη και από τις δικές μας δηλώσεις και από τις δικές σας δηλώσεις, 
σήμερα έχουμε ενώπιόν μας ένα πολύ πιο βελτιωμένο κείμενο.  Προσετέθη η παράγραφος υπ’ αριθμόν 7 και 
βάσει αυτής της παραγράφου μπορεί το Υπουργείο Άμυνας, βάσει κριτηρίων που θα καθορίζονται μέσα στους 
κανονισμούς τους οποίους θα εκδώσει, να προχωρήσει στις πρόωρες αφυπηρετήσεις, που αυτές, 
επαναλαμβάνω, θα αποσυμφορήσουν την πυραμίδα της Εθνικής Φρουράς και θα δώσουν το δικαίωμα στους 
νέους ανθρώπους που έχουν καταταγεί στις τάξεις της Εθνικής Φρουράς να πάρουν το βαθμό ο οποίος τους 
ανήκει.   

Και ακόμα, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής:  Δεν είναι θέμα οικονομικό γι’ αυτούς τους ανθρώπους, δεν 
είναι θέμα οικονομικό!  Είναι θέμα του ότι θα ήθελαν και θέλουν να πάρουν τις προαγωγές τους, όπως και οι 
άλλοι συνάδελφοί τους στην Ελλάδα, αλλά και οι παλαιότεροι.  Γιατί, όσον αφορά τις κλίμακες της μισθοδοσίας, 
κάποιοι απ’ αυτούς, λόγω των χρόνων υπηρεσίας, έχουν αγγίξει τις κλίμακες εκείνες τις οποίες πιθανόν να 
αγγίξουν μετά την προαγωγή τους.  Άρα, δεν είναι θέμα οικονομικό. Έχοντας υπόψιν την πρόσθεση μέσα στο 
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κείμενο του νομοσχεδίου αυτού της παραγράφου υπ’ αριθμόν 7, από τη στιγμή που δε μας δίνεται η ευκαιρία 
να το αναβάλουμε, και αν αυτό το πράγμα σήμερα δεν περάσει, λέμε ξεκάθαρα ότι στο τέλος της ημέρας το 
Υπουργείο Άμυνας, αλλά και γενικότερα η εκτελεστική εξουσία, δε βλέπω να καταθέτει κανονισμούς, θεωρώ ότι 
θα είναι μια άσκηση πίεσης προς το Υπουργείο Άμυνας.   

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, αποφασίσαμε, με την κριτική την οποία έχουμε ασκήσει, να το ψηφίσουμε, 
αλλά σας καλούμε, κύριε Πρόεδρε, ως προεδρείο της Βουλής αλλά παράλληλα και όλες τις πολιτικές δυνάμεις 
να ασκήσετε όλες τις πιέσεις και να αναλάβετε πρωτοβουλία, ώστε, με την επανέναρξη των εργασιών της 
Βουλής, η Βουλή των Αντιπροσώπων να έχει ενώπιόν της προς συζήτηση τους περιβόητους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης ζήτησε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα προσπαθήσω να είμαι τηλεγραφικός.   

 Πρώτα απ’ όλα να σας πω ότι εγώ διαβάζω και ξαναδιαβάζω τις αρχικές προτάσεις της τρόικας, του 
Ιουλίου του 2012, και δε βλέπω πουθενά να υπάρχει οποιαδήποτε αναφορά στα θέματα που αφορούν τη 
μισθοδοσία και τη συνταξιοδότηση των στρατιωτικών.  Προσθέτω αυτό που είπατε και εσείς επανειλημμένα, ότι 
σε καμία άλλη χώρα όπου πήγε η τρόικα δεν έβαλε το χεράκι της στα θέματα που αφορούν την άμυνα και είναι 
παγκόσμια αρχή ότι των θεμάτων που αφορούν την άμυνα είναι ξεχωριστή η διαχείρισή τους από τα υπόλοιπα 
θέματα δημόσιας διοίκησης.  Ακόμα και για το περιβάλλον υπάρχει ξεχωριστό κεφάλαιο για τα θέματα που 
αφορούν την άμυνα.  Επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι -και έχει σχέση με το επόμενο που θα πω- δεν έχει 
διευκρινιστεί πότε και ποιος και για ποιο λόγο εισήγαγε στο διάλογο με την τρόικα αυτές τις συγκεκριμένες 
πρόνοιες.  Και αυτό είναι εξαιρετικά επικίνδυνο, λαμβάνοντας υπόψη ότι, κατά τη δική μου την εκτίμηση και 
ίσως κάποιων άλλων, θα υπάρξει και δεύτερη και τρίτη δόση μνημονίου και ουαί και αλίμονο αν αφήσουμε την 
τρόικα να πιστεύει ότι μπορεί να παρεμβαίνει σ’ αυτά τα θέματα που αφορούν την άμυνα! 

 Το δεύτερο και πολύ σημαντικό, κύριε Πρόεδρε:  Διαβάζω ξανά και ξανά το ελληνικό και το αγγλικό 
κείμενο σ’ ό,τι αφορά τη μεταρρύθμιση του κυβερνητικού σχεδίου συντάξεων και δεν εντοπίζω πουθενά αυτή 
την, όπως την ονόμασαν κάποιοι και όχι εγώ, ρατσιστική προσέγγιση ενάντια στους νεότερους λειτουργούς της 
δημόσιας υπηρεσίας, αυτούς που είναι κάτω από 45 έτη.  Θέλω να ρωτήσω: Πραγματικά, το δίκαιο της 
ανάγκης ισχύει μόνο γι’ αυτούς που είναι κάτω από τα 45 έτη και δεν ισχύει γι’ αυτούς που είναι πάνω από τα 
45 έτη;  Γίνεται αβαρία στο σύνταγμα γι’ αυτούς που είναι κάτω από τα 45 και όχι γι’ αυτούς που είναι πάνω 
από τα 45; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να πω το εξής… 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι!  Έχω ενημερωθεί ότι αυτό για το οποίο δημιουργήθηκε η εντύπωση το πρωί δεν ισχύει, δηλαδή δεν 
ισχύει το ηλικιακό, ότι όσοι είναι κάτω των 45 δε θα έχουν τα ίδια ωφελήματα πλήρως καλυμμένα μέχρι το τέλος 
του 2012.  Αυτή είναι η πληροφορία που μου έχει δοθεί και η ενημέρωση που μου έχει δοθεί.  Ελπίζω να είναι 
έτσι! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς έχουμε άλλη ενημέρωση, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με την επιτροπή Οικονομικών, όπου ήμουν 
παρών.  Ήταν η περίφημη υπόθεση του κλειδώματος των δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελπίζω να δοθεί μία διευκρίνιση, διότι εγώ...  Και στο γραφείο μου παρακολουθώντας τις ειδήσεις του 
μεσημεριού, από το ΡΙΚ συγκεκριμένα, υπήρξε μία ανταπόκριση από τη Βουλή που έλεγε ότι πράγματι είναι 
έτσι όπως τα λέτε, κύριε Περδίκη, και μετά έγινε διόρθωση!  Βεβαίως, δεν ξέρει καλύτερα το ΡΙΚ ή οι 
ανταποκριτές του ΡΙΚ απ’ ό,τι ξέρουμε εμείς.  Παρακαλώ, να διευκρινιστεί αυτό το θέμα, για να ξέρει η Βουλή τι 
ψηφίζει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όταν θα πάρουμε το λόγο… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όταν θα πάρουμε το λόγο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όταν θα πάρετε το λόγο… 

 Ολοκληρώστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και αυτό, κύριε Πρόεδρε, με φέρνει στο τρίτο και τελευταίο σημείο, το οποίο έχετε ακούσει όλοι σας 
φορτικά να επαναλαμβάνω αυτές τις μέρες, στο θέμα της ενημέρωσης.  Το ανέφερα αυτό και ενώπιόν σας στον 
Υπουργό Οικονομικών σε μια συνάντηση που είχαμε χθες στο γραφείο σας.  Αν θέλετε να υπάρξει συνεργασία 
και συναίνεση, πρέπει να υπάρχει σεβασμός και αλληλοσεβασμός.  Δε γίνεται να κατέχονται έγγραφα από την 
κυβέρνηση τα οποία ήρθαν από την τρόικα που σχολιάζουν και αναφέρουν τα σχόλια της τρόικας για τα 
νομοσχέδια και να μας δίνουν μία σελίδα απ’ αυτά τα έγγραφα και να μας αποκρύβουν τα υπόλοιπα έγγραφα 
και μετά και από τις δικές σας παρεμβάσεις και του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών προς τον Υπουργό 
Οικονομικών.  Αυτό είναι σκάνδαλο!  Εγώ δεν το ανέχομαι αυτό το πράγμα και, επειδή αφορά τα θέματα που 
αφορούν την ενημέρωση, φαίνεται ότι σ’ αυτό το θέμα το πολύ σημαντικό, το συνταξιοδοτικό, που αναγνωρίζω 
ότι έχει πάρα πολύ μεγάλη σημασία για την οικονομική εξέλιξη των πραγμάτων, πραγματικά μένω με πολλές 
επιφυλάξεις και θα παρακολουθήσω τη συνέχεια και θα τοποθετηθώ τελικά.  Η αρχική μας τοποθέτηση είναι η 
μη τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για το θέμα που εγείρετε, θα αποσταλεί και επιστολή στον Υπουργό Οικονομικών, ούτως ώστε και 
γραπτώς να ζητηθεί ενημέρωση. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να πω ότι αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό σημείο, κύριε Πρόεδρε.  Υπάρχει ένας διαχωρισμός 
ηλικιακός. Εγώ δε θα τον χαρακτηρίσω ρατσιστικό. Είναι πολιτικές αποφάσεις που πάρθηκαν και από εμάς 
όλους σε δύο περιπτώσεις.  Πρώτον, ότι οι υπάλληλοι που είχαν διοριστεί στη δημόσια υπηρεσία από την 1η 
Οκτωβρίου 2011 και μετά δε θα εντάσσονται στο επαγγελματικό σχέδιο, άρα οι νεαρότεροι δημόσιοι υπάλληλοι 
που διορίστηκαν μετά τον Οκτώβρη του 2011 δε θα απολαμβάνουν τα ίδια ωφελήματα όπως οι προηγούμενοι.  
Ήταν μια πολιτική απόφαση η οποία, νομίζω, όμως είχε παρθεί με τη σύμφωνο γνώμη όλων των κομμάτων.  
Δεύτερον, υπάρχει ένας ηλικιακός διαχωρισμός για εκείνους που είναι κάτω των 45 σ’ ό,τι αφορά το να 
συμπληρώσουν τα δικαιώματα σύνταξής τους.  Θα επεκταθεί αυτό το δικαίωμα για τους υπαλλήλους που 
διορίστηκαν μετά το 2005 και θα έχουν δικαίωμα θεμελίωσης αυτών των συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων στα 48.  
Τώρα, αν είναι ρατσιστικό αυτό το πράγμα ή αν υπάρχει οποιαδήποτε δυσμενής διάκριση μεταξύ των ηλικιών 
και αυτό είναι θέμα πολιτικής απόφασης, αλλά κάπου πρέπει να μπει ένα όριο στο πότε κάποιος δικαιούται να 
κατοχυρώσει δικαιώματα, αλλά όχι για το ζήτημα που συζητούμε αυτή τη στιγμή εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ρωτώ, για να γνωρίζει η Βουλή, για να γνωρίζω εγώ:  Ένας ο οποίος σήμερα είναι 44 ετών, όταν θα 
αφυπηρετήσει, θα του υπολογιστούν σωστά τα συνταξιοδοτικά του ωφελήματα, το εφάπαξ, με βάση αυτό που 
θα ισχύει για έναν που είναι 46 χρονών σήμερα ή 50;  Αυτό είναι το ερώτημα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 10 νομοσχέδιο, που ψηφίζουμε σήμερα, είναι το πιο σημαντικό 
διαρθρωτικό μέτρο από ολόκληρο το μέρος της δανειακής σύμβασης.  Υπάρχουν ουσιαστικές αλλαγές που 
στην ουσία μετατρέπουν το σύστημα που είχαμε μέχρι σήμερα. Με δεδομένα εκ των προτέρων τα 
συνταξιοδοτικά ωφελήματα των εργαζομένων στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, δηλαδή -να μου επιτραπεί ο 
όρος του defined benefits- γνώριζε ο καθένας ότι η σύνταξή του και το εφάπαξ του θα καθοριζόντουσαν με 
βάση τον τελευταίο του μισθό, τόσο η σύνταξη όσο και το εφάπαξ του.  Και τώρα γίνεται μία σημαντική αλλαγή, 
ό,τι έχουν αποκτήσει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012 κλειδώνεται, με μια διαφοροποίηση κάποιων που είναι 
πάνω από τα 45 και κάποιων που είναι κάτω των 45.  Αυτοί που είναι άνω των 45 αυτό το κλείδωμα των 
δικαιωμάτων τους μπορούν να το πάρουν με τη συμπλήρωση του 60ού έτους της ηλικίας τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τη σύνταξη δηλαδή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το εφάπαξ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και το εφάπαξ. 

 Όσοι είναι κάτω των 45 χρόνων, για να μπορέσουν να πιστωθούν, θα χρειαστεί να συμπληρώσουν 
σταδιακά το 50ό έτος της ηλικίας τους.  Και, αν οποιοσδήποτε αφυπηρετήσει οικειοθελώς πριν το 60ό έτος της 
ηλικίας του, δε θα παίρνει σύνταξη από την ημερομηνία της εθελοντικής αφυπηρέτησής του, ανεξάρτητα αν έχει 
κλειδώσει δικαιώματα.  Πρέπει να έχει συμπληρώσει μίνιμουμ το 60ό έτος της ηλικίας. 

 Δεύτερον, ενώ κλειδώνονται όλα τα μέχρι σήμερα ωφελήματα, τα επιπρόσθετα έτη υπηρεσίας των 
εργαζομένων στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα δε θα καθορίζονται με βάση τον τελευταίο μισθό 
αλλά με βάση το μέσο όρο από την ημέρα που έχουν προσληφθεί μέχρι την ημέρα της αφυπηρέτησης για τα 
χρόνια της μελλοντικής τους υπηρεσίας από 1η Ιανουαρίου 2013 και εντεύθεν.  Άρα, αν εγώ είμαι 50 χρόνων 
σήμερα και θα αφυπηρετήσω με βάση τις νέες πρόνοιες στο 67ο έτος της ηλικίας μου, αν δούλεψα τριάντα 
χρόνια και έχω να παίρνω €2.000 σύνταξη και €80.000 εφάπαξ, μου πιστώνονται.  Για τα υπόλοιπα δεκαεπτά 
μου χρόνια το εφάπαξ μου και η σύνταξή μου θα είναι με βάση το μέσο όρο του μισθού μου από την ημέρα 
που έχω προσληφθεί, δηλαδή τριάντα χρόνια πίσω, μέχρι το 2029 που θα αφυπηρετήσω. 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι σίγουρα μια μεγάλη αλλαγή που φέρνει, ναι, σε δυσχερέστερη 
θέση τις μελλοντικές συντάξεις κλειδώνοντάς τες μέχρι σήμερα.  Αναγκαίο όμως να γίνει, κύριε Πρόεδρε, 
αναγκαιότατο, γιατί, αν δεν προχωρούσαμε σ’ αυτή τη ρύθμιση, θα έμεναν ονομαστικά και μόνο τα ωφελήματα 
των εργαζόμενων στο δημόσιο, γιατί το κράτος δε θα είχε να δώσει ούτε κλάσμα του ονομαστικού που ανέμενε 
ο εργαζόμενος στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, γιατί μόλις πριν τρεις μέρες έχει βγει η έκθεση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι και χωρίς τα λεφτά που χρειαζόμαστε για τη στήριξη των τραπεζών, μόνο με το 
βάρος του συνταξιοδοτικού, το δημόσιο χρέος της Κύπρου θα έβγαινε στο 172% το 2030.  Και αντιλαμβάνεστε 
ότι το κράτος θα ήταν αδύνατο να πληρώσει συντάξεις και μισθούς σε δεκαοκτώ χρόνια. 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω λέγοντας ότι καταγράψαμε τη γνωμοδότηση ή την ερμηνεία που αφορά τους 
στρατιωτικούς.  Ευχόμαστε ειλικρινά να είναι έτσι!  Είναι, επαναλαμβάνω, ώρα ευθύνης και καθήκοντος όλων 
και, όπως είπε και ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, εμείς θα υπερψηφίσουμε τα δύο νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά ο κ. Μιχαηλίδης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος.   

 Θα ξεκινήσω με τα νομοσχέδια, γιατί, νομίζω, και για τα νομοσχέδια και για το συνταξιοδοτικό υπάρχει 
μία σύγχυση. Πολύ σωστά ζητήσατε να ενημερωθεί η Βουλή, όχι βέβαια από τον καθένα μας, και θα πω δύο 
πράγματα εγώ μόνο μετά.  Νομίζω ότι συγχύζουμε περισσότερο όσο τα αναλύουμε εμείς, γιατί μπλέκουμε 
κάποια πράγματα. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 νομοσχέδιο είναι αυτό που ρυθμίζει το συνταξιοδοτικό όλων, πλην του στρατού, και 
της αστυνομίας και των εκπαιδευτικών και όλων. Είναι στο υπ’ αριθμόν 10.  Το υπ’ αριθμόν 11 είναι αυτό που 
ρυθμίζει τα του στρατού.  Το υπ’ αριθμόν 10 επεκτείνει κατά δύο χρόνια κλιμακωτά το όριο αφυπηρέτησης.  Για 
να είμαστε ειλικρινείς προς την εκτελεστική εξουσία, αυτό που αντέδρασε πρώτο ήταν το Υπουργείο Άμυνας.  
Δεν πήραμε χαμπάρι, συνάδελφοι, για να είμαστε εντάξει, και την τροποποίηση είναι το Υπουργείο Άμυνας που 
μας την έδωσε και την εισήξαμε με την έγκριση του συνόλου της εκτελεστικής εξουσίας. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κατόπιν πίεσής μας στην επιτροπή Άμυνας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Λοιπόν, γι’ αυτό και μπήκε εκείνη η πρόνοια στο υπ’ αριθμόν 11 νομοσχέδιο, το οποίο τι λέει;  Ενώ 
επεκτείνεται το όριο αφυπηρέτησης και στους στρατιωτικούς κατά δύο χρόνια, διατηρείται εκείνος ο θεσμός 
που υπήρχε, λόγω δομής, πυραμίδας στην Εθνική Φρουρά, να γίνονται οι λεγόμενες κρίσεις και να υπάρχουν 
οι πρόωρες αποστρατείες.  Το ερώτημα που ετίθετο είναι κατά πόσο, αν κάποιος φύγει με πρόωρη 
αφυπηρέτηση ή αποστρατεία όχι εθελοντικά, μετά από συμβούλιο ή άλλους λόγους υπηρεσίας, και δεν έχει 
συμπληρώσει την ηλικία αφυπηρέτησης, θα μένει χωρίς σύνταξη, μέχρι να φτάσει το όριο.  Και απαντούν τα 
νομοσχέδια “όχι”, εφόσον δεν είναι εθελοντική η αφυπηρέτηση.  Αν είναι εθελοντική η αφυπηρέτηση του 
στρατιωτικού, είναι όπως την εθελοντική αφυπηρέτηση οποιουδήποτε.  Άρα, κακώς συζητούμε αν θα ψηφιστεί 
το υπ’ αριθμόν 10 και όχι το 11 κτλ.  Το υπ’ αριθμόν 11 νομοσχέδιο είναι εκείνο που ρυθμίζει και δικαιώνει τα 
αιτήματα των στρατιωτικών.  Αυτό είναι το ένα.  Τώρα, οι κανονισμοί αν εκκρεμούν, έτερον εκάτερον. 

 Εγώ δε θα κάνω ανάλυση του συνταξιοδοτικού, ο φίλος μου ο Αβέρωφ όμως σύγχυσε κάτι το οποίο 
θέλω να ξεκαθαρίσω.  Οι νέοι αδικούνται από ποια άποψη; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δε χρησιμοποίησα τη...  Δεν είπα ούτε ότι αδικούνται ούτε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εγώ λέω ότι αδικούνται οι νέοι, βεβαίως, με την εξής έννοια:  Ποιο είναι το σχέδιο;  Λέει ότι θέλεις 400 
μήνες εργασίας, για να πάρεις την πλήρη σου σύνταξη.  Την 31η  Δεκεμβρίου αυτού του χρόνου κλειδώνουμε 
όλοι οι εργαζόμενοι ό,τι έχουμε μέχρι σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατοχυρώνουμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κλειδώνουμε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κατοχυρώνουμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όλοι, ανεξάρτητα από ηλικία.  Αν εγώ είμαι στα 57 μου χρόνια και κλειδώνω τριάντα τεσσαρακοστά, το 
90% των 400 μηνών, ασφαλώς αυτό που θα επιμεριστεί απ’ εδώ και μπρος με τη νέα φόρμουλα, που λέει ότι 
δε θα είναι το ήμισυ του τελευταίου μου μισθού η σύνταξη, αλλά θα είναι ο μέσος όρος όλων των χρόνων 
εργασίας μου από την πρώτη ημέρα πρόσληψης μέχρι σήμερα, με βάση την αναλογία, θα είναι μικρό κομμάτι, 
θα επηρεάσει λιγότερο τη σύνταξή μου, ενώ γι’ αυτούς που είναι 30 χρόνων σήμερα και έχουν πέντε χρόνια 
εργασίας κατά 95% θα παν με το αναλογικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατανοητό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τώρα, αυτό που λέμε για 45 χρονών πάνω και κάτω έχει να κάμει με την εθελοντική αφυπηρέτηση.  Αν 
αφυπηρετήσει κάποιος εθελοντικά και είναι κάτω από 45 χρονών, οι πίνακες που έχουμε στο νομοσχέδιο -έχει 
πίνακες πίσω- βάλλουν του πέναλτι, επιβάρυνση.  Είναι μεγαλύτερη η επιβάρυνση σ’ αυτόν που είναι κάτω των 
45 χρονών.  Επομένως, αυτό με τα 45 χρόνια έχει να κάμει μόνο με την εθελοντική αφυπηρέτηση, αλλά ας γίνει 
μια ενημέρωση από πιο αρμόδιους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κ. Μιχαηλίδης έχει το λόγο, παρακαλώ.  

 Και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

 Δευτερολογία;   

 Εντάξει! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς θέλω να διορθώσω κάτι που ανέφερε ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Λαμάρης.  
Το Υπουργείο Άμυνας όντως συμφωνούσε με την επιτροπή Άμυνας, όταν κατατέθηκε αυτό το νομοσχέδιο. Και 
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ήταν έντονη η άποψη των μελών της επιτροπής Άμυνας και η τοποθέτησή της και γι’ αυτό παρουσιάστηκε και η 
τροποποίηση.  Δεν ισχύει το «δεν πήραμε χαμπάρι» και λόγω του Υπουργείου Άμυνας τώρα λέμε... 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εμείς πήραμε χαμπάρι! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

 Ακριβώς! Εμείς πήραμε χαμπάρι!  Το πρώτο είναι αυτό. 

 Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι -δεν αναφέρομαι στο οικονομικό κομμάτι, έχουν επεξηγηθεί 
αυτά τα ζητήματα- το νομοσχέδιο με αριθμό 11 θεωρώ ότι θα δημιουργήσει πολύ μεγαλύτερα προβλήματα στις 
τάξεις της Εθνικής Φρουράς, όπου η συμφόρηση είναι δραματική, θα μεγαλώσει πολύ το πρόβλημα.  Η 
έλλειψη κανονισμών, που αναφέρθηκε, είναι προβληματική, αλλά αυτό το νομοσχέδιο θα δημιουργήσει και 
έλλειψη πειθαρχίας -πρέπει να υπάρχει αντιστοιχία βαθμού, ηλικίας και καθηκόντων- θα ισοπεδώσει αυτή την 
κατάσταση.  Και λυπούμαι, αλλά δεν είναι τα πράγματα όπως παρουσιάζονται.  Υπάρχει έντονη δυσφορία στις 
τάξεις των στρατιωτικών.  Και θέλω να αποκαλύψω -δε νομίζω ότι είναι εθνικό μυστικό- ότι ο Αρχηγός της 
Εθνικής Φρουράς μάς τόνισε ότι δεν είχε υπόψη του αυτό το νομοσχέδιο και διαφωνεί.  Κατά συνέπεια, νιώθω 
ότι αυτό το νομοσχέδιο δημιουργεί πολύ μεγαλύτερα προβλήματα από ό,τι προσπαθεί να επιλύσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μιχαηλίδη. 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Μπορεί να συζητούμε πολύ χρόνο.  Αντιλαμβάνομαι τα μέλη της 
επιτροπής Άμυνας -που, να μην ξεχνούν, είμαι και εγώ μέλος είκοσι δύο χρόνια- θέλουν όλοι να μιλήσουν... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ εν εμίλησα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Λέω θα πάμε επ’ άπειρον, θα επαναλαμβάνονται τα ίδια και στο τέλος θα ψηφίσουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα δώσω σύντομα το λόγο, κύριε Κατσουρίδη, στον κ. Κωνσταντίνου, στον κ. Βαρνάβα και η συζήτηση 
έχει εξαντληθεί.  Το λέω...  Και στον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μη διαιωνίζεται μια απαράδεκτη κατάσταση, η οποία λόγω αδυναμίας, λόγω 
αμέλειας, λόγω ανικανότητας...  Και θα ενθυμείστε πολύ καλά ως πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας και στην 
παρουσία αρκετών συναδέλφων, οι οποίοι είναι σήμερα ενώπιον του σώματος, όταν, απόντος του τότε 
υπουργού και του τότε Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς, εις την ερώτηση που έγινε από συνάδελφο, 
απευθυνόμενος προς τον τότε γενικό διευθυντή και τον τότε υπαρχηγό, «πότε επιτέλους θα είναι έτοιμοι οι περί 
ων ο λόγος κανονισμοί;» είπαν, τότε, «σε ένα μήνα, ενάμιση μήνα θα είναι έτοιμοι και θα κατατεθούν».  
Απευθυνόμενος τότε προσωπικά προς τους δύο, τους παρακάλεσα, σε έντονο μάλιστα ύφος, να ανακαλέσουν, 
γιατί καταγράφονταν πρακτικά.  Και ανακάλεσαν, γιατί τους είχα πει ότι θα αναλάβουν ευθύνη η οποία δεν ήταν 
δική τους, ανήκε σε κάποιους άλλους.  Γνωρίζαμε και είχαμε υπόψη μας ότι δεν επρόκειτο να υλοποιήσουν τη 
δέσμευσή τους και αντιλαμβάνεστε το πόσο δίκαιο είχαμε.  Πέρασαν πέντε περίπου χρόνια και ακούμε 
συνέχεια το ίδιο ευχολόγιο, τις ίδιες υποσχέσεις και συνεχίζεται και διαιωνίζεται ένα πρόβλημα.   

 Επιτέλους, και είναι εισήγηση, να αναληφθεί από πλευράς της Βουλής εποπτεία, συντονισμός, ούτως 
ώστε να αναληφθούν ευθύνες κατάθεσης των συγκεκριμένων κανονισμών, γιατί -συμφωνώ με συναδέλφους, 
και τον κ. Βαρνάβα και τον κ. Μιχαηλίδη- όντως το πρόβλημα το οποίο απασχολεί τα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς είναι πολύ μεγάλο.  Και η μεμψιμοιρία στο έπακρο!  Επιτέλους, θα πρέπει να αναληφθούν ευθύνες, 
για να λυθεί ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα το οποίο απασχολεί την Εθνική Φρουρά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, να είμαι σύντομος.   

 Είχα πει προηγουμένως στην πρώτη παρέμβασή μου ότι με το παρόν νομοσχέδιο κερδίζουμε μία 
ελπίδα, να προσπαθήσουμε όλοι, όχι μόνο η Βουλή, ασκώντας πίεση στα δύο υπουργεία, διότι εμπλέκονται 
δύο υπουργεία και όχι μόνο το Υπουργείο Άμυνας, σύντομα να έρθουν οι κανονισμοί.  Όμως, θέλω να στείλω 
και ένα μήνυμα προς την πολιτεία.  Εδώ δημιουργήθηκε ένα σοβαρό πρόβλημα στην Εθνική Φρουρά, γιατί 
έγιναν τέτοιες ενέργειες και πάρθηκαν τέτοιες αποφάσεις αψυχολόγητα και εντελώς απροετοίμαστα!  Είναι δύο 
διαφορετικά πράγματα, άλλο η λειτουργία της δημόσιας υπηρεσίας και άλλο η λειτουργία των σωμάτων 
ασφαλείας και ιδιαίτερα της Εθνικής Φρουράς.  Διαφορετικό το καθεστώς.  Αποστρατεύονται ή αφυπηρετούν 
κλιμακωτά στο στρατό.  Στη δημόσια υπηρεσία είναι το ίδιο που ισχύει για όλους τους υπαλλήλους.   

 Και εδώ ήταν δική μας πρόταση φαίνεται…  Γιατί είναι αδιανόητο, και επιβεβαιώνω αυτό που είπε ο κ. 
Μιχαηλίδης, να μην ήταν ενήμερο ούτε το υπουργείο ούτε η ηγεσία του ΓΕΕΦ, να εκφράσουν απόψεις, αν αυτό 
το νομοσχέδιο, αν αυτή η ρύθμιση, δημιουργούσε τις προϋποθέσεις της σωστής και εύρυθμης λειτουργίας της 
Εθνικής Φρουράς.  Η απάντηση που πήραμε ήταν «όχι, δημιουργούνται τεράστια προβλήματα». 

 Και σημειώνω και ένα άλλο στοιχείο.  Εδώ υπάρχουν γύρω στα τριακόσια με τετρακόσια άτομα, 
σπουδαστές σε διάφορες στρατιωτικές σχολές, που κατά διαστήματα, χρονιά με χρονιά, θα έρχονται, για να 
εντάσσονται στην Εθνική Φρουρά.  Δημιουργείται επιπρόσθετη συμφόρηση.  Θα πληρώνουμε για μία θέση δύο 
άτομα με την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης, γι’ αυτό επιβάλλεται άμεσα να γίνει αυτή η ρύθμιση με τους 
κανονισμούς. 

 Άρα, για να μην αγοράσουμε ελπίδα με την ψήφιση, και ως Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, να ασκήσουμε εκείνη την πίεση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα στείλω και μία επιστολή εκ μέρους όλων σας... 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...να έρθουν άμεσα οι κανονισμοί, να λύσουμε το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...προς το Υπουργείο Άμυνας και προς την προεδρία της Δημοκρατίας γι’ αυτό το θέμα. 

 Κύριε Βαρνάβα, πολύ σύντομα, γιατί έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.   

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι έχει ενοχλήσει το γεγονός ότι είπα από το επίσημο βήμα της Βουλής 
ότι το Υπουργείο Άμυνας επαναθεώρησε τη θέση του και έχει προσθέσει την παράγραφο (7), μετά από πιέσεις 
που ασκήσαμε εμείς.  Ασκήσαμε!  Εάν αυτό το οποίο έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Λαμάρης ισχύει, με όλο το 
σέβας, το Υπουργείο Άμυνας δε χαμπαρίζει!  Είναι ένα νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, το οποίο έχει καταθέσει 
ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων το Υπουργείο Άμυνας.  Είναι νομοσχέδιο του Υπουργείου Άμυνας.  
Και πήρε μετά από αυτό χαμπάρι ότι δεν το έβαλε μέσα;  Και αντέδρασε το ίδιο; 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, ξεκαθαρίζουμε...  Για μας είναι πολύ πολύ βασικό το στοιχείο αυτό που θα πω 
τώρα.  Έχει πει κάτι ο κ. Μιχαηλίδης.  Δεν ελέχθη επισήμως αυτό το οποίο έχει πει ο κ. Μιχαηλίδης, αλλά, κύριε 
Πρόεδρε, από την επιτροπή Οικονομικών παρέλασαν όλοι οι επηρεαζόμενοι, όλοι!  Δεν απαιτήσαμε και δεν 
απαιτούμε σίγουρα από την επιτροπή Οικονομικών να περάσουν οι στρατιωτικοί, γιατί το θέμα του στρατού 
είναι μια ιδιάζουσα περίπτωση, αλλά τουλάχιστον το αρμόδιο υπουργείο, το οποίο είναι το επικεφαλής 
υπουργείο του στρατού, έπρεπε να φωνάξει και τους στρατιωτικούς και να ρωτήσει τη γνώμη τους, 
κεκλεισμένων των θυρών, τουλάχιστον, αν αυτό που πάει να κάμει είναι σωστό ή λάθος, κάτι το οποίο δεν 
έγινε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Προχωρώ στην ψηφοφορία…   

 Επειδή διαπιστώνω μία δυσφορία, ενδεχομένως από μερικούς συναδέλφους, για το ότι υπήρξε 
εκτεταμένη συζήτηση... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, όχι.  Λέω, επειδή ενδεχομένως να υπήρξε αυτή η δυσφορία, θέλω να πω ότι πρόκειται για 
νομοθετήματα τα οποία, όπως ανέφερε και ο κ. Νεοφύτου προηγουμένως, αλλάζουν τη ζωή των ανθρώπων.  
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Δεν μπορούμε εμείς αβρόχοις ποσί, χωρίς να είμαστε πλήρως ενήμεροι, χωρίς συζήτηση...  Και θα 
παραβιάζαμε την εντολή του λαού, εάν υιοθετούμε συνοπτικά αυτά τα νομοθετήματα, γι’ αυτό θέλω να το 
καταστήσω σαφές.   

 Κάτι θέλετε, κύριε Αδάμου. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι ο ναός της δημοκρατίας.  Και ο καθένας που 
παίρνει το λόγο εδώ θα εκφράσει μία άποψη.  Είδατε που αντέδρασα.  Ξέρετε γιατί αντέδρασα, κύριε Πρόεδρε;  
Από τέσσερις συναδέλφους άκουσα τα ίδια πράγματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό δεν... 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Όταν παίρνουμε το λόγο εδώ μέσα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει... 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 ...τον παίρνουμε, για να διορθώσουμε κάτι, να προσθέσουμε κάτι, να κάμουμε κριτική, να πούμε την 
άποψή μας, να ψηφίσουμε και να καταψηφίσουμε.  Όμως, όταν ακούγονται συνέχεια...  Αυτό με τους 
κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε, το άκουσα από τέσσερις σχεδόν συναδέλφους.  Είναι γι’ αυτό που αγανάκτησα, 
γιατί, όταν παίρνει κάποιος το λόγο, περιμένω και εγώ που είμαι αδαής να ακούσω τι μου εισηγείται.  Όταν 
ακούω το ίδιο πράγμα συνέχεια, πώς περιμένετε να βγάλω ένα συμπέρασμα;  Εγώ είμαι γιατρός, δεν είμαι 
στρατιωτικός.  Ακούω από τους συναδέλφους, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ λέω, δεν πρέπει να επαναλαμβάνουμε μεν, αλλά δεν μπορώ να εμποδίσω... 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 ...που είναι μέσα σε αρμόδιες επιτροπές...   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορώ να εμποδίσω ένα κόμμα να επαναλάβει κάτι που είπε άλλο κόμμα. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν αφορά εσάς! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, μα δεν είπα ότι με αφορά εμένα! 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Εκείνο που λέω είναι ότι είναι ο ναός της δημοκρατίας.  Ξέρετε τι απαιτώ;  Να σεβόμαστε τη δημοκρατία 
εδώ μέσα, τίποτε άλλο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, με απόλυτη προσήλωση προς τη δημοκρατία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, όλοι εκάμετε, γι’ αυτό λέω.  Είναι μείζον θέμα και θα αποταθώ εκ μέρους όλων σας προς την 
εκτελεστική εξουσία. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι, το μήνυμα που θέλω να στείλουμε, γιατί επιμέναμε, κύριε Αδάμου, στους 
κανονισμούς, είναι ότι είναι το κλειδί οι κανονισμοί!  Γι’ αυτό μας έγινε άγχος και βίωμα να λέμε “κανονισμοί”.  
Εδώ και έξι χρόνια το λέμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, να τελειώσουμε καλά!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να τελειώσουμε καλά! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όπως εσάς σας επηρέασε, να επηρεάσει θετικά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Είμαστε και στην τελευταία συνεδρίαση πριν από τα Χριστούγεννα!  Παρακαλώ 
να χαμηλώσουν οι τόνοι! 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τριάντα δευτερόλεπτα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο έθεσε τους πάντες ενώπιον των 
ευθυνών τους.  Ήταν ανάγκη να το πουν άλλοι τέσσερις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αποκοπές.  Άρθρο 4. 

 Ύψος περιοδικών εισφορών.  Άρθρο 5. 

 Μη επιστροφή περιοδικών εισφορών.  Άρθρο 6. 

 Συντελεστής σύνταξης και εφάπαξ ποσό.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση εφάπαξ ποσού ή φιλοδωρήματος που κερδίζεται με υπηρεσία από την 1η Ιανουαρίου 2013 
και μετά.  Άρθρο 8. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης.  Άρθρο 9.  

 Οικειοθελής πρόωρη αφυπηρέτηση.  Άρθρο 10. 

 Αναλογιστική μείωση συντάξεων.  Άρθρο 11. 

 Μη δικαιούχος σε σύνταξη χήρας/χήρου.  Άρθρο 12. 

 Συνταξιοδοτικά ωφελήματα νεοεισερχομένων υπαλλήλων.  Άρθρο 13. 

 Καταργήσεις και αντικαταστάσεις.  Άρθρο 14. 

 Ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης μόνιμου Αξιωματικού.  Άρθρο 4. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης μόνιμου Υπαξιωματικού.  Άρθρο 5. 

 Ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης Εθελοντή Υπαξιωματικού και Εθελοντή Πενταετούς Υποχρεώσεως.  
Άρθρο 6. 

 Πρόωρη αφυπηρέτηση μέλους του Στρατού.  Άρθρο 7. 

 Αναλογιστική μείωση συντάξεων μονίμων μελών.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση ευνοϊκών ρυθμίσεων μονίμων μελών.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 11. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Μελών του Στρατού της Δημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και 
Συναφή Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και έγγραφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.366, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 



1185 

 

 «Παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων και ως εκ τούτου 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται η καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών; 

2. Ποιο είναι το υπολογιζόμενο ποσό που θα καταβληθεί στους αγρότες; 

3. Πόσοι είναι οι δικαιούχοι που θα επωφεληθούν από το σχέδιο εκταρικών επιδοτήσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.367, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Οι αγρότες μας βρίσκονται σε πολύ άσχημη οικονομική κατάσταση και αναμένουν από τον Οργανισμό 
Γεωργικής Ασφάλισης να τους καταβάλει τις ανάλογες αποζημιώσεις που δικαιούνται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιο λόγο δεν έχουν καταβληθεί μέχρι σήμερα οι αποζημιώσεις στους αγρότες για τις ζημιές που 
υπέστησαν οι καλλιέργειές τους από τις θεομηνίες κατά τα έτη 2009 και 2010; 

2. Πότε αναμένεται να καταβληθούν στους αγρότες οι σχετικές αποζημιώσεις; 

3. Πόσοι είναι οι δικαιούχοι αποζημιώσεων; 

4. Ποια είναι η εκτίμηση των ζημιών ανά έτος; 

5. Ποιο είναι το συνολικό ύψος των ζημιών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.368, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή 
Αλετράρη στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.031, αναφορικά με τη ρύπανση των υδατοφρακτών, 
πληροφορήθηκα ότι η ρύπανσή τους θεωρείται αδίκημα και τιμωρείται με χρηματικό πρόστιμο από €200 μέχρι 
€8.543 και ότι κατά την έκδοση των ερασιτεχνικών αδειών αλιείας σε υδατοφράκτες από το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών δίνεται έντυπο όπου αναγράφονται οι όροι με βάση τους οποίους εκδίδεται η άδεια.  
Ένας από τους όρους απαγορεύει σε οποιονδήποτε να ρίχνει σκουπίδια στον υδατοφράκτη ή να διαταράσσει 
το έδαφος ή τη βλάστηση στις όχθες του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
προστίμων που έχουν επιβληθεί σε παρανομούντες για το πιο πάνω αδίκημα τα τελευταία πέντε χρόνια, καθώς 
και για το ύψος των προστίμων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.369, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τη νέα αντικαπνιστική νομοθεσία που έχει ψηφιστεί στην Αυστραλία και σε 
άλλες χώρες και αναγκάζει τις καπνοβιομηχανίες να πωλούν τα τσιγάρα τους σε πανομοιότυπες συσκευασίες 
χωρίς λογότυπο, οι οποίες μάλιστα καλύπτονται από φρικτές εικόνες παθήσεων που συνδέονται με το 
κάπνισμα. Η αυστραλιανή κυβέρνηση κατάφερε να επιβάλει το μέτρο παρά τη νομική εκστρατεία των 
καπνοβιομηχανιών, οι οποίες υποστήριξαν ότι η απαγόρευση των εμπορικών σημάτων στα πακέτα και η 
χρήση της ίδιας γραμματοσειράς σε όλες τις μάρκες συνιστά παραβίαση της ελευθερίας του λόγου και της 
πνευματικής ιδιοκτησίας τους. Σε εξήντα τρεις άλλες χώρες παγκόσμια ισχύει ή προωθείται η ίδια ή παρόμοια 
διαδικασία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει ανάλογες νομοθεσίες στη Βουλή των Αντιπροσώπων, που σκοπό θα έχουν τη μείωση του αριθμού 
των καπνιστών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.370, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την επιστολή του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλλοδαπών Οικιακών Βοηθών 
προς την Υπουργό Εσωτερικών για τη διαμαρτυρία τους για την πρόσφατη αύξηση του κατώτατου μισθού των 
οικιακών βοηθών.  Σημειώνεται ότι σε πολλές περιπτώσεις η απασχόληση των οικιακών βοηθών αφορά τη 
διευκόλυνση και εξυπηρέτηση ευάλωτων κοινωνικά οικογενειών και ατόμων και δεν πρέπει να θεωρούνται 
πάντα ως φτηνό υπηρεσιακό προσωπικό για τους πλουσίους.  Οι περισσότερες οικογένειες και τα άτομα που 
έχουν ανάγκη οικιακής βοηθού υπό τη μορφή της φροντίστριας αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες λόγω 
οικονομικής κρίσης και λόγω περικοπών στις συντάξεις, αυξήσεων φόρων κατανάλωσης και περικοπών 
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επιδομάτων.  Οι άνθρωποι αυτοί θα επιβαρυνθούν περαιτέρω με την αύξηση των μισθών των οικιακών 
βοηθών (φροντιστριών). 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
καταγγελίες του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλλοδαπών Οικιακών Βοηθών και αν έχουν ληφθεί υπόψη οι 
σημερινές πραγματικότητες στον καθορισμό του ελάχιστου μισθού των οικιακών βοηθών (φροντιστριών).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.371, ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιο είναι το τελικό 
ποσό που μαζεύτηκε από τον έρανο που πραγματοποιήθηκε για τους άπορους μαθητές της Ελλάδας την 21η 
Φεβρουαρίου 2012 σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά σχολεία της Κυπριακής Δημοκρατίας. Επίσης να 
ενημερωθεί το σώμα πότε στάλθηκαν τα χρήματα και πώς διανεμήθηκαν στους δικαιούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.372, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, μετά την παρέλευση πέραν του ενός χρόνου, έχει 
συμπληρώσει τους ελέγχους στη συσκευή αδυνατίσματος σε σχέση με το θανατηφόρο ατύχημα στο Δάλι και 
έχει υποβάλει την έκθεσή του στην αστυνομία. Οι παρατηρήσεις αναφέρουν μεταξύ άλλων ότι η συσκευή δεν 
έφερε τη σήμανση για συμμόρφωση με τις ευρωπαϊκές Οδηγίες για το CE και ουσιαστικά δεν είχαν γίνει στη 
συσκευή οποιοιδήποτε έλεγχοι προς απόδειξη συμμόρφωσής της με τα εφαρμοσμένα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Εφόσον η συγκεκριμένη συσκευή δεν πληρούσε τις ευρωπαϊκές Οδηγίες για το CE, γιατί τόση 
καθυστέρηση στην έκδοση του πορίσματος; 

2. Εφόσον πιθανώς να υπάρχουν και πάμπολλες άλλες συσκευές αδυνατίσματος σε ινστιτούτα αισθητικής 
χωρίς τους απαιτούμενους εργαστηριακούς ελέγχους που να αποδεικνύουν συμμόρφωση με τα 
πρότυπα του CE, γιατί δεν έχουν γίνει οι ενδεικνυόμενοι έλεγχοι για απόσυρσή τους από την αγορά; 

3. Η ευρωπαϊκή Οδηγία περιορίζει τον έλεγχο μόνο σε καινούριες συσκευές και όχι σε ήδη εγκατεστημένες 
συσκευές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.373, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

Σημείωση:  Η ερώτηση της βουλευτού είναι εμπιστευτική. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.690, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.01.690 και ημερομηνία 10.4.2012, που 
αφορά στο ερώτημα κατά πόσο το κράτος προτίθεται να αναστείλει την επιβολή φόρου εγγραφής σε 
μεταχειρισμένα οχήματα που εισάγονται στην Κύπρο από άλλο κράτος μέλος της Ε.Ε. και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Για την εγγραφή όλων των μηχανοκινήτων οχημάτων στο Μητρώο του Εφόρου Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων το Τμήμα Οδικών Μεταφορών εφάρμοζε την ισχύουσα εθνική νομοθεσία με βάση την οποία 
επιβάλλετο φόρος εγγραφής σύμφωνα με τον κυβισμό του κινητήρα και τις εκπομπές διοξειδίου του 
άνθρακα του κάθε οχήματος. Ο φόρος αυτός υπολογίζετο με την ίδια μέθοδο για όλα τα οχήματα, 
καινούργια και μεταχειρισμένα χωρίς να λαμβάνεται υπόψη η ηλικία, ο τύπος και η όλη κατάσταση του 
οχήματος. 

2. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με αφορμή καταγγελία που έγινε εις βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας για το 
εν λόγω θέμα, είχε ξεκινήσει τη διαδικασία παράβασης με αριθμό 2008/4766 γιατί ο φόρος εγγραφής 
οχημάτων, όπως επιβάλλετο (ίδιος φόρος για καινούργια και μεταχειρισμένα οχήματα), αντίκειτο στο 
κοινοτικό κεκτημένο επειδή η επιβολή φόρου εγγραφής σε μεταχειρισμένο όχημα που μεταφέρεται στη 
Δημοκρατία από άλλο Κράτος Μέλος (KM) πρέπει να περιέχει έκπτωση που να βασίζεται στην ηλικία, 
τον τύπο, τη γενική κατάσταση και τα άλλα χαρακτηριστικά του οχήματος. Συγκεκριμένα, ο φόρος 
εγγραφής που επιβάλλετο δεν έπρεπε να είναι μεγαλύτερος από τον εναπομείναντα φόρο που 
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εμπεριέχεται στην αξία ίδιου οχήματος που τέθηκε σε κυκλοφορία για πρώτη φορά στην Κύπρο ως 
καινούργιο. 

3. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, (Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών) ετοίμασε νομοσχέδιο για τροποποίηση του σχετικού Νόμου και Κανονισμών το οποίο 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Το νομοσχέδιο 
προέβλεπε την κατάργηση του φόρου εγγραφής, όπως εφαρμόζετο και υιοθετούσε τέλος εγγραφής για 
κάθε μηχανοκίνητο όχημα, ανερχόμενο στο ίδιο ποσό (€150), ανεξάρτητα από το εάν αυτό είναι 
καινούργιο ή μεταχειρισμένο. Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο καθορίζοντο τα κριτήρια υπολογισμού του 
τέλους κυκλοφορίας των οχημάτων (καινούργιων και μεταχειρισμένων) που εγγράφονται για πρώτη 
φορά στο μητρώο του Εφόρου Μηχανοκίνητων Οχημάτων. 

4. Το νομοσχέδιο συζητήθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και στη συνέχεια ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια της Βουλής μόνο η ρύθμιση 
που αφορά την κατάργηση του φόρου εγγραφής και την υιοθέτηση ενιαίου τέλους εγγραφής, για όλα τα 
οχήματα που εισάγονται στην Κύπρο, καινούργια και μεταχειρισμένα. Ο εν λόγω νόμος έχει δημοσιευθεί 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας την Παρασκευή 30.11.2012. Το θέμα της ρύθμισης του 
τέλους κυκλοφορίας των οχημάτων αποφασίστηκε να τύχει περαιτέρω εξέτασης και διαβούλευσης, 
μεταξύ των εμπλεκομένων φορέων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.799 και 23.06.010.01.990, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012 και 19 Ιουνίου 2012, 
των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη  και Κυριάκου Χατζηγιάννη, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και 

Αμμοχώστου, αντίστοιχα 
 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.990 και 23.06.010.01.799 που υποβλήθηκαν από το 
Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη και το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκαν στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με τις επιστολές σας ημερ. 21.6.2012 και 10.5.2012 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Από το 2011 που η Σωτήρα μετεξελίχθηκε σε Δήμο, η περαιτέρω προώθηση των διαδικασιών εγγραφής 
αγροτικών δρόμων περιήλθε στην αρμοδιότητα του οικείου Δημοτικού Συμβουλίου. 

(β) Έχει ζητηθεί από το Δήμο Σωτήρας, αφού καθορίσει και ιεραρχήσει τους αγροτικούς δρόμους που 
επιθυμεί να εγγραφούν, να υποβάλει σχετική αίτηση, μαζί με επικαιροποιημένα σχέδια, στο Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Γραφείο Αμμοχώστου. 

(γ) Το χρονοδιάγραμμα εγγραφής των δρόμων θα εξαρτηθεί από το χρόνο που θα υποβληθούν τα 
κατάλληλα σχέδια και θα έχουν εξασφαλισθεί οι έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών γης από το Δήμο Σωτήρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.871, ημερομηνίας 23 Μαΐου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερ. 1.6.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Όπως έχω πληροφορηθεί από το Τμήμα Δασών, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 19 
Σεπτεμβρίου, 2012, στην οποία συμμετείχε και εκπρόσωπος του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας, 
εξετάστηκαν διάφορα αιτήματα της Κοινότητας Ορμήδειας για εκμίσθωση: 

(α) δασικής γης στα σύνορα με την εκκλησία Αποστόλου Βαρνάβα στο Συνοικισμό Δεκέλειας, για 
διαμόρφωση χώρου στάθμευσης για τις ανάγκες της εκκλησίας, 

(β) δασικής γης για δημιουργία μίνι γηπέδου ποδοσφαίρου και 

(γ) υφιστάμενης κατοικίας εντός του δάσους για τις ανάγκες της εκκλησίας. 

 Στη σύσκεψη αποφασίστηκε όπως, η δασική γη, που είναι αναγκαία για δημιουργία χώρου στάθμευσης 
εκμισθωθεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας, το οποίο με δικά του έξοδα και αφού εξασφαλίσει τις 
απαιτούμενες από τις αρμόδιες αρχές άδειες και σε συνεργασία με το Τμήμα Δασών, προχωρήσει στη 
διαμόρφωση του χώρου, υπό την προϋπόθεση όπως, ο χώρος να μην ασφαλτοστρωθεί, να συντηρείται με 
έξοδα του Συμβουλίου, να διατηρηθούν όλα τα υφιστάμενα δένδρα και για οποιαδήποτε δενδροφύτευση να 
χρησιμοποιηθούν φυτά καλλιτρίδας. 
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 Ο χώρος που υποδείχτηκε για δημιουργία μίνι γηπέδου ποδοσφαίρου, εμπίπτει εντός των ορίων 
στρατιωτικής περιοχής των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας.  Ως εκ τούτου, αποφασίστηκε όπως το 
συγκεκριμένο αίτημα υποβληθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο στον Στρατιωτικό Διοικητή των Βάσεων. 

 Όσον αφορά το τρίτο αίτημα της Κοινότητας για εκμίσθωση υφιστάμενης κατοικίας εντός του δάσους για 
τις ανάγκες της εκκλησίας, αποφασίστηκε όπως αυτό επανεξεταστεί όταν τερματιστεί η Σύμβαση Μίσθωσης 
που συνομολογήθηκε μεταξύ του Διευθυντή Τμήματος Δασών και του ΚΕΝΘΕΑ, η οποία λήγει την 1η 
Ιανουαρίου, 2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.880, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.880 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 5.6.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων υπέβαλε πρόσφατα στον Αν. Έπαρχο Λάρνακας, αίτημα για 
συμπερίληψη στον Κρατικό Προϋπολογισμό, ποσού ύψους €1.500.000, σχετικά με την αγορά/ανέγερση 
Πολυδύναμου Πολιτιστικού κτιρίου για κάλυψη των αναγκών της Κοινότητας του. 

(β) Το όλο θέμα μελετάται από την Επαρχιακή Διοίκηση, με βάση την παρούσα δυσχερή δημοσιονομική 
κατάσταση, καθώς και την καθορισμένη, με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, πολιτική για 
ανέγερση κοινοτικών κτιρίων. 

(γ) Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα, δεν έχει υποβληθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, οποιοδήποτε αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για τον πιο πάνω 
σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.067, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Σε συνέχεια ταυτάριθμης επιστολής μας με ημερ. 15 Νοεμβρίου 2012, αναφέρομαι στις υπόλοιπες 
πτυχές της ερώτησης με αρ. 23.06.010.02.067, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργο 
Περδίκη και σας πληροφορώ, μετά από σχετική επικοινωνία με την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και, κατ’ επέκταση, το Υπουργείο Εσωτερικών, δεν έχουν 
οποιανδήποτε αρμοδιότητα και/ή ευθύνη σχετικά με τις τεχνικές παραμέτρους που αφορούν στη 
λειτουργία των δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, μεταξύ των οποίων, των επίγειων δικτύων 
ψηφιακής τηλεόρασης της VELISTER και του ΡΙΚ. 

2. Η αποκλειστική ευθύνη εποπτείας της εύρυθμης λειτουργίας των δικτύων ανήκει στον Επίτροπο 
Ρύθμισης Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών ενώ, την αρμοδιότητα της διαχείρισης του φάσματος των 
ραδιοσυχνοτήτων, μέσω των οποίων γίνεται η εκπομπή του τηλεοπτικού σήματος, την έχει το Τμήμα 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (ΤΗΕ) του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

3. Συμπληρωματικά αναφέρουμε ότι η ευθύνη και ο στόχος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης, όσον αφορά στην 
ομαλή μετάβαση στο ψηφιακό περιβάλλον, περιοριζόταν στο να διασφαλίσει την ομαλή συνέχιση της 
λειτουργίας των αδειούχων τηλεοπτικών οργανισμών για σκοπούς χορήγησης νέας ψηφιακής άδειας 
περιεχομένου. Ο πιο πάνω στόχος της Αρχής επιτεύχθηκε με απόλυτη επιτυχία. 

4. Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι η Αρχή δεν φέρει καμιά ευθύνη (ούτε έχει την όποια αρμοδιότητα ή 
εξουσία εποπτείας και/ή ρύθμισης) όσον αφορά το πρόβλημα βιωσιμότητας της εταιρείας VELISTER, η 
οποία -με βάση συμβόλαιο που έχει συνάψει με την κυβέρνηση- διαχειρίζεται την επίγεια ψηφιακή 
πλατφόρμα. 

5. Επισημαίνεται, επίσης, ότι τη διαδικασία διαγωνισμού (πλειστηριασμού) η οποία ακολουθήθηκε με 
αποτέλεσμα την ανάθεση της επίγειας ψηφιακής πλατφόρμας στην εταιρεία VELISTER, ετοίμασαν και 
διαχειρίστηκαν από κοινού ο Επίτροπος Ρύθμισης Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και ο 
Διευθυντής ΤΗΕ του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Υπογραμμίζεται ότι η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης δεν είχε, σε καμιά περίπτωση, εμπλοκή και/ή ευθύνη σε οποιαδήποτε φάση της 
διαδικασίας αυτής. 

 Για τους πιο πάνω λόγους πιστεύουμε ότι θα ήταν χρήσιμο για τη Βουλή των Αντιπροσώπων να 
απευθύνει ερωτήματα σε σχέση με την εύρυθμη λειτουργία των επίγειων δικτύων της ψηφιακής τηλεόρασης 
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στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και το Γραφείο του Επιτρόπου Ρύθμισης Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων (Γ.Ε.Ρ.Η.Ε.Τ.), που έχουν την κύρια αρμοδιότητα για το θέμα. 

 Τέλος, όσον αφορά στο αίτημα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης για το διορισμό Εκτελεστικού Προέδρου 
πλήρους απασχόλησης, επισημαίνεται ότι αυτό δεν έγινε αποδεκτό αποκλειστικά και μόνο με αφορμή τις 
αυξημένες ανάγκες της Αρχής λόγω της μετάβασης της χώρας από το αναλογικό στο ψηφιακό περιβάλλον. Το 
εν λόγω αίτημα είχε ως βάση του την πρακτική που ακολουθείται σε όλες τις ρυθμιστικές αρχές του 
ραδιοτηλεοπτικού τομέα στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με το διορισμό και το καθεστώς 
του προέδρου τους. Πέραν τούτου ο διορισμός Εκτελεστικού Προέδρου στόχευε, μεταξύ άλλων, στην 
αναβάθμιση και βελτίωση της εύρυθμης λειτουργίας της Αρχής, στην επίσπευση των διαδικασιών λήψης 
αποφάσεων (οι οποίες για να ισχύουν πρέπει να φέρουν την υπογραφή του Προέδρου) και σε σειρά άλλων 
σοβαρών και σημαντικών παραγόντων που είχαν υποβληθεί και αναλυθεί σε βάθος ενώπιον της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.068, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, τόσο το αρχαίο Θέατρο 
του Κουρίου, όσο και το αρχαίο Ωδείο της Κάτω Πάφου, παραχωρείται για συναυλίες και άλλες εκδηλώσεις σε 
κρατικούς, ημικρατικούς, ιδιωτικούς οργανισμούς και επιχειρήσεις. 

 Τα υφιστάμενα κριτήρια για την χρήση Αρχαίων Μνημείων Α’ Πίνακα που περιλαμβάνονται στους περί 
Αρχαιοτήτων Κανονισμούς του 1964-2012, δεν καθορίζουν το είδος της Μουσικής της εκδήλωσης για την 
οποία παραχωρείται ο χώρος, προβλέπουν όμως τις υποχρεώσεις των κατόχων άδειας χρήσης Αρχαίου 
Μνημείου. 

 Αναφορικά με την συναυλία του συγκροτήματος «Iced Earth» που πραγματοποιήθηκε στις 19 
Αυγούστου 2012, στο αρχαίο Θέατρο Κουρίου, παρατηρήθηκαν από τους διοργανωτές σειρά παραβιάσεων 
των όρων της άδειας χρήσης του Μνημείου καθώς και απρεπής συμπεριφορά των ατόμων που 
παρακολούθησαν την συναυλία.  Ως εκ τούτου το Τμήμα Αρχαιοτήτων αποφάσισε όπως δεν παραχωρηθεί 
ξανά στο μέλλον άδεια χρήσης Αρχαίου Μνημείου στην συγκεκριμένη ιδιωτική εταιρεία που διοργάνωσε την 
εκδήλωση και επιπρόσθετα όπως της επιβληθούν οι κυρώσεις που προβλέπονται από τους σχετικούς 
κανονισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.078, ημερομηνίας 3 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
13 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, 
κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Γαστρονομικός Χάρτης της Κύπρου ετοιμάστηκε από το Τμήμα Γεωργίας, σε συνεργασία με άτομα 
που ασχολούνται με τη γαστρονομία της Κύπρου, περιλαμβανομένων και των ίδιων των παραγωγών των 
προϊόντων αυτών, καθώς και με το Τμήμα Δασών. Σημαντική, επίσης ήταν η συνεισφορά του Γραφείου Τύπου 
και Πληροφοριών. 

 Ο εν λόγω Χάρτης εκδόθηκε το 2011, στην ελληνική και αγγλική γλώσσα (επισυνάπτονται τα δύο 
αντίγραφα). Στάλθηκε για περαιτέρω προώθησή του στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, στο Υπουργείο 
Παιδείας, στο ΚΕΒΕ, στην Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου και στις Ομάδες Τοπικής Δράσης. Επίσης, ο 
Γαστρονομικός Χάρτης έχει παρουσιαστεί από Λειτουργούς του Τμήματος Γεωργίας σε σχετικές ραδιοφωνικές 
και τηλεοπτικές εκπομπές, καθώς επίσης και σε ημερίδα με θέμα: «Ένα Υγιεινό Πιάτο», που διοργανώθηκε 
από την Αγροτική Οργάνωση “ΠΟΑ Αγροτική”. Σχετικό άρθρο έχει δημοσιευτεί στον ημερήσιο τύπο. 

 Σημειώνεται ότι ο Γαστρονομικός Χάρτης ετοιμάστηκε στα πλαίσια μιας προσπάθειας για προώθηση 
των παραδοσιακών προϊόντων της Κύπρου, με απώτερο σκοπό την ανάδειξη της γαστρονομικής μας 
παράδοσης. Συγκεκριμένα, παρουσιάζονται 28 γεωργικά προϊόντα και μεταποιημένα τρόφιμα της Κύπρου, τα 
οποία συνδέονται, είτε με ολόκληρο το νησί π.χ. Χαλλούμι, Τραχανάς κ.ά.), είτε με συγκεκριμένες γεωγραφικές 
περιοχές της Κύπρου (π.χ. Παφίτικο τυρί, Λουκούμι Γεροσκήπου κ.ά.). 

 Για κάθε ένα από αυτά τα προϊόντα προβάλλεται σχετική φωτογραφία, η οποία συνοδεύεται από μια 
σύντομη περιγραφή του προϊόντος με ιδιαίτερη αναφορά στα ιστορικά του στοιχεία και τη μέθοδο παραγωγής 
του, καθώς επίσης και με πληροφορίες για τη γαστρονομία και κατανάλωσή του. Θα πρέπει να τονιστεί ότι είναι 
η πρώτη προσπάθεια ετοιμασίας Γαστρονομικού Χάρτη για την Κύπρο και ως εκ τούτου, δεν αποκλείεται 
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αριθμός παραδοσιακών προϊόντων να μην έχει συμπεριληφθεί στο Χάρτη. Αυτό όμως θα μπορούσε να γίνει σε 
μια νέα έκδοση. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.090, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: 23.06.010.02.090 ημερ. 13/9/2012 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας αναφέρω τα εξής: 

2. Η δημιουργία ενός “Ευρωπαϊκού Προγράμματος Επενδύσεων” για τη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας, η ανακατανομή των διαρθρωτικών ταμείων σε προγράμματα που θα δημιουργήσουν θέσεις 
εργασίας για τους νέους και η θέσπιση της “Εγγύησης Νέων”-“Youth Guarantees”, περιλαμβάνονται στις 
προτάσεις του ψηφίσματος που υιοθέτησε το ΕΚ στις 24 Μαΐου 2012, σχετικά με τα αναγκαία μέτρα για την 
αντιμετώπιση της ανεργίας των νέων. 

Εγγύηση Νέων 

3. Το Κοινοβούλιο πρότεινε, με ψήφισμα που ενέκρινε το 2010, τη θέσπιση, από το Συμβούλιο και την 
Επιτροπή, μιας “Ευρωπαϊκής Εγγύησης Νέων”, κατά τα πρότυπα αυτών που ισχύουν σε ορισμένα κράτη μέλη 
όπως η Αυστρία, που θα διασφαλίζει σε κάθε νέο άνθρωπο εντός της EE το δικαίωμα σε θέση εργασίας ή 
μαθητεία, πρόσθετη επιμόρφωση ή συνδυασμένη εργασία μετά από μια μέγιστη περίοδο τεσσάρων μηνών 
ανεργίας. Μεταξύ των χωρών μελών υπάρχει έντονος προβληματισμός για την επιτυχία 

και αποτελεσματικότητα της προσπάθειας αυτής ακριβώς γιατί δεν διασφαλίζει την μόνιμη απασχόληση των 
νέων, ενώ το κόστος εφαρμογής της συγκεκριμένης πρωτοβουλίας είναι ιδιαίτερα ψηλό (cost-benefit). 

4. Με το ίδιο ψήφισμα οι ευρωβουλευτές κάλεσαν την Επιτροπή και το Συμβούλιο να εκπονήσουν έναν 
ευρωπαϊκό χάρτη ποιότητας για τις περιόδους πρακτικής άσκησης σχετικά με τις ελάχιστες προδιαγραφές για 
τα προγράμματα άσκησης, με σκοπό τη διασφάλιση της εκπαιδευτικής αξίας τους και την αποφυγή 
εκμετάλλευσης, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα προγράμματα άσκησης αποτελούν μέρος της εκπαίδευσης και δεν 
πρέπει να υποκαθιστούν τις κανονικές θέσεις εργασίας. 

Δράσεις/Μέτρα 

5. Στα πλαίσια της πρωτοβουλίας «Youth Guarantees» το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έχει υποβάλει πρόταση προς την EE για χρηματοδότηση σχετικού έργου, ανταποκρινόμενο σε 
σχετική πρόσκληση της EE για πιλοτική εφαρμογή της εν λόγω πρωτοβουλίας. Η πρόταση του ΥΕΚΑ αφορά τη 
σύμπραξη του Τμήματος Εργασίας και ειδικότερα των Δημοσίων Υπηρεσιών Απασχόλησης με τους 
Κοινωνικούς Εταίρους και τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης για προώθηση της απασχόλησης των νέων. 

6. Πρόσθετα σημειώνεται ότι, ανάμεσα στα μέτρα που προωθεί το ΥΕΚΑ μετά από σχετική συζήτηση στη 
Εθνική Επιτροπή Απασχόλησης περιλαμβάνονται τρία μέτρα συνολικού προϋπολογισμού 9.5 εκατομμύρια 
ευρώ τα οποία αφορούν αποκλειστικά τους νέους όπως φαίνεται πιο κάτω: 

(α) Σχέδιο στήριξης των νέων επιχειρήσεων που δημιουργήθηκαν στα πλαίσια του Σχεδίου 
προώθησης της νεανικής επιχειρηματικότητας για εργοδότηση πτυχιούχων. 

(β) Σχέδιο Επιδότησης της εργοδότησης ανέργων σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις που θα 
συμμετάσχουν στο Σχέδιο ενίσχυσης της επιχειρηματικής καινοτομίας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

(γ) Σχέδιο βελτίωσης της απασχολησιμότητας των νέων μέχρι 29 ετών μέσα από την εφαρμογή 
προγραμμάτων καθοδήγησης και απόκτησης εργασιακής πείρας. 

7. Όσον αφορά τα μέτρα που υλοποιούνται τώρα σε αυτά περιλαμβάνονται: 

(α) Το Σχέδιο Στελέχωσης Επιχειρήσεων το οποίο υλοποιείται από την ΑΝΑΔ και απευθύνεται 
αποκλειστικά στους νέους απόφοιτους σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Το συγκεκριμένο 
Σχέδιο, με την εμφάνιση της ύφεσης, αναπροσαρμόστηκε και έγινε πιο ελκυστικό στις 
επιχειρήσεις και είχε ως αποτέλεσμα την αύξηση των ετήσιων συμμετοχών από 100-150 σε 1,014 
(2011). 



1191 

 

(β) Το Σχέδιο παροχής κινήτρων προς τις επιχειρήσεις για απασχόληση των νέων και των 
μακροχρόνια άνεργων, το οποίο εφαρμόζεται από το Τμήμα Εργασίας από τον περασμένο Μάιο 
με συνολικό προϋπολογισμό 8 εκατομμύρια ευρώ. 

(γ) Οι μεταλυκειακές σχολές επαγγελματικής εκπαίδευσης, μια σε κάθε επαρχία, οι οποίες άρχισαν τη 
λειτουργία τους τον περασμένο Σεπτέμβρη. 

(δ) Το έκτακτο Σχέδιο επιμόρφωσης ανέργων το οποίο εφαρμόζεται από το ΚΕΠΑ σε συνεργασία με 
την ΑΝΑΔ και το Τμήμα Εργασίας.  Το εν λόγω Σχέδιο αποσκοπεί στη βελτίωση της 
απασχολησιμότητας των ανέργων μέσα από την κατάρτιση τους για απόκτηση οριζόντιων και 
κάθετων δεξιοτήτων. 

(ε) Ταχύρρυθμα προγράμματα αρχικής κατάρτισης τα οποία εφαρμόζονται από το ΚΕΠΑ και 
χρηματοδοτούνται από την ΑΝΑΔ. Τα προγράμματα αυτά στα οποία κατά κανόνα συμμετέχουν 
νέοι, αποσκοπούν στην κατάρτιση των συμμετεχόντων σε επαγγέλματα για τα οποία εντοπίζονται 
ελλείψεις. 

8. Ταυτόχρονα αναφέρεται ότι μέσα από τα Σχέδια επιδοτούμενης απασχόλησης των ανέργων, των 
ατόμων που ανήκουν στις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού και των αναπήρων που εφαρμόστηκαν από το 
Τμήμα Εργασίας την τριετία 2009-2011 συνολικού προϋπολογισμού 16 εκατομμύρια ευρώ επωφελήθηκαν 
3626 άτομα εκ των οποίων οι 1,186 ήταν νέοι. 

9. Επίσης, μέσα από τα προγράμματα που εφαρμόζονται από την ΑΝΑΔ και συγχρηματοδοτούνται από το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και αποσκοπούν στη βελτίωση της απασχολησιμότητας των νέων, συμμετείχαν 
κατά το 2010, 2011 και πρώτο εξάμηνο του 2012, 2026 άτομα από τα οποία 25% ήταν νέοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.107, ημερομηνίας 13 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.107 και ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
Διευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τον αριθμό των 
νεκρών και τραυματισμένων θαλάσσιων χελώνων ανά έτος και παραλία από το έτος εφαρμογής του 
προγράμματος για τις θαλάσσιες χελώνες στην Κύπρο και σας διαβιβάζω τις σχετικές πληροφορίες σε μορφή 
πινάκων από καταγραφές του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Σημειώνεται ότι ο Πίνακας 1 παρουσιάζει τον αριθμό των νεκρών και τραυματισμένων θαλάσσιων 
χελώνων (Caretta caretta και Chelonia mydas) ανά είδος και ανά έτος, όπως αυτοί έχουν προκύψει από 
περιστασιακές καταγραφές του ΤΑΘΕ κατά τα έτη 1997-2000. Ο Πίνακας 2 παρουσιάζει τις ίδιες πληροφορίες 
αλλά με βάση συστηματικές καταγραφές του ΤΑΘΕ κατά τα έτη 2007-2011. 

 Τέλος, επισυνάπτονται και οι αντίστοιχοι αναλυτικοί πίνακες με τα πρωτογενή δεδομένα (raw data) του 
ΤΑΘΕ, ανά έτος και ανά παραλία από το 1997 μέχρι και το 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.114, ημερομηνίας 18 

Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.02.114 και ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Αν. Γενικής 
Διευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2012, σχετικά με τους λόγους 
της απαγόρευσης της αλιείας εντός των εποχιακών περιοχών λουσμένων μόνο για τους επαγγελματίες 
ψαράδες και γιατί η περίοδος απαγόρευσης περιορίζεται μόνο από την 1η Ιουνίου μέχρι και την 30η 
Σεπτεμβρίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η απαγόρευση αλιείας και διέλευσης σκαφών σε περιοχές καθορισμένες ως περιοχές λουομένων 
καλύπτει όλους τους αλιείς σύμφωνα με τους «περί Προστασίας των Λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμοι 
του 1968 και του 1986 (72/68 και 12/86)» (Παράρτημα I). Η εν λόγω νομοθεσία δεν διαχωρίζει τους 
αλιείς σε ερασιτέχνες και επαγγελματίες και απαγορεύει τη διέλευση/ελλιμενισμό ακάτων και την αλιεία 
με δίκτυα και ψαροντούφεκο σε περιοχές καθορισμένες ως περιοχές λουομένων. 
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2. Σχετικά με την περίοδο απαγόρευσης τοποθέτησης δικτύων στο βυθό από την 1η Ιουνίου μέχρι και την 
30η Σεπτεμβρίου, άρθρο 8 (2) στους Περί Αλιείας Κανονισμούς1, η απαγόρευση αυτή έχει καθοριστεί για 
να συντρέχει με τους «Οι περί Προστασίας των λουομένων εν τη Θαλάσση Νόμοι του 1968 και 1986 
(Νόμοι 72/68 και 12/86)» για περιοχές που δεν είναι καθορισμένες ως περιοχές λουομένων. 

3. Αξίζει να σημειωθεί ότι στην τροποποίηση της περί Αλιείας νομοθεσίας που ετοιμάζεται από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, προωθείται η ολόχρονη απαγόρευση 
τοποθέτησης δικτύων σε βάθη μικρότερα των 5 μέτρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.138, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.138 
ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

• Η ανέγερση Πυροσβεστικού Σταθμού στον Σαϊττά (Μονιάτη) κρίθηκε αναγκαία καθότι θα υπάρχει 
έγκαιρη και αποτελεσματική ανταπόκριση στις ανάγκες της ευρύτερης περιοχής.  Λόγω των στενών 
δημοσιονομικών πλαισίων είχε συμφωνηθεί όπως σε αρχικό στάδιο θα ανεγειρόταν μόνο η Α΄ Φάση του 
έργου, η οποία θα λειτουργήσει ως Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου και σε μελλοντικό στάδιο η Β΄ 
Φάση, όπου θα έχει τη δυνατότητα να λειτουργήσει ως Περιφερειακός Πυροσβεστικός Σταθμός, 
σύμφωνα και με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 71.570 ημερ. 4.1.2011 με την οποία 
είχε εγκριθεί η υλοποίηση του έργου. 

• Το Κοινοτικό Συμβούλιο Μονιάτη έχει ολοκληρώσει την υλοποίηση και των δύο φάσεων του έργου.  Η Α΄ 
φάση του έργου υλοποιήθηκε με την παραχώρηση κρατικής χορηγίας ύψους €103.500 και το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Μονιάτη υλοποίησε τη βασική υποδομή της Β΄ Φάσης, με δική του χρηματοδότηση, για τη 
λειτουργία του ως Περιφερειακός Πυροσβεστικός Σταθμός.  Ως εκ τούτου, σε μελλοντικό στάδιο, όταν 
εγκριθεί το αναγκαίο προσωπικό θα προωθηθεί η λειτουργία του ως Περιφερειακός Πυροσβεστικός 
Σταθμός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.142, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, η Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας προβλέπει ότι οι αρχαιολογικοί χώροι εντός των Βρετανικών 
Βάσεων ανήκουν, διοικούνται και διαχειρίζονται από την Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι ιδιοκτήτης του αρχαιολογικού χώρου Κουρίου, καθώς επίσης πολλών 
άλλων αρχαιολογικών χώρων εντός των Βρετανικών Βάσεων όπως για παράδειγμα το Ιερό του Απόλλωνα 
Υλάτη, το Στάδιο Κουρίου, η Παράλια Βασιλική Κουρίου, τα κοιμητήρια στις περιοχές Αγίου Ερμογένη και 
«Λάνια», οι αρχαιολογικοί χώροι «Πάνω Καταλύματα», «Κάτω Καταλύματα», «Καταλύματα των Πλακωτών» 
κ.ά. Σημειώνεται επίσης ότι, η διαχείριση των αρχαιολογικών αυτών χώρων εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων. Η μόνη εμπλοκή των Βρετανικών Βάσεων εντός των αρχαιολογικών αυτών χώρων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, είναι όταν απαιτείται η παρέμβαση της αστυνομίας, σύμφωνα με τους όρους της 
Συνθήκης. 

 Επιπρόσθετα το Τμήμα Αρχαιοτήτων διατηρεί το δικαίωμα κήρυξης χώρων εντός των Βρετανικών 
Βάσεων σε Αρχαία Μνημεία Β΄ Πίνακα, αφού ενημερωθεί εκ των προτέρων ο Περιφερειακός Διοικητής των 
Βάσεων για την πρόθεση του Τμήματος και η γνωστοποίηση της κήρυξης δημοσιευτεί στην Εφημερίδα των 
Αγγλικών Βάσεων. Η τελευταία κήρυξη χώρου σε Αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα εντός των Βρετανικών Βάσεων, 
έγινε μέσα στο 2012 με την ΚΔΠ 68/2012 και αφορούσε υδραγωγείο στις κοινότητες Ερήμης/Κολοσσίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.156, ημερομηνίας 4 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 
1 (2) Απαγορεύεται η μεταφορά και τοποθέτηση οποιωνδήποτε δικτύων μέσα στη θάλασσα σε σημείο, όπου 
ο βυθός της είναι μικρότερος των 5 μέτρων, κατά την περίοδο που αρχίζει την 1η Ιουνίου και τελειώνει την 30ή 
Σεπτεμβρίου κάθε έτους. 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Αν. Γενικής Διευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 11 
Οκτωβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ ότι και τα τρία ερωτήματα που τίθενται αφορούν το ιδιοκτησιακό καθεστώς και την εθνικότητα των 
αιτητών, θέματα για τα οποία δεν τηρούνται στοιχεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.173, ημερομηνίας 12 

Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 18 Οκτωβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου με επιστολή της ημερομηνίας 19.7.2012 προς τη Δασική Περιφέρεια 
Πάφου (Τμήμα Δασών) ζήτησε την ετοιμασία σχεδίων και την εκτίμηση δαπάνης για την κατασκευή δύο 
πάρκων στην κοινότητα Πομού. Τα εν λόγω σχέδια και το αναλυτικό κόστος για την υλοποίηση τους στάληκαν 
στην Επαρχιακή Διοίκηση στις 4.9.2012. 

 Το Τμήμα Δασών μπορεί να παράσχει τεχνικές συμβουλές και περιορισμένο αριθμό δενδρυλλίων για τις 
ανάγκες των εν λόγω έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.180, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φακοντή θα 
ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Για τη μελέτη αιτήματος δημιουργίας παραλίας λουομένων στην παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς-Γιαλιάς, θα πρέπει οι τοπικές αρχές Aγίας Μαρίνας-Γιαλιάς, σύμφωνα με την ενδεδειγμένη 
διαδικασία, να καταθέσουν αίτηση προς τον Έπαρχο Πάφου.  Ακολούθως, το σχετικό αίτημα θα 
εξεταστεί στα πλαίσια της ετήσιας σύσκεψης για τον καθορισμό περιοχών λουομένων που 
πραγματοποιείται από τον Έπαρχο στις αρχές κάθε έτους ή δυνατόν και στο τέλος του προηγούμενου 
έτους, στην παρουσία όλων των εμπλεκόμενων όπου οι ενδιαφερόμενοι θα έχουν την ευκαιρία να 
εκφράσουν την αιτιολογημένη θέση/άποψη τους.  Στη συνέχεια το αίτημα θα ελεγχθεί και επί τόπου από 
επιτροπή που θα ορίσει ο Έπαρχος. 

2. Τα συνήθη χρονοδιαγράμματα που τίθενται αφορούν τον καθορισμό όλων των περιοχών λουομένων.  
Συγκεκριμένα, αφού ολοκληρωθεί η εξέταση των αιτημάτων των τοπικών αρχών, αυτά που έτυχαν 
σχετικής έγκρισης αποστέλλονται μαζί με τις εισηγήσεις των Επάρχων, και όλα τα απαραίτητα έγγραφα 
(τοπογραφικά σχέδια, γραπτή περιγραφή της νέας περιοχής όπου καθορίζονται τα όρια της κλπ) προς 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για την τελική έγκριση και έκδοση του διατάγματος από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, περί τα τέλη Απριλίου με αρχές Μαΐου κάθε έτους.  Με την έκδοση 
του διατάγματος γίνεται η τοποθέτηση των σημαντήρων. 

3. Σημειώνεται ότι το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας έχει επικοινωνήσει με τον κοινοτάρχη Αγίας Μαρίνας, ο 
οποίος ανέφερε ότι δεν έχει ακόμη κατατεθεί το σχετικό αίτημα προς τον Έπαρχο Πάφου. 

4. Πρόσθετα, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, έχει 
εξεταστεί στα πλαίσια της Μελέτης για την προστασία και βελτίωση της ακτής της ευρύτερης παράκτιας 
περιοχής Κόλπου Χρυσοχούς, που εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, σε συνεργασία 
με το Τμήμα Δημοσίων Έργων.  Ως περιοχή προτεραιότητας για την παράκτια ζώνη του Κόλπου 
Χρυσοχούς που μελετήθηκε σε λεπτομέρεια, καθορίστηκε το τμήμα της ακτής ανατολικά του αλιευτικού 
καταφυγίου Λατσιού, μήκους 3 χλμ περίπου (περιοχή δημοτικής πλάζ-κατασκηνωτικού χώρου), Τα έργα 
που προνοούνται, προωθούνται σταδιακά και κατά φάσεις. Κατά την Α΄ Φάση για την περιοχή αυτή 
έχουν κατασκευαστεί 4 παράλληλοι κυματοθραύστες και θωράκιση (οι εργασίες ολοκληρώθηκαν το 
2010). Βραχυπρόθεσμος στόχος για τα επόμενα χρόνια είναι να συμπληρωθούν όλες οι φάσεις που 
προνοούνται στην περιοχή αυτή (προνοείται η κατασκευή συνολικά 14 παράλληλων κυματοθραυστών). 

5. Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, προβλέπει την κατασκευή 
παράλληλων κυματοθραυστών για τη δημιουργία κοινοτικής πλαζ και θωράκιση της ακτής για 
προστασία του κοινοτικού γηπέδου. Επισημαίνεται στο Γενικό Σχέδιο ότι για την οριστικοποίηση των 
έργων και τη βέλτιστη διάταξη/τοποθέτηση των κυματοθραυστών θα απαιτηθεί ειδική μελέτη με 
μαθηματικό ή και με φυσικό προσομοίωμα.  Επιβάλλεται δε και η διεξαγωγή λεπτομερούς 
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περιβαλλοντικής μελέτης η οποία πρέπει να υποβληθεί για εξέταση στο Τμήμα Περιβάλλοντος 
συμφώνως της σχετικής Νομοθεσίας. 

6. Όπως προαναφέρθηκε, προωθείται κατά προτεραιότητα η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου στην περιοχή 
Λατσιού.  Παράλληλα προωθείται η υλοποίηση των Γενικών Σχεδίων και σε άλλες περιοχές 
προτεραιότητας που αντιμετωπίζουν τη μεγαλύτερη διάβρωση και άλλα προβλήματα όπως τα Περβόλια, 
η Γερμασόγεια και ο Άγιος Τύχωνας.  Η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου στις υπόλοιπες περιοχές 
συμπεριλαμβανομένης και της περιοχής Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, θα προωθηθεί σε μεταγενέστερο 
στάδιο, μετά την ολοκλήρωση της κατασκευής των κυματοθραυστών στις περιοχές προτεραιότητας και 
ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις του κρατικού προϋπολογισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.203, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.203, ημερομηνίας 23/10/2012 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Τα ερωτήματα που θίγετε, ρυθμίζονται από το Άρθρο 13 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως Νόμου (Ν.86/72), ο οποίος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων. Σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο, αποτελεί αδίκημα η χωρίς νόμιμη εξουσιοδότηση, οδήγηση 
μηχανοκίνητου οχήματος σε γη που δεν συνιστά μέρος οδού. Το υπό αναφορά αδίκημα τιμωρείται με 
χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα €42.  Η οδήγηση μηχανοκίνητου οχήματος σε γη που δεν συνιστά οδό, 
δεν επιδέχεται εξώδικη ρύθμιση στο παρόν στάδιο. 

3. Σας πληροφορούμε επίσης ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, προώθησε εισήγηση 
προς το αρμόδιο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για αύξηση της ποινής του αδικήματος και συμπερίληψή 
του στον πίνακα των Εξωδίκων προστίμων. 

4. Σημειώνεται ότι όταν περιέρχονται εις γνώση της Αστυνομίας περιπτώσεις οδήγησης των υπό αναφορά 
οχημάτων σε τέτοιους χώρους, η πληροφορία διερευνάται και οι παρανομούντες οδηγοί καταγγέλλονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.204, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.204 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 25-10-2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 6(1) του Περί Προσφύγων Νόμου 2000-2009, το καθεστώς του Πρόσφυγα παύει 
να υφίσταται στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

• Εάν οι συνθήκες οι οποίες οδήγησαν στην παραχώρηση προσφυγικού καθεστώτος έπαυσαν να 
ισχύουν ή έχουν μεταβληθεί σε τέτοιο βαθμό ώστε να μην απαιτείται πλέον προστασία. 

• Ο πρόσφυγας χρησιμοποιεί εκ νέου την εθνική προστασία ή έχει αποκτήσει νέα ιθαγένεια. 

(β) Σε περίπτωση κατόχου συμπληρωματικής προστασίας σύμφωνα με το άρθρο 19(3), του Περί 
Προσφύγων Νόμου η προστασία διατηρείται μέχρι την εξακρίβωση, ότι οι περιστάσεις οι οποίες 
οδήγησαν στην αναγνώριση του καθεστώτος της συμπληρωματικής προστασίας έπαυσαν να ισχύουν ή 
έχουν μεταβληθεί σε τέτοιο βαθμό ώστε να μην απαιτείται πλέον προστασία. 

(γ) Σύμφωνα με το άρθρο 6 Α (1) και 19 (3 Α) η ανάκληση Διεθνούς Προστασίας (Προσφυγικού καθεστώτος 
και Συμπληρωματικής προστασίας) είναι εφικτή στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

• Σε περίπτωση που ο Προϊστάμενος διαπιστώσει εκ των υστέρων ότι κάτοχος διεθνούς 
προστασίας έχει διαστρεβλώσει ή παραλείψει γεγονότα, περιλαμβανομένης της χρήσης πλαστών 
εγγράφων, η οποία διαστρέβλωση ή παράλειψη υπήρξε αποφασιστική για την αναγνώριση σε 
αυτό το πρόσωπο του καθεστώτος της διεθνούς προστασίας. 

• Όταν ο κάτοχος Διεθνούς Προστασίας διαπράξει έγκλημα κατά της ανθρωπότητας, έγκλημα 
πολέμου ή έγκλημα κατά της ειρήνης. 

(δ) Επιπλέον, αναφέρονται και τα πιο κάτω άρθρα του Περί Προσφύγων Νόμου τα οποία είναι σχετικά: 

• Σύμφωνα με το άρθρο 29(1) ο Διευθυντής του Τμήματος δύναται να αποφασίσει την απέλαση 
κατόχου διεθνούς προστασίας σε περίπτωση που το θεωρεί αναγκαίο για το συμφέρον της 
ασφάλειας της Δημοκρατίας ή για λόγους Δημόσιας Τάξης, όταν το εν λόγω πρόσωπο έχει 
καταδικασθεί τελεσίδικα για τη διάπραξη ιδιαίτερα σοβαρού αδικήματος. 
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• Σύμφωνα με το άρθρο 24(1) οι κάτοχοι Διεθνούς Προστασίας οφείλουν να υπακούν στο 
Σύνταγμα, στους νόμους και κανονισμούς της Δημοκρατίας ενώ σύμφωνα με το εδάφιο 2 του 
ιδίου άρθρου, δεν επιτρέπεται σε πρόσφυγα να συμμετάσχει σε δραστηριότητες οι οποίες θέτουν 
σε κίνδυνο την ασφάλεια ή τη δημόσια τάξη της Δημοκρατίας ή είναι δυνατό να βλάψουν το 
δημόσιο συμφέρον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.206, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 25/10/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι 
το θέμα των παραδοσιακών τεχνιτών δεν εμπίπτει αποκλειστικά στις αρμοδιότητες των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Ωστόσο, πρόκειται για τομέα ο οποίος αντιμετωπίζεται στο πλαίσιο της πολιτικής που εφαρμόζουν οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καλύπτοντας ένα ευρύ φάσμα 
δραστηριοτήτων όπως: Παραδοσιακή μουσική, χορός και τραγούδι, εκθέσεις παραδοσιακών 
τεχνών/επαγγελμάτων, φεστιβάλ κυπριακής γαστρονομίας, εκπαιδευτικά προγράμματα/σεμινάρια 
παραδοσιακών χορών, εργαστήρια παραδοσιακών χορών, συμμετοχή κυπρίων σε ανάλογες εκδηλώσεις στο 
εξωτερικό, κ.α. 

3. Επίσης, στο πλαίσιο του εκδοτικού τους προγράμματος, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες έχουν εκδώσει 
αριθμό βιβλίων αφιερωμένων σε σημαντικά θέματα του παραδοσιακού πολιτισμού της Κύπρου. 

4. Ο τομέας της παραδοσιακής χειροτεχνίας αποτελεί αρμοδιότητα της Υπηρεσίας Κυπριακής 
Χειροτεχνίας, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

5. Παρ' όλα αυτά, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες έχουν ήδη ετοιμάσει πρόσφατα, δύο συγκεκριμένα 
προγράμματα για περαιτέρω στήριξη τομέων του παραδοσιακού Πολιτισμού: το ένα αφορά τη δραστηριότητα 
φορέων/ατόμων που ασχολούνται με την μουσική και τον χορό και το άλλο τις δραστηριότητες φορέων/ατόμων 
που ασχολούνται με τις παραδοσιακές τέχνες. 

6. Ο χρόνος υλοποίησης των προγραμμάτων θα εξαρτηθεί από τη γενικότερη κατάσταση των δημόσιων 
οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.229, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 
Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.02.235, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 2/11/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα που αφορά την 
εξέλιξη του προγράμματος αποναρκοθέτησης στην Κύπρο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μέχρι σήμερα έχουν εκκαθαριστεί εντός της Ουδετέρας Ζώνης, συνολικά 78 ναρκοπέδια ή ύποπτοι 
χώροι. Από αυτά τα 22 ανήκαν στην Εθνική Φρουρά, εκ των οποίων αφαιρέθηκαν και καταστράφηκαν 
2.156 νάρκες, ενώ τα υπόλοιπα 56 ανήκαν στις τούρκικες δυνάμεις κατοχής, από τα οποία αφαιρέθηκαν 
και καταστράφηκαν 18.275 νάρκες. 

(β) Από τα 78 της Ουδετέρας Ζώνης, έχουν αφαιρεθεί και καταστραφεί συνολικά 20.431 νάρκες (κατά 
προσωπικού και αντιαρματικές). Τα εν λόγω ναρκοπέδια καταλάμβαναν συνολική έκταση γης 
9.924.804m2, η οποία αποδόθηκε στους ιδιοκτήτες της για εκμετάλλευση. 

(γ) Στην Ουδετέρα Ζώνη απομένει μόνο ένα ναρκοπέδιο των τουρκικών δυνάμεων κατοχής, το οποίο 
βρίσκεται στην περιοχή Δερύνειας, και το οποίο δεν έχει εκκαθαριστεί μέχρι στιγμής από το Κέντρο 
Αποναρκοθέτησης των Ηνωμένων Εθνών, λόγω της άρνησης των κατοχικών δυνάμεων να το 
αποδεσμεύσουν. 

(δ) Η Εθνική Φρουρά δεν διαθέτει σήμερα ναρκοπέδια εντός της Ουδετέρας Ζώνης. Για οποιαδήποτε άλλη 
διευκρίνιση χρειαστείτε είμαι στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.244, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 9 Νοεμβρίου 2012, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το Κέντρο Διημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών-«Ανεμώνη» είναι Ιδιωτικό 
Κέντρο, το οποίο λειτουργεί από το 1982 και διοικείται από εθελοντικό οργανισμό (Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Προστασίας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών). Στεγάζεται σε οικία στον Άγιο Ανδρέα και υπάγεται στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από το οποίο λαμβάνει και τη μεγαλύτερη χορηγία. 
Ετήσια χορηγία στο εν λόγω Κέντρο, ύψους €11.960,00, παρέχει και το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, για το τμήμα του Κέντρου που λειτουργεί ως Κοινοτικό Νηπιαγωγείο. 

β) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραχωρεί, μετά από απόφαση της Βουλής, υπηρεσίες 
εκπαιδευτικών λειτουργών σε Κέντρα ή Ιδρύματα στα οποία φοιτούν παιδιά σχολικής ηλικίας με σοβαρά 
νοητικά, κινητικά ή άλλα προβλήματα, έστω και αν αυτά υπάγονται στη δικαιοδοσία άλλου Υπουργείου. 
Την τρέχουσα σχολική χρονιά, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραχωρεί στο Κέντρο 
Διημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών-«Ανεμώνη» δύο Εκπαιδευτικούς Ειδικών 
Μαθησιακών, Νοητικών, Λειτουργικών και Προσαρμοστικών Λειτουργιών με πλήρη απασχόληση, και 
μία λογοθεραπεύτρια για 19 διδακτικές περιόδους την εβδομάδα. Σημειώνεται ότι, τις συγκεκριμένες 
παροχές λαμβάνουν όλα τα παιδιά με ειδικές ανάγκες που φοιτούν σε όλα τα Δημόσια Δημοτικά Σχολεία 
και Νηπιαγωγεία. Μόνο στις περιπτώσεις των παιδιών που φοιτούν σε Ειδικά Σχολεία, παρέχονται 
πρόσθετες θεραπείες όπως Εργοθεραπεία, Φυσιοθεραπεία, Μουσικοθεραπεία κτλ. 

γ) Η Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Λευκωσίας αξιολογεί τις ανάγκες όλων των 
παιδιών που φοιτούν στο Κέντρο, μετά από αίτημα των γονιών τους, αφού είναι δική τους επιλογή η 
φοίτησή τους στο συγκεκριμένο χώρο. Παράλληλα, η Συνδετική Λειτουργός του Υπουργείου Παιδείας 
παρακολουθεί την εξέλιξη της προόδου των παιδιών και προωθεί προς την Επαρχιακή Επιτροπή 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, τυχόν τροποποιήσεις στο Ατομικό Πρόγραμμα Εκπαίδευσης τους ή 
και επαναξιολόγηση των αναγκών τους. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει ευθύνη για τη 
λειτουργία ή και την εποπτεία του Κέντρου, παρά μόνο για την επιθεώρηση των Ειδικών Εκπαιδευτικών 
που διορίζονται εκεί από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

δ) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν μπορεί να αναλάβει τα λειτουργικά έξοδα του Κέντρου. 
Παρόλα αυτά, εξετάζει τρόπους περαιτέρω στήριξης του, μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του και 
σε συνεργασία με το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Συγκεκριμένα, το Υπουργείο 
Παιδείας διαθέτει όλες τις υπηρεσίες που προσφέρει το Κέντρο «Ανεμώνη» και μπορεί να ικανοποιήσει 
τις ανάγκες των παιδιών, μέσα από τις υφιστάμενες δομές των Δημόσιων Σχολείων, εφόσον το 
επιθυμούν και οι ίδιοι οι γονείς. 

ε) Σημειώνεται ότι, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, από το καλοκαίρι μέχρι σήμερα, επισκέφθηκε δύο 
φορές το Κέντρο και ενημερώθηκε για τα προβλήματά του. 

στ) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αναγνωρίζοντας τα σοβαρότατα προβλήματα που αντιμετωπίζει 
το Κέντρο Διημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών-«Ανεμώνη», πρόσφατα, και 
κατ’ εξαίρεση, προχώρησε στην οικονομική ενίσχυση του Συνδέσμου Γονέων του Κέντρου με το ποσό 
των €10.000,00. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.262, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι, βάσει ενημέρωσης που έχει λάβει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
από τα τρία (3) δημόσια πανεπιστήμια, κατά την ακαδημαϊκή χρονιά 2012-2013, δε φοιτούν Τουρκοκύπριοι 
(ΤΚ) φοιτητές στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου και στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

2. Στο Πανεπιστήμιο Κύπρου φοιτούν εννιά (9) Τουρκοκύπριοι φοιτητές. Συγκεκριμένα, τέσσερις (4) ΤΚ 
φοιτούν σε προπτυχιακό επίπεδο και πέντε (5) ΤΚ φοιτούν σε μεταπτυχιακό επίπεδο [τρεις (3) σε επίπεδο 
μάστερ και δύο (2) σε διδακτορικό επίπεδο]. 

3. Όσον αφορά στους τέσσερις ΤΚ προπτυχιακούς φοιτητές, σημειώνεται ότι, βάσει των σχετικών 
νομοθεσιών και αποφάσεων, όλοι οι Κύπριοι υπήκοοι και Ευρωπαίοι, προπτυχιακοί φοιτητές τόσο στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, όσο και στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου δεν καταβάλλουν δίδακτρα. Τα 
δίδακτρα καταβάλλονται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προς τα δύο δημόσια πανεπιστήμια. 

4. Σε ό,τι αφορά σε άλλα βοηθήματα, επισυνάπτεται επιστολή του Πανεπιστημίου Κύπρου, ημερομηνίας 3 
Δεκεμβρίου 2012 (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ).» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.267, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.02.267 ημερομηνίας 9/11/2012 σχετικά με 
τα ερωτήματα που θέτει ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι η διακύμανση του μαθητικού 
πληθυσμού των σχολικών μονάδων της περιοχής Τηλλυρίας έχει όπως παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

ΣΧΟΛΙΚΟ ΕΤΟΣ ΔΗΜ. Κ. ΠΥΡΓΟΥ ΔΗΜ. ΠΩΜΟΥ ΓΥΜΝ. Κ. ΠΥΡΓΟΥ 

2008-2009 79 26 90 

2009-2010 68 23 89 

2010-2011 62 21 92 

2011-2012 52 22 85 

2012-2013 56 18 83 

2013-2014 54 16 72 

2014-2015 52 13 70 

2015-2016   64 

 Σημειώνεται ότι ο αριθμός των μαθητών του Γυμνασίου Κ. Πύργου αφορά το γυμνασιακό και λυκειακό 
κύκλο. 

 Από τα στοιχεία που προκύπτουν φαίνεται ότι όλοι οι μαθητές που αποφοιτούν από το Δημοτικό Κ. 
Πύργου συνεχίζουν στο Γυμνάσιο και στο Λύκειο Κ. Πύργου. Οι μαθητές που φοιτούν στο Δημοτικό Πωμού 
είναι ενταγμένοι στην Εκπαιδευτική Περιφέρεια του Γυμνασίου και Λυκείου Πόλης Χρυσοχούς. 

 Ο αριθμός των μαθητών στα δημόσια εκπαιδευτήρια της περιοχής Τηλλυρίας συναρτάται άμεσα με τον 
πληθυσμό της περιοχής και τη σύνθεσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.306, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.306 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 19.11.2012 και σας πληροφορώ για 
τα ακόλουθα: 

(α) Τα Σχέδια των Πολεοδομικών Ζωνών των διοικητικών περιοχών Κάτω Πλατρών και Φοινιού έχουν 
τροποποιηθεί και σχετική Γνωστοποίηση δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 
27.10.2011. Κατά την τροποποίηση των Πολεοδομικών Ζωνών των κοινοτήτων, το Υπουργείο 
Εσωτερικών επιδίωξε να διασφαλίσει την εφαρμογή συμμετοχικών και διαφανών διαδικασιών. 

(β) Τα Κοινοτικά Συμβούλια Κάτω Πλατρών και Φοινιού υπέβαλαν ενστάσεις κατά των τροποποιημένων 
Σχεδίων των Πολεοδομικών Ζωνών, που θα μελετηθούν από Επιτροπή, στην οποία θα μετέχει και 
εκπρόσωπος της Τοπικής Αρχής, σύμφωνα με την καθορισθείσα από την Υπουργό Εσωτερικών 
διαδικασία. Ακολούθως, η Υπουργός Εσωτερικών θα εξετάσει τις ενστάσεις και θα τις υποβάλει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, μαζί με τις δικές της συστάσεις και παρατηρήσεις. Το Υπουργικό Συμβούλιο έχει 
εξουσία να επικυρώσει τα Σχέδια Πολεοδομικών Ζωνών των Κοινοτήτων ως έχουν ή να επιφέρει σε 
αυτά τις κατά την κρίση του αναγκαίες τροποποιήσεις. 

(γ) Ταυτόχρονα προωθείται η τροποποίηση και ο εκσυγχρονισμός του κειμένου της Δήλωσης Πολιτικής, 
ώστε αυτό να μπορεί να υποστηρίξει τις σύγχρονες ανάγκες κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης της 
υπαίθρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.335, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η καινούργια Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης με αριθμό 
2012/35/ΕΚ για τα ελάχιστα πρότυπα εκπαίδευσης, έκδοσης πιστοποιητικών και τήρησης φυλακών των 
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ναυτικών δεν εμπεριέχει καινούργιες απαιτήσεις για τα Ευρωπαϊκά Πλοία, αλλά απλά ενσωματώνει τις 
τροποποιήσεις της Μανίλας περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως 
Φυλακών των Ναυτικών του 1978 όπως τροποποιήθηκε, στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο. 

 Οι τροποποιήσεις της Μανίλας περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και 
Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών του 1978 όπως τροποποιήθηκε έχουν ενσωματωθεί στην κυπριακή 
νομοθεσία με τον περί Διεθνούς Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και 
Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών του 1978 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012, Ν.12(ΙΙΙ)/2012.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 17 Ιανουαρίου 2013, στις 12.00 το μεσημέρι, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
 1.  Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.237-2012). 

 2.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.220-2012). 

 3.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.270-2012). 

 4.  O περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2012. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.053.116-2012). 

 5.  O περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2012.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.117-2012). 

 6.  O περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2012.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.118-2012). 

 7.  Ο περί της Παροχής Δωρεάν Περίθαλψης σε Κρατικά Νοσηλευτήρια 
και Δημοσίου Βοηθήματος (Ειδικές Διατάξεις) Νόμος του 2012.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.120-2012). 

 8.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Δικαιώματα) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.085-2012). 

 9.  Ο περί Εμπόρων Παλιών Μετάλλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.262-2012). 

 10.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.263-2012). 

 11.  Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.264-2012). 

 12.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.093-2012). 

 13.  Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών 
Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.049.086-2012). 

 14.  Οι περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.087-2012). 

 15.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.088-2012). 

 16.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.089-2012). 

 17.  Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και Δικαιώματα του Επίσημου 
Παραλήπτη) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.090-2012). 

 18.  Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.091-2012). 

 19.  Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.092-2012). 

 20.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Φεβρουάριο του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

  21.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου Νόμος (Αρ.1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.204-2010). 

 22.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.103-2011). 

 23.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.221-2009). 

 24.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων (Καθορισμός Τύπων, Τελών και Επιβαρύνσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.094-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 

περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών 
και την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 2. «Το πρόβλημα της αστυφιλίας στην Κύπρο και η ανάγκη για άμεση 
λήψη μέτρων στήριξης της υπαίθρου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.016-2012). 

 Να ευχηθώ σε όλους καλά Χριστούγεννα, ευτυχισμένο τον καινούριο χρόνο και μακάρι ο καινούριος 
χρόνος να ανατείλει με ελπίδες και προσδοκίες για τον κυπριακό ελληνισμό! 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.35 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 
Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αναστασιάδης Νίκος Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Δαμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρίδης Μάριος 
 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Ανδρέας Κυπριανού, Δ. 
Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Φ. Σαρίκας, Ν. Κωνσταντίνου) και ψήφισή τους σε νόμους με τους τίτλους «Ο 
περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012». 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», παρατηρήσεις του κ. Νεόφυτου Κωνσταντίνου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2013, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

6. Συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, Χ. Γεωργιάδης, Ά. Δαμιανού, Ι. 
Νικολάου, Δ. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Σ. Φυττής, Ζ. Ζαχαρίου, Α. 
Κυριακίδου, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Τορναρίτης) για την αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» και απόφαση για αναβολή του για το τέλος της συνεδρίασης. 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2012», 
συζήτηση (Α. Φακοντής, Γ. Περδίκης, Τ. Μητσόπουλος, Ρ. Μαυρονικόλα, Α. Κυριακίδου, Σ. Φυττής, Ν. 
Τορναρίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του  2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και 
Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και απόρριψη της αναπομπής. 

10. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της συμφωνίας όλων των πλευρών για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012». 

11. α. Εισήγηση του κ. Γιώργου Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ για 
αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί των Μελών του Στρατού της Δημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και 
Συναφή Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Γ. 
Προκοπίου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Κωνσταντίνου, Τ. Μητσόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος) και 
απόφαση για μη αναβολή του. 

β. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2012» και «Ο περί των Μελών του 
Στρατού της Δημοκρατίας (Αφυπηρέτηση και Συναφή Θέματα) (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
Νόμος του 2012», συζήτηση (Πρόεδρος, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, Α. 
Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Α. Μιχαηλίδης, Κ. Κωνσταντίνου, Ν. Κωνσταντίνου) και ψήφισή τους σε 
νόμους. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καθυστέρηση στην καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών - Καθυστέρηση στην καταβολή αποζημιώσεων από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης 
και το ύψος των ζημιών - Η επιβολή προστίμων για ρύπανση των υδατοφρακτών τα τελευταία πέντε 
χρόνια - Ανάγκη προώθησης αυστηρότερης νομοθεσίας κατά του καπνίσματος - Καταγγελίες για αύξηση 
του κατώτατου μισθού οικιακού βοηθού - Διάθεση ποσού από παγκύπριο σχολικό έρανο για τους 
άπορους μαθητές της Ελλάδας - Συσκευές αδυνατίσματος και έλεγχοι για συμμόρφωσή τους με τα 
ευρωπαϊκά πρότυπα - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (εμπιστευτική ερώτηση). 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αναστολή φόρου εγγραφής μεταχειρισμένων αυτοκινήτων από χώρες της ΕΕ - Εγγραφή αγροτικών 
δρόμων στη Σωτήρα - Η μη εγγραφή αγροτικών δρόμων στη Σωτήρα - Παραχώρηση δασικής γης για 
έργα στο συνοικισμό ΑΗΚ Δεκέλειας - Ανάγκη νέου κοινοτικού κτιρίου στις Αγκλεισίδες - Προβλήματα 
από τη μετάβαση στην ψηφιακή τεχνολογία - Διοργάνωση συναυλίας συγκροτήματος της χέβι-μέταλ στο 
Κούριο - Γαστρονομικός χάρτης της Κύπρου - Ευρωπαϊκό ψήφισμα για την αντιμετώπιση της ανεργίας 
των νέων - Το πρόγραμμα για τις θαλάσσιες χελώνες της Κύπρου - Εποχιακή απαγόρευση αλιείας σε 
επαγγελματίες ψαράδες - Αίτημα για αναβάθμιση του πυροσβεστικού σταθμού στο Μονιάτη - Καθεστώς 
αρχαιολογικών χώρων στο έδαφος των βρετανικών βάσεων σύμφωνα με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης - 
Κάτοχοι καλλιεργήσιμης γεωργικής γης - Σχεδιασμός κατασκευής πάρκων στην κοινότητα Πομού - 
Αίτημα για δημιουργία παραλίας λουομένων στην περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς-Γιαλιάς - 
Ερωτήματα σχετικά με τις τετράτροχες και off road μοτοσικλέτες - Το καθεστώς προστασίας των 
πολιτικών προσφύγων - Ανάγκη ενίσχυσης των νέων παραδοσιακών τεχνιτών - Απόσυρση 
τεθωρακισμένων από στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς (εμπιστευτική απάντηση) - Μετατόπιση 
ναρκών στη Δένεια και τερματισμός αποναρκοθέτησης στη Νεκρή Ζώνη - Οικονομικά προβλήματα του 
θεραπευτικού και εκπαιδευτικού κέντρου “Ανεμώνη” - Χρηματικά βοηθήματα σε Τουρκοκυπρίους 
φοιτητές κρατικών πανεπιστημίων - Μαθητικός πληθυσμός και τρόπος ανάπτυξής του στην περιοχή 
Τηλλυρίας - Ανάγκη αναθεώρησης των πολεοδομικών ζωνών στις Κάτω Πλάτρες και το Φοινί - Νέα 
ευρωπαϊκή Οδηγία για τη ναυσιπλοΐα και Κύπρος. 
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